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روزنامه

رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( با اشاره به نقش مردم در 
کمک به مددجویان تحت پوشش گفت: استان قم به نسبت 
جمعیت رتبه اول را در کمک های مردمی در کشور دارد. سید 
مرتضی بختیاری در گفتگویی ضمن تشکر از خیرین استان 
قم در کمک به مددجویان کمیته امداد، گفت: خیرین در سال 
گذشته ۴۳ میلیارد تومان به مددجویان کمیته امداد کمک کرده 
اند که این رقم در سال جاری به رغم مشکلات اقتصادی موجود 

تاکنون دو برابر شده است و قم از نظر میزان کمک های مردمی

قم  شهر  برای  هویت سازی  بر  تأکید  با  رهبری  خبرگان  عضو 
گفت: حداقل می توانیم در یکی از شهرک های قم شهرسازی و 
معماری اسلامی را به عنوان پایلوت اجرا کنیم. آیت الله محسن 
اراکی در دیدار با محسن رنجبر معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی 
شهرداری قم و همایون یزدان پناه مشاور شهردار در حوزه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات و رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم، 
اظهار کرد: برای رسیدن به شهر هوشمند نیاز شناخت فرهنگ 

اسلامی داریم. عضو خبرگان رهبری هویت سازی را مهم تر از

رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( خبرداد

مردم قم رتبه اول کشور در کمک به 
مددجویان 

آیت الله اراکی در دیدار با معاون شهردار قم :

شهر قم به بازسازی هویتی
 نیاز دارد
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آگهی مناقصه عمومی

مناقصه گذار:
 شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

www.qom.tci.ir -  شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

• روش اول: واریز مبلغ 50/000 ریال به حساب جام شماره 1650750772 به شناسه 

۳500180۴001۴2 نزد بانک ملت مرکزی قم و ارائه اصل فیش آن در ساعات اداری به 

 دبیرخانه این شرکت واقع در بلوار 15 خرداد، نرسیده به فلکه شهید محلاتی، طبقه اول

 اتاق 112

• روش دوم: ارسال فیش واریز وجه فوق به همراه برگ درخواست به نمابر شماره 37231000که 

در این صورت اسناد به آدرس ذکر شده در برگ درخواست پست پیشتاز خواهد شد.

qom.tci.ir روش سوم: مراجعه به سایت اینترنتی •

• محل تحویل اسناد: دبیرخانه این شرکت به آدرس فوق می باشد.

• متقاضیان واجد شرایط می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن ۳7201۴1۴ 

و ۳72000660 )اداره تدارکات( تماس حاص و یا به آدرس اینترنتی ذیل مراجعه فرمایند. 

بدیهی است این شرکت در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار است.
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وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: : قم موقعیت ممتازی از 
نظر نزدیکی به تهران دارد و بازار مصرف دارد و می تواند به یک 
قطب تولیدی تبدیل شود. علی رضا رزم حسینی روز پنجشنبه 
در دیدار با فعالان اقتصادی استان قم، افزود: در این مدت صدور 

پروانه بهره برداری هم ۹ درصد افزایش یافته است.
وی اضافه کرد: برغم تحریم در همین مدت تولید تلویزیون، 
ماشین لباسشویی، آلومینیوم، ورقه فولاد، خودروی سواری، 
سیمان و ماشین آلات کشاورزی به ترتیب 58، 5۹،60، 51، 

علیرضا زاکانی نماینده قم مطرح کرد

فرار ۲ هزار میلیارد تومان فرصت سرمایه گذاری از قم

دردیدار وزیرصمت با دو تن ازمراجع قم تاکید شد

حل مشکلات اقتصادی درگرو ساماندهی 
و مدیریت بازار ارز

وزیر صمت در دیدار با فعالان اقتصادی استان قم :

قم می تواندقطب 
تولیدی شود
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روایت سه دهه تشنگی دشت مسیله؛

بی تدبیری در ترسالی  فاجعه در خشکسالی

دو تن مراجع قم در دیدار با علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت، 
مشکلات  ،حل  شد  انجام  روزپنجشنبه  که  تجارت   و  معدن 
اقتصادی  کشوررا درگرو ساماندهی و مدیریت بازار ارزدانستند و 
بر افزایش نظارت ها بربازار و کنترل قیمت ها تاکید نمودند. آیت 

الله مکارم شیرازی از مراجع تقلید عصر پنجشنبه در دیدار وزیر 
صنعت، معدن و تجارت با انتقاد از وضعیت نابسامان مدیریت 
بازار ارز و با بیان اینکه کاهش قیمت ارز، تأثیری بر قیمت ها در 
احساس بازار ندارد گفت: باید مشخص شود نرخ ارز را چه کسی مدیریت زائرین مسجد مقدس جمکران گفت: وقف مهدوی،  معاون خدمات 

مسئولیت در برابر امام زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف است و قطعاً ترویج این 
نوع وقف می تواند نقش به سزایی در زمینه سازی برای ظهور داشته باشد.  ابراهیم 
صدوقی  با اشاره به اینکه یکی از جلوه ها و جنبه های مهم، حساس و زیبای اسلام، 
سنت حسنه وقف است که همواره برکات و آثار فراوانی برای جهان اسلام داشته و 
دارد، اظهار کرد: باید توجه داشت، وقف برای امام زمان ارواحنافداه جایگاه و رتبه ای 

والا دارد که تاکنون کمتر مورد توجه بوده است.  وی با تاکید بر اینکه شایسته

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران خبرداد:

راه اندازی کارگروه وقف مهدوی در مسجد جمکران 
 

استاندار قم با بیان اینکه برخی اظهارنظر ها در روزهای اخیر نباید موجب دل 
سردی و یا تمرکز استان بر مسائل حاشیه ای شود گفت: ایجاد مسائل حاشیه 
ای در چنین شرایطی مانع از هم افزایی است و باید با دوری از این حاشیه ها 
دستاوردهای بسیار خوب کنونی در مسیر مبارزه با کرونا را حفظ کرد.  بهرام 
سرمست روز چهارشنبه در جلسه مدیریت بحران استان قم ادامه داد: اقدام های 
موثر موجب شده تا وضعیت استان از قرمز به آبی تغییر کند و برخی اظهار نظرها 

نباید موجب دلسردی و یا به حاشیه رفتن اقدام های بسیار موثر در استان

استاندار قم:

 در راه مقابله با کرونا نباید دچار حاشیه شویم
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مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم مطرح کرد:

کیفیت بالای مراقبت ازبیماران کرونایی 
در بیمارستان امام رضا )ع(

آیت الله اعرافی درخطبه های نماز جمعه قم:

بازگشت به برجام از مسیر قانون
 میسر خواهد بود

خطیب جمعه قم گفت: بازگشت به برجام فقط از مسیر تعیین شده توسط رهبر 
معظم انقلاب اسلامی و قانون میسر خواهد بود. 

آیت الله علیرضا اعرافی درخطبه های نماز جمعه شهر مقدس قم افزود: آمریکایی ها 
باید با لغو تحریم های ظالمانه علیه ملت ایران، قدم اول را بردارند و جمهوری اسلامی 
ایران نیز در همان قالب راه را ادامه خواهد داد و بنابر توصیه های رهبر معظم انقلاب 

ارتباط با دنیا را اجرا خواهد کرد.
وی اظهار داشت: ما نمی توانیم با دولت عهدشکن آمریکا وارد مذاکره شویم و آنها 
فقط می توانند به گروه 1+5 بازگردند.  وی با بیان اینکه ملت بزرگ ایران یک هجوم 
بی سابقه را کنار زده و مسیر ایستادگی و مقاومت در برابر مستکبران غربی را ادامه 
خواهد داد، اظهار داشت: همه گروههای آمریکایی آزمون پس داده اند و مسئولان 

کشورمان باید با عمل به توصیه های رهبری، در برابر غربی ها تسلیم نشوند.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور با بیان اینکه مسئولان نباید به مذاکره با 
آمریکایی ها دل ببندند، خاطرنشان کرد: امروز جامعه آمریکایی درون خود دچار 
چالش ها و نابسامانی های بزرگی از جمله تحقیر اقلیت ها، شکاف طبقاتی و سستی 

پایه های اخلاقی، اجتماعی و سیاسی شده است.
وی با اشاره به تلاش آگاهانه و ناآگاهانه برخی در بزک کردن چهره ضدانسانی 
آمریکا، تصریح کرد: آمریکا با راه انداختن یکصد جنگ در چند دهه گذشته و اشغال 
بدون منطق و مجوز دهها کشور، آسیب های جدی به نظم جهانی وارد آورده که باید 
برای همه جهانیان روشن شود. اعرافی در ادامه افزود: نفاق افکنی، دیکتاتورپروری و 
گسترش تروریسم درجهان واقعیت های آمریکاست و در حالی که آنها خود را مدعی 
دموکراسی و آزادی می دانند، نوچه های دیکتاتور آنها درمنطقه به جلادی و جنایت 
مشغولند. وی اعتلای وجهه آمریکا، اقتصاد پویا، شکست مقاومت در جهان، تضعیف 
رقیبان بین المللی و امن سازی محیط برای اسرائیل غاصب را از آرزوهای ترامپ ذکر 
کرد و گفت: بزرگترین آرزوی او تسلیم ایران در برابر تحریم ها و خواسته های شیطانی 
آمریکا بود که همه آرزوهای او برباد رفت. خطیب جمعه قم با بیان اینکه ملت بزرگ 
ایران زجرها و سختی های بسیاری را تحمل کرده است، اظهار داشت: ملت غیور 
ایران اسلامی امروز به فضل الهی در برابر توطئه ها و دسیسه های دشمنان ایستادگی 

کرده و به عزت و سربلندی دست یافته است.
قم در مقابله  با کرونا پیشگام بوده است

وی در بخش دیگری از سخنان خود همبستگی ملت، همکاری مردم و مسؤولان، 
شجاعت و ایثار، امداد و تعاون و توجه به کارشناسی های علمی را از مصادیق تاب 
آوری ملت ایران در برابر ویروس کرونا دانست و گفت: این تاب آوری بی نظیر برای 

همه جهانیان الگو خواهد بود.
اعرافی با قدردانی از نظام سلامت و کادر درمانی، طلاب و دانشجویان، بسیج و 
سپاه، اقشار و اصناف و همه مردم کشورمان در مقابله اصولی با این چالش جهانی، 
این شرایط پیشرو و پیشگام  پایگاه جهاد و اجتهاد در  به عنوان  گفت: شهر قم 

بوده است.
وی با اشاره به عظمت و برنامه های متعدد آموزشی، فرهنگی و ملی و مذهبی درقم، 
این شهر را در کشف و مبارزه با کرونا پیشگام دانست و گفت: بیش از 11 ماه است که 
مردم قم در تبعیت از رهبری و مراجع تقلید، تمامی اصول، قوانین و ضوابط بهداشتی 

را رعایت می کنند.
مدیر حوزه های علمیه سراسر کشور با بیان اینکه مردم قم در حوادث کرونایی، 
چهره علمی و عقلانی و شجاعانه و انقلابی از اسلام را به رخ کشیده و در کنار کادر 
درمان و دستگاههای اجرایی صحنه های شگفت انگیزی را خلق کرده اند، گفت: 
آنها مایه افتخار بوده و مسؤولان باید این جایگاه رفیع مردم قم را پاس بدارند و در برابر 

آن تواضع کنند.
وی با اشاره به تلاش بیگانگان برای ترویج "قم هراسی" از اعلام آمادگی مردم قم 
برای مقابله با موج چهارم کرونا خبر داد و گفت: از مسئولان انتظار می رود تذکرها 
و هشدارهای لازم را اعلام کنند، اما سخنان سخیف و تعرض نابجا را متوجه مردم 
قم نکرده و اگر دوبار عذرخواهی نشده بود که بار دوم بهتر بود، امروز به گونه دیگری 

سخن می گفتیم.

مازوت ، خاموشی
 برق و رمز ارز

این روزها که آلودگی هوا در ماراتن با کرونا ، سلامت 
شهروندان کلان شهرها را به شکل جدی تهدید می 

کند و موضوع استفاده از مازوت در نیروگاه ها به بحث روز تبدیل شده است و مدیران 
دستگاههای متولی برق و گاز در اظهارنظرهایی متفاوت توجیهاتی ارائه کرده اند 
، اتفاق دیگری نیز در صدر اخبار قرار گرفته است و آن خاموشی های برق است ، 
خاموشی های پراکنده ای در کشور که به تعبیر سخنگوی صنعت برق ایران بدون 
برنامه و اراده متولیان بوده است و در افکار عمومی انگشت اتهام به سمت یک مصرف 

کننده ی جدید و ناشناخته نشانه رفت : مزارع تولید رمز ارزها ! 
در شکل گیری این تصور صحبتهای گاه ضد و نقیض مدیران نیز بی تاثیر نبوده 
است ، چه آنهایی که گفتند و تصحیح کردند و چه آن هایی که آمدند تا به قول 
خودشان مصرف برق این صنعت قانونی را توجیه کنند و ابرویی برداشته چشم آن 

را هم کور کردند .
از روزهایی که برنامه خبری بیست و سی تلویزیون ذوق زده اخبار کشف یک کار 
خطرناک را پخش می کرد دیری نگذشته است ، گزارش هایی که با وجود بدگویی از 
بیت کوین در عمل مردم را با رمزارزها آشنا کرد.این آشنایی تا آنجا پیش رفت که تب 
درآمد دلاری به جان زرنگهای جامعه افتاد و برق ارزان مملکت را دود کردند تا دلار به 
دست آورند ، دلاری که در کشور در طول این سالها رشد خارق العاده ای داشته است 
و حتی اگر قیمتش بقول مسئولین حباب هم بوده نشان داده است که حبابش فلزی 

بوده و ترکیدنی در کارش نیست.
 رمز ارزها البته یک خاصیت دیگر هم دارند ، بر خلاف دلار که پول ملی امریکاست 
و اگرچه به عنوان پول بین المللی در سطح دنیا استفاده می شود امکان ردگیری و 
حتی مسدود شدن آن در حسابهای دارنده اش برای دولت امریکا وجود دارد ، با یک 
نامه ای که خزانه داری دولت امریکا می نویسد و به آن نامه فدرال رزرو می گویند.
بنابر این ظهور رمزارز که خارج از این قاعده است بازی را به شکل کلی دگرگون کرده 
است.این که آقای رییس جمهور می گویند که دولت با رمزارز مبادله مالی نمی کند 

ناظر به اهمیت این موضوع است.
رمزارز هر چه که بود و هست و باشد ، موضوعی است که تولید آن در کشور ما 
قانونمند شده و شیوه نامه ها و دستورالعملهای مختلفی برای آن توسط ارکان 
مختلف دولت نوشته شده و دستگاههای نظارتی نیز در تصمیم گیری ها حضور و 

نقش داشته اند.
این شیوه فعالیت سه ایراد مشهود دارد :

1- درست است که نرخ برق صادراتی در بیشترین حالت حدود 980 تومان است 
و این رقم چند برابر نرخ برق مصرفی دیگر صنایع است اما واقعیت این است که این 
نرخ هم از یارانه ای پنهان استفاده می کند که از جیب همه مردم خارج می شود ، 
حتی از جیب همه ی آن اکثریتی مانند من حقیر که از لیست یارانه بگیران کشورم 

حذف شده است.
2- اگرچه وزارت صمت برای مزارع تولید رمزارز مجوز صادر کرده و سرمایه گذار 
خارجی هم مجاز است از این محل درآمد داشته باشد اما برای چراغی که به خانه 
رواست ، همسایه الویتی ندارد.همانطور که بخش بازرگانی وزارت صمت در حمایت 
از تولیدکنندگان داخلی تعرفه های آنچنانی می گذارد تا مردم ما خودروی گران 
قیمت داخلی استفاده کنند در راستای همین وظیفه ذاتی اش می تواند تدابیری 
اتخاذ کند که منافع این صنعت به جیب تولیدکنندگان داخلی برود و چینی ها هم 
به جای این که در کشور ما از گاز ارزان بهره مند شوند دستگاههایشان را در کشور 
خود نصب کنند و بجایش نقش خود را درست ایفا کنند تا خط لوله صلح که از سی 
سال قبل کلی خرج آن شد  بالاخره راه بیافتد و گاز صادراتی ما را به پاکستان و هند 

و سپس چین ببرد .
3- تبصره ی دو مقررات تامین برق مراکز استخراج رمزارزها مصرف برق و گاز را در 
مواقع اوج مصرف برای آن ها ممنوع کرده است.قانون همچنین تعیین زمان اوج را 
هم به اختیار آن وزارتخانه دانسته است .قطع کردن برق واحدهای مسکونی و صنایع 
داخلی به دلیل فعالیت مزارع رمزارز با این توصیف قابل دفاع نبود و اگر چه بقول 
آقای سخنگوی صنعت برق ،برق 1620 واحد فعال آن ها در این اثنا قطع شده است 
اما به نظر می رسد که آن گونه که به قول خودشان برق چهار دستگاه دولتی بزرگ 
به شکل از راه دور قطع شده است مدیریت مصرف مزارع رمزارز به شکل از راه دور 

انجام نشده است.

حمید حاجی زاده*

مبلغ سپرده شرکت در مناقصه)ریال(



شنبه -چهارم بهمن ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 25201

رئیس قوه قضائیه:

 بن بست در رسیدگی به امور قضائی
 معنا ندارد

 رئیس قوه قضائیه گفت: بن بست در امور قضایی کشور وجود ندارد و باید برای 
امور و رسیدگی به پرونده ها راهکار پیدا شود. 

کارکنان  و  قضات  با  نشست  در  پنجشنبه  روز  رئیسی  ابراهیم  سید  آیت 
دستگاه های قضائی استان سمنان در قالب بیستمین سفر استانی در تالار 
دادگستری کل سمنان افزود: گاهی پیچیدگی های پرونده ها به گونه ای است 

که کارکنان باید مشورت بگیرند. 
وی تاکید کرد: مشورت قاضی نافی استقلال او نیست ولی برای کشف حقیقت 

گاهی نیاز به نظر کارشناس است. 
وی ادامه داد: گاهی برای کمک به قاضی احتیاج به نظر محلی، تحقیقات از 

افراد یا مراجعه حضوری است. 
رئیس دستگاه قضا با اشاره به اینکه خداوند مدال تمییز بین حق و باطل باید به 
قضات عطا کند بیان کرد: جایگاه قاضی جایگاه امام علی)ع( است و قلم او باید 
بر مدار عدالت بچرخد، انتظار مردم برای عدالت از قضات انتظار حقی است و 

شان قضا از شئون ممتاز اولیای الهی است. 
رئیسی بیان کرد: اساس در دادگستری این است که امور به  هنگام انجام شود و 

تاخیر در هیچ موردی مجاز نیست. 
رئیس قوه قضائیه گفت: هیچ گونه تاخیری به محض شکایت به دادگستری و 
کلانتری مجاز نیست و در هیچ جایگاهی تاخیر ولو به اندازه یک روز مجاز نیست. 

مسائل مرتبط با معیشت مردم در اولویت کار دستگاه قضا است
 رئیس قوه قضائیه  همچنین شامگاه پنجشنبه در جمع نخبگان استان سمنان 
در آمفی تئاتر شرکت البرز شرقی واقع در شهرستان شاهرود گفت: هر مساله 
مرتبط با معیشت مردم و نیز هم ارتباط با جهش تولید در اولویت کار دستگاه قضا 
است.  سید ابراهیم رئیسی ابراز داشت: جهش تولید موضوع راهبردی با تعیین 

حکیمانه رهبر معظم انقلاب است که ما را در مقابل دشمن قوی می کند.
وی افزود: توجه به رونق تولید و راه انداختن کارخانجات، رفع مشکلات کارگری 
و اشتغال از دغدغه مردم  می کاهد و اقتصاد قوی را در برابر دشمن شکل می دهد.

 
رییس سازمان بازرسی کل کشور:

کارگروه قضائی برای رفع مشکلات 
کارآفرینان ایجاد می شود

از دادستانی،  بازرسی کل کشور گفت: کارگروهی متشکل  رییس سازمان 
سازمان بازرسی، معاونت پیشگیری دادگستری ها در مرکز کشور و استان ها برای 

رسیدگی به مشکلات کارآفرینان به زودی ایجاد می شود. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن درویشیان عصر پنجشنبه در جریان بازدید از 
واحد تولیدی عقاب افشان در شهرک صنعتی سمنان در پاسخ به سوال خبرنگار 
ایرنا، اظهار داشت: رسیدگی به مشکلات کارآفرینان در ستاد اقتصاد مقاومتی 

قوه قضائیه و دستگاه قضا در اولویت است.
وی افزود: اخلالگران نظام اقتصادی آفت تولید هستند و برخورد با اخلالگران 
و مفسدان اقتصادی با جدیت در دستور کار دستگاه قضا و سازمان بازرسی قرار 
دارد. درویشیان اظهار داشت: اکثریت تولیدگران و کارآفرین افراد پاک دست و به 
دنبال تولید واقعی هستند و اگر تعدادی کم از ظرفیت کشور سوء استفاده کنند 

حتما باید با آنان برخورد قانونی شود.
وی ادامه داد: در چند ماه گذشته تعدادی از مسئولانی که به وظایفشان در 
زمینه تولید عمل نکردند به مراجع قضایی معرفی شدند و در مقابل، هشدارهای 
متعددی به مسوولان برای حمایت از تولید داده شده است. درویشیان اظهار 
داشت در مدت اخیر از 250 واحد تولیدی بازدید و مشکلات واحدها پیگیری 
و رفع شد و تعدادی تعطیل بود و دوباره به چرخه تولید بازگشت. رئیس سازمان 
بازرسی کشور ادامه داد: تولید خودروهای برقی ضرورت کشور برای جلوگیری 
از آلودگی هوا است. دویشیان اضافه کرد: رویکرد اصلی دستگاه قضا حمایت از 
تولید و تحقق منویات مقام معظم رهبری مبنی بر جهش تولید است. وی با اشاره 
به منویات مقام معظم رهبری در بحث صنعت خودرو و افزایش 50 درصدی تولید 
خودرو تصریح کرد: تحقق منویات رهبری با رفع مشکلات واحدهای تولیدی 
محقق می شود و دستگاه قضا اهتمام ویژه بر حمایت از تولید کنندگان براساس 
موازین قانونی دارد. رییس سازمان بازرسی کل کشور گفت: واحدهایی به تملک 
از این واحدها  بانک درآمده بود و بانک ها به دنبال راه اندازی مجدد تعدادی 
هستند، اما بانک ها نمی توانند تولیدکننده خوبی باشند و همه باید کمک کنند. 

وی تاکید کرد: هیچ واحد تولیدی نباید در تملک بانک باشد و باید فعال باشد.

وزیر بهداشت:

 نگران بازگشت موج سهمگین بیماری 
کرونا هستیم

نشدن  رعایت  صورت  در  گفت:  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت،  وزیر   
پروتکل های بهداشتی در کشور ، نگران بازگشت طوفان موج سهمگین کرونا 

هستیم. 
دکتر سعید نمکی روز پنجشنبه در نشست ستاد استانی مدیریت بیماری کرونا 
در بندرعباس اظهار داشت: رابطه تنگاتنگی بین رعایت پروتکل ها و پیروزی بر 
بیماری کرونا و رعایت نشدن پروتکل ها و شکست در برابر  این غول سنگینی است 
که با زجر و شکنجه کادر درمان بدست آمده است و لذا فعالان نظام سلامت زمانی 

که فوج سفرها به هرمزگان را می بینند نگران می شوند.
وی ادامه داد: می دانیم مردم خسته شده و نیازمند مسافرت اند و کاسب ها به 
درآمد و بهبود شرایط اقتصادی نیاز دارند بنابراین اگر هرچه زودتر بتوانیم بیماری 
را مهار و کنترل کنیم خدمت بیشتری به گردش چرخ های اقتصاد ملی و آرامش 
روانی جامعه کرده ایم.  وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: اگر همه 
رستوران ها باز باشند اما قتل عام ناشی از بیماری کرونا وجود داشته باشد کسی 
پا به رستوران نمی گذارد. دکتر نمکی افزود: علاوه بر سفرها شاهد برگزاری 
برخی مراسم ها بودیم که برگزاری آن ها با پروتکل های کنترل و مقابله با بیماری 
کرونا همخوانی نداشت.  وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی تاکید کرد: اگر 
همکاران ما هوشمندانه با این ویروس مقابله نمی کردند آتش این بیماری تمام 
شمال کشور را فرا می گرفت. دکتر نمکی اشاره کرد: 10 شهر قرمز در مازندران 
در حال نارنجی شدن هستند که این حاصل هوشمندی نظام سلامت و کسانی 

است که به ما در این مسیر کمک می کنند.
  

محمدجواد ظریف: 

آمریکا مانع پرداخت بدهی ایران به 
سازمان ملل شد

 وزیر امور خارجه، بدهی را تنها دلیل تعلیق رای ایران در سازمان ملل عنوان کرد 
و گفت: دولت منبعی را برای پرداخت بدهی ایران به سازمان ملل را مشخص کرده 

بود اما آمریکا مانع پرداخت آن شد. 
محمدجواد ظریف درباره برخی اظهارات مبنی بر اینکه که مشکلات اقتصادی 
ربطی به برجام ندارد و باید اقتصاد مقاومتی را پیگیری کنیم، گفت: برای بررسی 
این مساله بیاییم ببینیم وضع تورم کشور بعد از برجام که آن هم به طور کامل 
اجرا نمی شد، چگونه بود. بعد آن دو سال را با وقتی که ترامپ تحریم ها را اجرا 
کرد مقایسه کنید. وزیر امور خارجه ادامه داد: باید اصول اقتصاد مقاومتی را اجرا 
کنیم و حتما داشتن این وزنه ها بر پایه اقتصاد کشور و اینکه بتوانیم اقتصاد را بهتر 
پیش ببریم، کمک می کند. ظریف درباره تعلیق حق رای جمهوری اسلامی ایران 
در سازمان ملل به دلیل بدهی، اظهار کرد: باید 16 میلیون دلار برای حق رای و 
کاهش بدهی  به سازمان ملل پرداخت می کردیم. دولت این پول را تخصیص داد 
و منبع آن را از محل پولهای جمهوری اسلامی در کره جنوبی مشخص کرد اما 

آمریکا مانع پرداخت پول  به حساب سازمان ملل شد.  

آغاز عصر مبهم بایدن 
آمریکا در چهارسال گذشته در اثر سیاست های ترامپ بسیار متزلزل شده و به 
نظر می رسد دولت بایدن در چهار سال آینده با چالش های جدی در بخش های 

اقتصادی، اجتماعی، سیاست داخلی و خارجی روبرو باشد.
سیاست خارجی 

به نظر می رسد در حوزه سیاست خارجی بایدن با چالش های جدی روبرو خواهد 
بود فرمان لغو ممنوعیت ورود به ایالات متحده از کشور های با اکثریت مسلمان، 
لغو تقویت مبارزه با مهاجران و اظهارنظر هایی پی در پی درباره بازگشت به توافق 
هسته ای با ایران و تقویت روابط با چین و روسیه که از دوره دولت ترامپ با تنش هایی 
همراه شده است نشان از چالش های جدی پیش روی بایدن در حوزه سیاست 
خارجی دارد. در ارتباط با عربستان، دموکرات ها با نایف روابط خیلی نزدیکی دارند 
از این رو بعید نیست آمریکا تحرکاتی برای یک جا به جایی قدرت در داخل عربستان 
شروع کند. دولت جدید آمریکا با نام دموکراسی، حقوق بشر و آزادی به دنبال تقویت 
سلطه خود بر کشور های حاشیه جنوبی خلیج فارس خواهد بود. در همین حال با 
توجه به این که موضوع شبه جزیره کریمه و اوکراین برای دموکرات ها بسیار کلیدی 
است از این رو به نظر می رسد روابط به روسیه یکی از چالش های جدی دولت جدید 

آمریکا باشد. 
به نظر  بایدن قرار دارد.  کره شمالی چالش مهم دیگری است که پیش روی 
می رسد دولت جدید آمریکا برای محدود کردن کره شمالی، مسیر تقویت روابط با 
چین را در پیش گیرد. علاوه بر این صدور فرمان بازگشت به WHO، توافق نامه آب 
و هوای پاریس که بلافاصله بعد از شروع به کار دولت جدید آمریکا توسط بایدن 
امضا شد نشان از تلاش بایدن برای تقویت روابط با کشور های اروپایی باشد هرچند 
دموکرات ها با بیانی ملایم تر از جمهوری خواهان معتقدند اروپایی ها باید هزینه 

امنیتی خودشان با امریکا و مشارکت خود با ناتو را بیشتر کنند.
اقتصادی

همه گیری کرونا در آمریکا تاکنون نزدیک به 2۴ میلیون مبتلا و ۴00 هزار جان 
باخته ناشی از این بیماری داشته است. این ویروس مهلک، نه فقط جان انسان ها 
بلکه اقتصاد آمریکا را هم به سرازیری سقوط کشانده است که به تبع آن، افزایش 
بیکاری، افزایش بی خانمانی و از دست رفتن مشاغل کوچک ایجاد شده است. 
گردشگری،  دانشگاه ها،  رستوران ها،  هواپیمایی،  همچون  صنایع  از  بسیاری 
فروشگاه های زنجیره ای و مشاغل کوچک دچار ورشکستگی شده اند و همین 
مساله موجب رشد بیکاری در آمریکا شده است. جو بایدن روز گذشته اعلام کرد 
که قصد دارد با برنامه ای کلان و به حجم بی سابقه هزار میلیارد و 900 میلیون دلار 
با رکودی که دامنگیر بزرگترین اقتصاد جهان شده است، مقابله کند. در رأس این 
برنامه 1۴00 دلار یارانه مستقیم به شهروندان است. از سویي دیگر در مراسم تحلیف 
که روزچهارشنبه برگزار شد هیچ یک از شرکت کنندگان در این مراسم ماسک نزده 
بودند، اما یکی از 17 فرمانی که بایدن صادر کرد فرمان 100 روز ماسک اجباری بود 
در هر حال به نظر می رسد توزیع واکسن و رساندن بسته حمایتی به خانواده های 
آمریکا، دیگر چالش پیش روی بایدن باشد. به طور کلي به نظر می رسد دموکرات ها 
با موضوع کرونا جدی تر رفتار خواهند کرد و صرفاً مسئله واکسن نیست، چون 
واکسن یک چالش است و بایدن در مسئله مقابله با کرونا فعالیت خواهد کرد. اعلام 
سیاست اجباری استفاده از ماسک در صد روز اولی که او در راس قدرت می باشد 

نیز دلیلی بر این ادعا است. 
سیاست داخلی 

بایدن با یک چالش درون حزبی نیز مواجه است و آن انتظارات جریان مترقی خواه 
است. این جریان با شروطی به حمایت از بایدن برخاست و انتظار می رود با نشستن 
برنی سندرز در جایگاه رئیس کمیته مالی سنا، پیشبرد برنامه های آن ها به طور جدی 
باید مد نظر بایدن قرار گیرد تا بتواند جامعه متزلزل و در حال فروپاشی را نجات دهد، 

در غیر این صورت برنامه های حمایتی و اقتصادی وی دچار مشکل خواهد شد.
اجتماعی

تبعیض نژادی مهمترین چالش اجتماعی پیش روی دولت جدید آمریکاست. 
جو بایدن رئیس جمهوری جدید آمریکا پس از ادای سوگند با بیان اینکه امروز 
روز دموکراسی و روز آمریکا است و اینکه آمریکا با دنیا تعامل خواهد کرد، گفت 
که تروریسم داخلی و افراط گرایی چالش آینده آمریکاست و باید بر آن ها غلبه 
کنیم. اشغال کنگره در 6 ژانویه نشان داد که افراطی گری، تروریسم داخلی یکی 
از چالش های جدی پیش روی بایدن است. در همین راستا بایدن روز گذشته در 
مراسم تحلیف خود خاطرنشان کرد: امروز تمام و روح و روان من به این بستگی دارد 
که کشور و مردم را یکپارچه سازیم و از همه می خواهم در این مسیر، برای مبارزه 
با خشونت، افراط گرایی، یاس و ناامیدی به ما بپیوندید. مشکلات آمریکا از قبیل 

نژادپرستی ریشه ای، نهادینه شده است.
 تظاهرات سیاه پوستان آمریکایی علیه این تبعیض نژاد ها و نابرابری ها به دهه 
تبعیض های  قانون،  نژادپرستانه  اجرای  و  باز می گردد. سیاست گذاری   1870
قانونی و فراقانونی، محرومیت از راه های اصلی ایجاد ثروت و کسب درآمد و بسیاری 
دیگر از مواردی که در طول تاریخ، اقلیت های نژادی مانند سیاه پوستان، لاتین 
تبار ها و بومیان آمریکایی  بان روبرو بودند مهمترین عوامل گسترش نژاد پرستی در 
آمریکاست مساله ای که سیاست های ترامپ در طول ۴ سال گذشته بدان دامن زد 
و موجب شد شهر های آمریکا طی ماه های اخیر شاهد موج گسترده ای از تظاهرات 
و خشم علیه نژاد پرستی باشد؛ این تظاهرات در پی قتل »جورج فلوید«، شهروند 

سیاه پوست آمریکایی، به دست پلیس آغاز شد. 
بر اساس  تبعیض در استخدام  از  اقداماتی، چون جلوگیری  بنابراین علیرغم 
جنسیت یا گرایش جنسی که بایدن از دیروز و بلافاصله بعد از مراسم تحلیف در 
دستور کار قرار داده، اما به نظر می رسد مساله تبعییض نژادی یکی از چالش های 
جدی پیش روی بایدن در ۴ سال آینده باشد. فقر و بی خانمانی چالش دیگر پیش 
روی بایدن است. مساله بی خانمانی در آمریکا برای اولین بار در دهه هفتاد قرن 
هجدهم مطرح شد. توزیع ناعادلانه ثروت و شکاف طبقاتی در آمریکا و ضعیف 
شدن طبقه متوسط در این کشور، منجر به فقیرتر شدن حاشیه نشینان و افزایش 
اقشار آسیب پذیر در جامعه آمریکایی شده و از مهمترین عوامل بی خانمانی در 
آمریکا است. بسیاری از فعالان حقوق بشری، این وضعیت را یک تراژدی در آمریکا 

می دانند که مسئولان وظیفه دارند آن را مهار کنند.
 از نظر آن ها صرف فقط یک میلیارد دلار در سال می تواند به بحران بی خانمانی در 
آمریکا پایان دهد، اما ظاهرا هم دولت فدرال و هم ایالت ها ترجیح می دهند به جای 
صرف این هزینه، بی خانمان ها را نادیده بگیرند. شاید به همین دلیل است که فرانسیس 
فوکویاما اندیشمند معروف امریکایی  ضمن ابراز نگرانی از سیر تحولات سیاسی - 

اجتماعی در امریکا می گوید: آمریکا باید در انتظار خشونت های بیشتری باشد.
نتیجه گیری:

با وجود اینکه بخشی از محافل داخلی و خارجی نسبت به روی کار آمدن جو 
بایدن خوشبین هستند، اما با توجه به اشغال دو هفته پیش کنگره آمریکا توسط 
طرفداران ترامپ، خشم مردم آمریکا از تبعیض نژادی و اختلافات طبقاتی، دو قطبی 
شدن جامعه آمریکا و برگزاری مراسم تحلیف بایدن در پادگاني به وسعت آمریکا و 
عدم حضور ترامپ در آن مراسم و همچنین رتبه نخست آمریکا در مرگ و میر ناشی از 

کرونا به نظر مي رسد روز های سختي پیش روی بایدن باشد. 
کارشناس مسائل بین الملل

حمیدرضا ترقی:

 شورای نگهبان زیربار بررسی برنامه 
نامزدهای انتخابات نمی رود

یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: بررسی برنامه های نامزدهای ریاست جمهوری 
توسط شورای نگهبان به ضرر این نهاد است و شورای نگهبان زیربار این مسئولیت 

نمی رود. 
حمیدرضا ترقی درباره اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری در مجلس شورای 
اسلامی اظهار کرد: این اصلاحات برخی مشکلاتی که از قبل آسیب شناسی شده 
را رد کرده، اما برخی مشکلات همچنان باقی مانده است. ایراد ما در حزب موتلفه به 
اصلاح این قانون این است که نقش حزب و تکلیف احزاب بر آن روشن نشده است 
در حالی که در سیاست های کلی انتخابات که  توسط رهبری ابلاغ شده است، به 

نقش احزاب توجه شده است.
این فعال سیاسی درباره ی مصوبه مجلس شورای اسلامی برای نظارت شورای 
نگهبان بر برنامه های نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری اظهار کرد: من فکر 
نکنم که شورای نگهبان این موارد مبهم را تایید کند، زیرا وظایف شورای نگهبان 

باید شفاف باشد.

اخبار

مجتبی شاهسونی*

 فعال حزبی و کارشناس اقتصادی از مجلس خواست از تحمیل دیدگاه های سیاسی 
خود به بودجه پرهیز کند و گفت: لایحه پیشنهادی دولت مبنای کارشناسی دارد و 
تحمیل خواسته های سیاسی به آن به کسری بودجه، تورم بیشتر و نارضایتی عمومی 

منجر خواهد 
اسماعیل گرامی مقدم با اشاره به رویکرد حاکم بر بررسی لایحه بودجه در مجلس 
اظهار کرد: رویکرد مجلس در رابطه با لایحه بودجه پیشنهادی دولت بیشتر با انتخاباتی 
است و روشن است که هم در حوزه عملیات اجرایی و هم در حوزه عملیات قانونگذاری 

هدف توسعه کشور نیست و اهداف تبلیغاتی را دنبال می کند.
وی به سابقه حضور خود در مجلس هفتم اشاره کرد و گفت: در دوره های گذشته 

تفاوت  بین بودجه ای که با عنوان لایحه از سوی دولت ارائه می شد و بودجه ای که در 
مجلس مصوب می شد، بین نیم تا یک درصد بود و نهایتا لایحه پیشنهادی دولت ممکن 
بود 2 درصد تغییر کند ولی الان تفاوت بسیار بالاست. این کارشناس مسائل توسعه 
تفاوت نظر دولت و مجلس درباره نرخ تسعیر ارز در بودجه 1۴00 را یادآور شد و گفت: 
شکاف عمیقی بین دو رویکرد مجلس و دولت وجود دارد. رویکرد دولت این است که 
وضع مردم را بهتر کند و قدرت خرید مردم را بالا ببرد و به گرانی ها دامن زده نشود و به 
همین دلیل هم با توجه به اینکه دوره آخر این دولت است سعی می کند به یک جمع 
بندی در سال آخر دولت دست پیدا کند و لایحه بودجه را عقلانی و منطقی پیشنهاد 

داده است ولی در مجلس اتفاقات دیگری در حال شکل گیری است.

گرامی مقدم: 

مجلس  دیدگاه های سیاسی خود را به بودجه تحمیل نکند

 

دو تن مراجع قم در دیدار با علیرضا رزم حسینی وزیر صنعت، معدن و تجارت  
که روزپنجشنبه انجام شد ،حل مشکلات اقتصادی  کشوررا درگرو ساماندهی و 
مدیریت بازار ارزدانستند و بر افزایش نظارت ها بربازار و کنترل قیمت ها تاکید 

نمودند.
آیت الله مکارم شیرازی از مراجع تقلید عصر پنجشنبه در دیدار وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با انتقاد از وضعیت نابسامان مدیریت بازار ارز و با بیان اینکه کاهش 
قیمت ارز، تأثیری بر قیمت ها در بازار ندارد گفت: باید مشخص شود نرخ ارز را چه 
کسی مدیریت می کند و چرا با بالا رفتن نرخ آن کالاها افزایش می یابد اما پایین 

آمدن نرخ ارز تأثیر چندانی بر کاهش قیمت کالاها و خدمات ندارد.
وی با اشاره به تأثیر افزایش نرخ ارز و اثرگذاری آن بر سطوح مختلف زندگی مردم 
افزود: برخی از کسبه نیز در به وجود آمدن چنین شرایطی مقصرند چرا که تحت 

هر شرایطی و در هر وضعیتی به دنبال منافع بیشترند.
آیت الله مکارم شیرازی ضمن انتقاد از عملکرد برخی بانک ها در ایجاد فشار بر 
واحدهای تولیدی تاکید کرد: دستگاه ها باید با همکاری هم، مانع بنگاه داری 
بانک ها شوند و به هر شکلی از تعطیلی صنایع جلوگیری کنند چرا که اگر صنعت 

نباشد همه زندگی مردم معطل می شود.
نمی توان و نباید به دولت جدید آمریکا دل بست 

وی با تاکید بر همکاری نهادها و دستگاه ها ابراز امیدواری کرد باید هرچه 
سریع تر تحولی در معیشت مردم ایجاد شود تا مردم بیش از پیش احساس امنیت 
و آرامش کنند و باید رویه ها، قوانین و بخش نامه های نادرست که بر معیشت مردم 

فشار وارد می کند هر چه سریع تر اصلاح شود.
آیت الله مکارم شیرازی با بیان اینکه به دولت جدید آمریکا نمی توان و نباید دل 
بست افزود: رقیب انتخاباتی رئیس جمهور فعلی آمریکا بیش از 70 میلیون رأی 

آورده است و قاعدتاً رئیس جمهوری جدید آمریکا نمی تواند شرایط را تغییر دهد.
وی با اشاره به ایستادگی ملت ایران مقابل تحریم های ظالمانه رژیم آمریکا گفت: 
ملت ما با این ایستادگی که از خود نشان داد برگ زرینی در تاریخ سراسر افتخار 

خود ترسیم کرد.
آیت الله حسین نوری همدانی :

با کاهش نرخ دلار  نباید قیمت اجناس مرتبط با آن بالا بماند 
آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید نیز دردیدار وزیر با اشاره به این 
که مساله نرخ گذاری بسیار مهم است، افزود: باید نظارت بر حوزه قیمت کالاها 

بیشتر شود تا شاهد تفاوت قیمت در مکان های مختلف نباشیم. 
این مرجع تقلید روز پنجشنبه در دیدار علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، 
معدن و تجارت با وی، تاکید کرد: مساله قیمت در بازار بسیار مهم است،  نباید در 
شرایطی که نرخ دلار کاهش پیدا می کند،  قیمت اجناس مرتبط با آن بالا بماند، 

در این گونه مسائل باید رضایت خاطر مردم را درنظر داشت.
مشخص  را  کالاها  قیمت  حوزه ای  هر  در  کارشناس  افراد  وقتی  افزود:  وی 
می کنند، همه باید به همان قیمت بفروشند، اما گاهی مشاهده می شود در برخی 
جاها قیمت ها با هم متفاوت است، باید نرخ ها ارزان باشد و مردم در رفاه زندگی 
کنند. وی ادامه داد: یک مساله مهم در این رابطه واسطه گری است، اگر اجناس 
به همان قیمت تعیین شده اولیه به دست مردم برسد،  وضعیت بهتر خواهد بود اما 

واسطه ها باعث افزایش قیمت اجناس می شوند.
آیت الله نوری همدانی گفت: در این گونه موارد رضایت خاطر مردم مهم است و 

قیمت ها باید به نحوی باشد که موجب رضایت آن ها فراهم شود.
وی بیان کرد: در نظام جمهوری اسلامی وجود افراد متعهد و انقلابی مغتنم 
است و به خصوص کار در وزارت صنعت،  معدن و تجارت که با زندگی و معیشت 

مردم در ارتباط است، اهمیت ویژه ای دارد.
مسئولان پاسخگوی مطالبات مردم باشند

 وی با اشاره به این که فرهنگ اسلامی بسیار غنی است و در آن به رفاه همه 
انسان ها توجه می شود، ادامه داد: رییس جمهور جدید آمریکا در سخنرانی خود 
تاکید داشت که آمریکا را چه می کنیم اما در اسلام به کل انسان ها و ملت ها توجه 
می شود. این مرجع تقلید گفت: ستون دین مردم هستند، در جنگ تحمیلی 
همین مردم جان دادند و از اسلام دفاع کردند، اگر حادثه ای پیش آید همین 
مردم هستند که از مملکت خود دفاع می کنند،  بنابراین باید مسئولان جمهوری 
اسلامی از جایگاه خود به وظیفه ای که در برابر مردم دارند به بهترین شکل عمل 
کنند. وی بیان کرد: مساله مسئولیت و شغل خیلی مهم است اگر ما داوطلب 

شدیم و شغلی را برعهده گرفتیم، باید وظیفه خود را درست انجام دهیم.
وی ادامه داد: اگر مردم رای دادند و فردی کوتاهی کند آن فرد مسئول است به 

هر نحوی که باشد.
آیت الله نوری همدانی خطاب به وزیر صمت گفت: شما هم که حوزه صنعت در 
اختیارتان است بسیار وظیفه مهمی برعهده دارید، امید است همان طور که در 

فکر مردم هستید و خدمت می کنید، در انجام کارهای خود موفق باشید.

رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم تاکید کرد: 
همین  اما  است  زیارتی  شهر  قم  که  است  درست 
شهر زیارتی را هم باید پایگاهی برای گسترش تولید 
محصول های متنوع صنعتی و معدنی کرد و هرچه در 

این زمینه کار شود شایسته تقدیر است.
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری روز پنجشنبه 
در دیدار علیرضا رزم حسینی، وزیر صنعت، معدن و 
تجارت با وی، بیان کرد: دشمن وقتی به ما نگاه می کند 
که ۴2 سال است تحریم های فلج کننده بر ما تحمیل 
توانمندی  مختلف  بخش های  در  گونه  این  اما  شده 
خود را به اثبات می رسانیم به استقامت این ملت اذعان 

می کند.
وی افزود: این ظرفیت ها به ما امکان می دهد تا در 
بخش صنعت با انجام کارهای بنیادین، تحول اساسی 
به وجود آوریم و مسیر توسعه را برای کشور بیش ازپیش 

باز کنیم.
وی ادامه داد: با وجود امکانات و ظرفیت های کشور 
باید در همه بخش ها شاهد پیشرفت های بزرگی باشیم.

با  گفت:  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  رییس 

ارتقای کمیت و کیفیت ساخت کالاها و رونق بورس،  
شرایط پیشرفت بخش تولید در داخل کشور سرعت 

بیشتر می گیرد.
وی بیان کرد: باید به گلایه مردم از ماندن برخی کالاها 
در گمرکات و همچنین کمبود برخی اقلام در بازار توجه 

و برای رفع آن راهکار ارائه شود.
وی ادامه داد: نیاز است تا وزارت خانه های مرتبط 
با  و  با هم جلسه های کاری گذاشته  این موضوع  در 
در  تا  کنند  شناسایی  را  مشکل ها  یکدیگر  همکاری 

مواقعی شاهد کمبود عرضه برخی محصولات نباشیم.
آیت الله حسینی بوشهری گفت: ذهن مردم ما باید 
متوجه آرمان های بزرگ خود باشد و در مسائل پیش پا 

افتاده، اولیه و روزمره زندگی خود نماند.
امام جمعه قم گفت: بر این اساس زمانی که مدیران 
در  خصوص  به  می پذیرند  مسئولیت  کشور  این  در 
وزارتخانه ای مانند صمت که خود سه وزارتخانه است 
و چند بخش را پوشش می دهد انتظار از ایشان زیاد 

است.
وی بیان کرد: زمانی که کمبودی در کشور حاصل 

می شود ذهن مردم به سمت این وزارتخانه می رود، شما 
هم در شرایط سختی این سکان داری را قبول کردید 
و پذیرفتن مسئولیت در این شرایط ویژگی انسان های 

سخت کوش است.
وی خطاب به وزیر صمت ادامه داد: احساس ما این 
است که شما توانمند و با انگیزه بوده و به دنبال این 
هستید که کاری روی زمین نماند؛ آن انگیزه و توانایی 
به شما اجازه می دهد تا آرامش و آسایش را برای مردم 

فراهم آورید.
با  مختلف  عرصه های  در  ما  ملت  داد:  ادامه  وی 
فداکاری وارد می شوند همچون حضور باشکوه مردم در 
مراسم تشییع پیکر شهید سردار حاج قاسم سلیمانی 

که دشمن را به هراس انداخت.
بخش  در  قم  علمیه  حوزه  مدرسین  جامعه  رییس 
پایانی سخنان خود تاکید کرد: درست است که قم شهر 
زیارتی است اما همین شهر زیارتی را هم باید پایگاهی 
و  تولید محصول های متنوع صنعتی  برای گسترش 
معدنی کرد و هرچه در این زمینه کار شود شایسته تقدیر 

است.

آیت الله حسینی بوشهری دردیدار وزیرصمت :

قم به پایگاهی برای تولید محصول های متنوع صنعتی و معدنی تبدیل شود

دردیدار وزیرصمت با دو تن ازمراجع قم تاکید شد

حل مشکلات اقتصادی درگرو ساماندهی و مدیریت بازار ارز

فعال سیاسی و نماینده ادوار مجلس گفت: برخوردها با وزیر امور خارجه از 
سمت جریانی است که از نظر پایگاه اجتماعی در اقلیت هستند و می خواهند 
مردم را از حضور در پای صندوق های رای و انتخابات ریاست جمهوری دلسرد 
کنند.  »داریوش قنبری« رفتار روز سه شنبه نمایندگان که با ظریف را تهدید منافع 
ملی ارزیابی کرد و گفت: وظیفه وزارت خارجه این است که در مسیر پیشبرد 
منافع ملی و مصالح کشور حرکت کند. نماینده پیشین مجلس افزود: عده ای 
بعد از تحولات اخیر آمریکا، دلواپس شده اند و تلاش می کنند در مسیر پیشبرد 
اهداف سیاست خارجی کشور اخلال ایجاد کنند و این رفتار ناشی از اهداف و 
منافع جناحی عده ای خاص است که در گذشته هم ثابت کرده اند که نسبتی 
با منافع ملی کشور ندارند. این فعال سیاسی گفت: زمانی که با انعقاد برجام، 
منافع ملی کشور تامین شد شاهد ندای دلواپسی در کشور بودیم و الان هم 
کسانی که اکثریت را در مجلس در اختیار دارند، دلواپس منافع گروهی، حزبی 
و جناحی خود هستند و نگرانند با گشایشی که در وضعیت سیاست خارجی 
و اقتصادی کشور صورت می گیرد شانس آنها در انتخابات سال آینده تقلیل 
پیدا کند و چنین رفتارهایی را از خود بروز می دهند. قنبری خاطرنشان کرد: 
نمایندگان مجلس یازدهم در یک مشارکت خیلی ضعیف که در تاریخ انتخابات 
انقلاب بی نظیر بود، به مجلس راه یافتند و شانس همفکران این عده برای 
انتخابات 1۴00 در یک انتخابات ضعیف همانند انتخابات سال گذشته است. 
وی افزود: این عده خاص منفعت جناح خود را در مشارکت ضعیف می بینند و 
دنبال این هستند که مشارکت سال آینده پررونق نباشد و می خواهند مردم را 

دلسرد کرده فضا را به فضای یاس تبدیل کنند تا حضور موثر و مشارکت گسترده 
در پای صندوق های شکل نگیرد.  نماینده پیشین ایلام یادآورشد طیفی که به 
لحاظ پایگاه اجتماعی در اقلیت هستند، می خواهند اکثریت را از حضور در پای 
صندوق های رای منصرف کنند و یک انتخابات محدودی که متناسب با پایگاه 
اندک اجتماعی آنها داشته باشد برگزار شود و در این مسیر آماده اند که منافع 
ملی را قربانی کنند و اقدامی که این هفته با آقای ظریف در مجلس صورت گرفت 
در همین چارچوب قابل ارزیابی است. قنبری با بیان اینکه نمایندگان مجلس 
یازدهم نشان دادند که در مسیر منافع گروهی و جناحی حرکت می کنند، گفت: 
در مدت کمی که از عمر مجلس یازدهم گذشته است چندین بار از طرف رهبر 
انقلاب تذکر دریافت کرده اند و این نشان می دهد که در  چارچوب و مسیری که 
مصالح نظام اقتضا می کند به خوبی حرکت نکرده اند. نماینده پیشین مجلس 
خاطرنشان کرد: با وجود تذکراتی که از سوی رهبر انقلاب به مجلس داده شده 
شاهد رفتارهایی از سوی نمایندگان هستیم که تناسب چندانی با چارچوب ها و 
الزاماتی منافع ملی همخوانی ندارد و مهم نیست چه آسیبی به منافع مردم وارد 
می شود. این فعال سیاسی بیان کرد: به هر حال در سایه تحولات سیاسی ما 
شاهد گشایش اقتصادی در کشور هستیم، دلار که تا 3۴ هزار تومان رفته بود، 
به 21هزار تومان برگشته است و افق روشنی برای کاهش سطح تورم و ثبات 
اقتصادی ایجاد شده است و در مجموع برای رفع تحریم ها افق خوبی ایجاد 
شده، اما مثل اینکه عده ای با رفتن دونالد ترامپ عده ای دستپاچه شدند و 

اقداماتی انجام می دهند که به منافع ملی آسیب می زند.

داریوش قنبری: 

برخوردها با ظریف اهداف سیاسی و انتخاباتی دارد
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سلامت 

با درک قدرت سبزیجات برای تقویت احساس سیری و جلوگیری از گرسنگی، 
یکی از رموز کلیدی کاهش وزن و احساس بهتر روزانه را کشف خواهید کرد. 

طی ماه های اخیر ممکن است ترکیبی از قرنطینه خانگی و مصرف خوراکی 
های پرکالری موجب افزایش وزن و اندازه دور کمر شما شده و اکنون، تصمیم 
گرفته باشید تا وزن اضافه خود را کاهش دهید.   متخصص تغذیه، توصیه هایی در 
این زمینه داشته است که می توانید آنها را مد نظر قرار دهید. این متخصص تغذیه 
تجربه کاهش 100 پوند )۴5 کیلوگرم( از وزن خود را داشته و به بیش از 200 هزار 
نفر برای کاهش وزن و بهره مندی از بدنی سالم تر و قوی تر کمک کرده است. در 
ادامه چند نکته برای بهره مندی از شکمی صاف که ایلانا مولشتاین به آنها اشاره 

داشته است، ارائه شده اند.
پس از بیدار شدن از خواب آب بنوشید 

پس از بیدار شدن از خواب، دو لیوان آب بنوشید. پس از هفت یا هشت ساعت 
خواب شبانه، بدن شما به آب نیاز دارد. همچنین، نوشیدن دو لیوان آب پس از 
بیدار شدن از خواب اقدامی ساده است. آب به احساس پری کمک می کند، از 
این رو، می توانید انتخاب های غذایی بهتری در طول روز داشته باشید، به جای 
این که گرسنگی بر آنچه می خورید، تاثیرگذار باشد. پیش از هر وعده غذایی خود 
نیز می توانید یک یا دو لیوان آب بنوشید. مطالعات کاهش وزن و چربی و همچنین 
اشتها را در افرادی که پیش از صبحانه، ناهار، و شام آب می نوشند، نشان داده اند.

همانند یک منتقد غذا رفتار کنید 
برخی از منتقدان غذا به رغم شغل خود که شامل مصرف غذاهای مختلف می 
شود، اندام لاغری دارند. آنها غذاها را می چشند. منتقدان غذا به طور معمول کل 
یک وعده غذایی را نمی خورند. و اگر از چیزی که می چشند، لذت نبرند، به غذا 
خوردن ادامه نمی دهند. پس، مانند یک منتقد غذا رفتار کنید! اگر از لقمه غذای 
شیرین یا چرب خود که به دهان گذاشته اید، لذت نمی برید، به غذا خوردن خود 

ادامه ندهید. کالری های اضافه که دریافت می کنید، ارزشمند نخواهند بود.
با تغییر یک واژه، ذهنیت شما می تواند تغییر کند

واژه ها تاثیر قابل توچهی بر افکار ما دارند. از این رو، انتخاب روشی مثبت تر برای 
بیان چیزی مشابه می تواند اثر چشمگیری بر نتیجه داشته باشد. به عنوان مثال، 
به جای این که با خود بگویید "من باید سالم تر غذا بخورم" از "من می توانم سالم تر 
غذا خوردن را هدف قرار دهم" استفاده کنید. هر جمله را با صدای بلند بیان کنید. 
انتخاب واژه های درست و تغییر نگرش می تواند به کاهش وزن و زندگی بهتر شما 

کمک کند.
بیشتر سبزیجات را انتخاب کنید 

با درک قدرت سبزیجات برای تقویت احساس سیری و جلوگیری از گرسنگی، 
یکی از رموز کلیدی کاهش وزن و احساس بهتر روزانه را کشف خواهید کرد.

بشقاب غذای خود را بیشتر با سبزیجات پر کنید تا کاهش وزن بیشتر را تجربه 
کنید. سبزیجات سرشار از فیبر هستند، از این رو، به تقویت احساس سیری و 

رضایت از غذا خوردن کمک می کنند.
پروتئین های خود را پیگیری کنید 

پروتئین به فرونشاندن گرسنگی کمک می کند و بر همین اساس، یک درشت 
مغذی مهم برای کاهش وزن است. پیگیری میزان پروتئین مصرفی خود را مد نظر 
قرار دهید. به عنوان مثال، این که دو یا سه تخم مرغ مصرف کرده اید تا احساس 
سیری و رضایت از غذا خوردن شما در شما شکل بگیرد، قابل پیگیری است. یا به 
عنوان مثال، در دفتر ثبت خود بنویسید دو ران مرغ تا درک بهتری درباره این که چه 
میزان پروتئین مصرف کرده و این که چه احساسی پس از آن داشته اید، کسب کنید.

مصرف فیبر را مد نظر قرار دهید 
نوع خاصی از فیبر ممکن است عامل کلیدی در کاهش چربی شکم باشد که 
به نام فیبر محلول شناخته می شود. طی مطالعه ای که در نشریه Obesityمنتشر 
شد، پژوهشگران شرایط یک هزار نفر برای پنج سال دنبال کرده و دریافتند که هر 
10 گرم افزایش در مصرف فیبر محلول، چربی شکم افراد را به میزان 3.7 درصد 
کاهش داده است. زمانی که بشقاب خود را با سبزیجات پر می کنید، روی جوانه 
های بروکسل که منبعی عالی برای فیبر محلول است، متمرکز شوید. نصف فنجان 
از این ماده غذایی می تواند 2 گرم فیبر محلول ارائه کند. از دیگر منابع خوب برای 

فیبر محلول می توان به مارچوبه، زردآلو، بذر کتان و پرتقال اشاره کرد.
با خود صادق باشید 

خود را همان گونه که هستید بپذیرید. بسیار مهم است که به یاد داشته باشید 
بدون در نظر گرفتن اندازه ای که دارید، فردی زیبا هستید. شما باید ابتدا خود و 
بدنتان را دوست داشته باشید. مثبت اندیشی و دوست داشتن خود می تواند شما 

را در مسیر دستیابی به سلامت و وزن ایده آل کمک کند.
میان وعده های سالم و مغذی مصرف کنید 

هر چیزی زمانی که با یک برش خیار تازه و ترد ترکیب شود می تواند عطر و طعمی 
ویژه به خود بگیرد. مصرف میان وعده های سالم و مغذی یکی از بهترین اقداماتی 

است که می توانید برای کاهش وزن و تقویت احساس سیری مد نظر قرار دهید. 
ماهی سالمون دودی، حمص و ریحان، پنیر فتا و گوجه فرنگی، خردل دیژون و تخم 

مرغ پخته از جمله گزینه هایی هستند که می توانید مد نظر قرار دهید.
از هویج هراس نداشته باشید 

هویج بافتی ترد و طعمی شیرین دارد. این ماده غذایی نسبت به سبزیجات دیگر 
محتوای قند بیشتری دارد، اما گزینه ای بسیار مغذی است و هر فنجان از آن فقط 
حدود 50 کالری دارد. پرهیز از هویج در مقایسه با مصرف میزان زیاد از آن می تواند 
 theAmerican Journal به افزایش وزن بیشتر منجر شود. مطالعه ای که در نشریه
of Clinical Nutrition منتشر شد، نشان داد که توصیه به افراد برای مصرف 
مقدار زیاد از غذاهای کم کالری، مانند سبزیجات، راهبرد کاهش وزن موفق تری در 
مقایسه با محدود کردن اندازه وعده های غذایی و تمرکز بر کمتر غذا خوردن است.

خوراکی های تک نفره را مد نظر قرار دهید 
خوراکی های کوچک و تک نفره می توانند هوس های غذایی شما را به روشی 
درست و مسئولانه پاسخگو باشند. به عنوان مثال، مصرف یک چهارم شکلاتی با 
کیفیت بالا نسبت به کل یک شکلات نامرغوب می تواند احساس رضایت بیشتری 
را در فرد ایجاد کند. برای بهره مندی از فواید بیشتر شما می توانید این تکه کوچک 

شکلات را به عنوان مثال همراه با چای بابونه مصرف کنید.
حواس خود را پرت کنید 

برای این که از پرخوری ناخودآگاه در موقعیت هایی مانند دیدار با دوستان خود 
پرهیز کنید، این نکته ها را مد نظر قرار دهید: یک لیوان آب را در یک دست و یک 
بشقاب سبزیجات را در دست دیگر خود بگیرید. ساده اما موثر است. یا می توانید 
پشت به میز دسرها بایستید. ابتدا، سبزیجات و پروتئین را انتخاب کنید و سپس 
بررسی کنید آیا همچنان به مصرف گزینه های سرشار از کالری تمایل دارید یا خیر. 
همچنین، شما می توانید برای پرت کردن حواس خود با یکی از دوستانتان گپ بزنید.

متابولیسم خود را با نشاسته تقویت کنید 
با مصرف لوبیا و حبوبات بیشتر که سرشار از نوعی نشاسته به نام "نشاسته مقاوم" 
هستند، می توانید متابولیسم بدن خود را تقویت کنید. تجزیه این نوع از نشاسته 
برای بدن دشوارتر است، از این رو، به احساس سیری برای مدت زمان طولانی تر 
کمک کرده، می تواند واکنش قند خون به خوردن آن را کاهش دهد، و بدن را برای 

سوزاندن کالری بیشتر برای تجزیه این نوع نشاسته تشویق کند.
محتوای فیبر بیشتر می تواند به کاهش ذخیره چربی در بدن و تقویت چربی 

سوزی کمک کند که برای تقویت متابولیسم بدن بسیار مفید است.
لذت بردن و نه تقلب را فرا بگیرید 

آیا پس از خوردن مخفیانه چند قاشق بزرگ بستنی دچار احساسی ناخوشایند 
و عذاب وجدان می شوید؟ این احساس گناه آزاردهنده است، این گونه نیست؟

اگر از آنچه می خورید، لذت نمی برید، تنها در حال تقلب کردن هستید. اگر 
بستنی یا هر خوراکی لذت بخش دیگری را مصرف می کنید، باید از آن لذت ببرید. 
اگر پس از خوردن این خوراکی ها با احساسی ناخوشایند مواجه می شوید، پس 
این کار متوقف کنید. با گذشت زمان، دیدگاه جامع تر و بهتری از ارتباط با غذایی 

که خوردن آن برای شما لذت بخش است، کسب خواهید کرد.
پیاده روی کنید؛ دوش بگیرید 

را  روز سختی  آشنا هستید.  از استرس  ناشی  با هوس های غذایی  احتمالا 
در محل کار پشت سر گذاشته و به ناگاه خود را در آشپزخانه در جستجوی یک 
خوراکی ناسالم می یابید. این در شرایطی است که حتی گرسنه نیستید. در این 
شرایط می توانید برای پیاده روی بیرون بروید. هوای تازه و مناظر زیبا می توانند 
خیلی سریع وضعیت ذهنی فعلی و نقطه تمرکز شما را تغییر دهند. اگر هوا برای 
پیاده روی مناسب نیست، می توانید دوش آب گرم را امتحان کنید. دوش گرفتن 
اثری آرامش بخش خواهد داشت که حواس شما را از خوراکی های ناسالم، مانند 

چیپس و بستنی منحرف می کند.

چربی شکم و 14 راز برای کاهش آن 

گلبول های قرمز خون مسئول حمل و نقل اکسیژن به سراسر بدن هستند بنابراین 
حفظ آنها در سطوح سالم ضروری به نظر می رسد.  مولکول اصلی گلبول های قرمز 
خون، هموگلوبین است. در بزرگسالان بین ۴ میلیون و 500 تا 5 میلیون و ۴00 گلبول 
قرمز وجود دارد. گلبولهای قرمز بین 100 تا 120 روز زندگی می کنند و پس از آن مغز 
استخوان یک گروه دیگر از آنها را تولید می کند. هر مولکول قرمز دارای ۴ اتم آهن است 
که به مولکول های اکسیژن وصل می شوند. مقدار طبیعی هموگلوبین در زنان 1۴ گرم 
در دسی لیتر و در مردان 15.5 گرم در دسی لیتر است.  این نکته را بدانید که کمبود 
تعداد گلبولهای قرمز خون، باعث کم خونی می شود. کمبود آهن از شایعترین کم خونی 
های ناشی از کاهش تعداد گلبولهای قرمز خون است. برای افزایش این تعداد، برخی از 

دستورهای غذایی و غیر غذایی را باید رعایت کنید:
غذاهای غنی از آهن بخورید: آهن سبب تولید گلبول های قرمز می شود. غذاهای 
غنی از آهن عبارتند از حبوباتی از جمله عدس و لوبیا، سبزیجاتی مثل کلم و اسفناج، 

گوشت، آجیل هایی مثل آلو خشک و کشمش، و زرده تخم مرغ.
مس بیشتر مصرف کنید: بزرگسالان نیاز به 8 تا 18 میلی گرم از این ماده معدنی در 
روز دارند. زنان در طول مرحله باروری بیشتر از مردان به مس نیازمندند زیرا آنها در طول 
قاعدگی این ماده معدنی را از دست می دهند. مواد غذایی غنی از مس عبارتند از آجیل، 

لوبیا، گیلاس، جگر، مرغ و شکلات. 
اسید فولیک بیشتر دریافت کنید: ویتامین ب 9 یا همان اسید فولیک در تولید 
گلبول های قرمز خون موثر است. دقت کنید که کمبود اسید فولیک باعث نوعی کم 
خونی به نام آنمی هم می شود. زنان در روز ۴00 میکروگرم اسید فولیک نیاز دارند. این 
میزان در دوران بارداری به 600 میکروگرم می رسد. اسید فولیک در دانه های کامل، 

سبزیجات تیره رنگ، لوبیا و آجیل یافت می شود. 
ویتامین آ دریافت کنید: نام دیگر این ویتامین رتینول است. ویتامین آ یک ترکیب 
بسیار مهم برای توسعه گلبول های قرمز در مغز استخوان است. غذاهای سرشار از 
ویتامین آ عبارتند از هویج، کدو سبز، سبزیجات تیره رنگ، فلفل شیرین، آلو، گریپ 

فروت و هندوانه.
مصرف ویتامین سی را افزایش دهید: ویتامین سی نه تنها از سیستم ایمنی بدن 
حمایت و از بیمار یهای ویروسی زمستان جلوگیری می کند، بلکه توانایی بدن برای 
جذب آهن را تحریک کرده و تعداد گلبول های قرمز خون را افزایش می دهد. مرکبات و 

توت فرنگی بیشترین میزان ویتامین سی در بین میوه ها را دارند. 
ویتامین ب 12 را فراموش نکنید: مقدار خوبی از ویتامین ب 12 باعث تولید گلبول 
های قرمز در مغز استخوان می شود و حضور آنها را در خون افزایش می دهد. گوشت 
گوساله، تخم مرغ، ماهی قزل آلا و ساردین، محصولات لبنی، سویا، جوانه گندم و قارچ 

سرشار از ویتامین ب 12 هستند.
ورزش کنید: یک شیوه زندگی بی نشاط و بی تحرک، نه تنها چاقتان کرده و گردش 
خون را ضعیف می کند، بلکه باعث کاهش تعداد گلبول های قرمز خون می شود. دویدن 

و دوچرخه سواری برای تامین این گلبولها و افزایش اکسیژن بدن ضروری هستند. 
سیگار نکشید: سیگار کشیدن یکی از بدترین عادت هایی است می توان انجام داد، 
به خصوص با توجه به اینکه نیکوتین و دیگر مواد شیمیایی موجود در سیگار اکسیژن 
خون را کاهش می دهند و جریان خون مناسب را مختل می کنند. حداقل سالی یکبار 
برای آزمایش خون مراجعه کنید: با انجام تست خون نه تنها تعداد گلبول های قرمز بلکه 

سطح کلسترول، آهن، اوره، کراتینین، گلوکز و ... نیز اندازه گیری می شود.

چطور تعداد گلبول های قرمز خون 
را افزایش دهیم؟

5دلیل پادرد پس از
 بیدار شدن از خواب 

دردی که هنگام صبح پس از بیدار شدن از خواب احساس می کنید اغلب 
با میزان استرسی که روز قبل بر پاهای خود وارد کرده اید، مرتبط است. 

سفتی، درد و ناراحتی در پاها نخستین چیزی است که افراد بسیاری پس از 
بیدار شدن از خواب و برخاستن از تختخواب تجربه می کنند.  

در ادامه با پنج دلیل شایع احساس درد و ناراحتی در پاها در آغاز روز و روش 
هایی برای تسکین این شرایط که تایلر نایتینگل فیزیوتراپیست، به آنها اشاره 

داشته است، بیشتر آشنا می شویم.
جریان خون کافی دریافت نمی کنید 

پاها در زمان خواب تحرک خاصی ندارند و هیچ وزنی را تحمل نمی کنند. 
اما مفاصل، تاندون ها و عضلات خواهان حرکت هستند، از این رو، فقدان 
حرکت هنگام خواب شبانه می تواند به احساس سفتی در صبح روز بعد منجر 

شود.
زمانی که دوباره حرکت را آغاز می کنید، جریان خون به پاها افزایش یافته 

که موجب گرم شدن بافت ها و بهبود انعطاف پذیری و تحرک آنها می شود.
حرکت کنید. بیشتر موارد احساس سفتی در پاها هنگام  رفع مشکل: 

صبح، پس از یک پیاده روی چند دقیقه ای برطرف می شوند.
طی روز قبل، استرس بیش از حد بر پاهای خود وارد کرده اید 

دردی که هنگام صبح پس از بیدار شدن از خواب احساس می کنید اغلب 
با میزان استرسی که روز قبل بر پاهای خود وارد کرده اید، مرتبط است.

در نظر گرفتن ورزش از هر نوع، حتی چیزی به سادگی پیاده روی به عنوان 
محرکی برای خستگی اهمیت دارد.

اگر احساس درد و سفتی در پاهای خود پس از جلسه تمرینات ورزشی را 
تجربه می کنید، ممکن است با درد عضلانی تاخیر یافته مواجه باشید که 

شکل خفیف از پارگی های ریز عضلانی ناشی از خستگی است.
زمانی که این بار اضافه شکل می گیرد، بدن شما تلاش می کند تا خود را 
طی شب، هنگامی که پاها در حال استراحت هستند، ترمیم کند. زمانی که 

خواب هستید بدن به سختی روند بهبودی خود را دنبال می کند.
بدن با استفاده از فیبرهای کلاژن این پارگی های ریز را ترمیم می کند که تا 

پیش از این که برای حرکت نرم آماده شوند، سفت و محکم هستند.
به بیان دیگر، روند بهبودی خود ممکن است به احساس درد در پاهای شما 

منجر شود.
رفع مشکل: اگر درد عضلانی تاخیر یافته دلیل احساس درد و سفتی در 
پاهای شما است، شتابزده عمل نکنید. بدن به طور معمول طی 2۴ تا 72 

ساعت خود را ترمیم می کند.
با این وجود، به درد توجه داشته باشید. اگر ناراحتی صبحگاهی شما عود 
می کند، این ممکن است نشانه ای از اعمال فشار و کار کشیدن بیش از حد 

از پاها باشد که می تواند به آسیب دیدگی منجر شود.
برای پرهیز از این شرایط، تعادل بین میزان فعالیت و روند ریکاوری را برقرار 
کنید. فوم رولینگ، حرکات کششی، خواب کافی و با کیفیت، و تغذیه سالم 

همگی روش هایی هستند که می توانند روند بهبودی را تسریع کنند.
با یک آسیب دیدگی مواجه هستید 

فشار بیش از حد بر هر بافتی می تواند به بروز پارگی های ریز منجر شود که 
به مرور زمان می تواند به درد و آسیب دیدگی منجر شود.

درد مکرر پا هنگام صبح یکی از نخستین سیگنال هایی است که به حرکت 
در مسیر بروز مساله ای جدی تر یا یک آسیب دیدگی ناشی از استفاده بیش 
از حد مانند تاندینوپاتی مزمن، التهاب، تحریک یا اختلال بلند مدت در 

عملکرد تاندون ها، قرار دارید.
یکی از انواع تاندینوپاتی به نام فاسیا پلانتار )التهاب فاسیای کف پا( از 
جمله رایج ترین دلایل احساس درد در پاشنه پااست. این شرایط زمانی رخ 
می دهد که فاسیا پلانتار، نواری از بافت که استخوان پاشنه پا را به انگشتان 

پا متصل می کند با کشیدگی و التهاب مواجه می شود.
برای  راه حل هایی مزمن هستند.  نیازمند  رفع مشکل: مسائل مزمن 
کمک به تسکین ناراحتی، کاهش فعالیت هایی که موجب احساس درد در پا 

می شوند و انجام حرکات کششی منظم را مد نظر قرار دهید.
یا  پزشک  یک  از  کمک  دریافت  به  است  ممکن  است،  پایدار  درد  اگر 

فیزیوتراپیست نیاز داشته باشید.
به آرتریت مبتلا هستید 

درد، سفتی و تورم مزمن پا می تواند در نتیجه التهاب مفصل شکل گرفته و 
نشان دهنده آرتریت باشد.

با  به طور معمول  آرتریت است که  نوع  آرتروز شایع ترین  یا  استئوآرتریت 
افزایش سن مرتبط است، اما عوامل دیگر که می توانند خطر ابتلا به این 
شرایط را افزایش دهند می توان به آسیب دیدگی، چاقی، ژنتیک و مسائل 

آناتومیک مانند شکل مفصل و همترازی آن اشاره کرد.
برای تشخیص دقیق باید به یک پزشک متخصص مراجعه کنید.

رفع مشکل: برای کاهش فشار و استرس روی پاها، به جای فعالیت هایی 
با شدت زیاد، مانند دویدن یا تنیس، انجام فعالیت هایی با شدت کم مانند 

شنا یا دوچرخه سواری را مد نظر قرار دهید.
حفظ وزن سالم نیز می تواند به کاهش استرس روی مفاصل کمک کرده 
و درد کمتر و عملکرد بهتر را موجب شود، در شرایطی که فیزیوتراپی ممکن 
است انعطاف پذیری و دامنه حرکت و قدرت عضلات در پاها را افزایش دهد.
افزون بر این، پزشک شما ممکن است استفاده از کفش ها یا کفی های 
مخصوص را توصیه کند که ممکن است به کاهش فشار روی پاها و در نتیجه 

آن، میزان درد کمک کنند.
کفش نامناسب به پا می کنید 

های  کفش  از  استفاده  تواند  می  صبح  هنگام  درد  احساس  دیگر  دلیا 
 the Journal of نامناسب باشد. یک بررسی که در ژوییه 2018 در نشریه
Foot and Ankle Research منتشر شد، نشان داد که کفش نامناسب با پا 

درد و اختلالات پا مرتبط است.
رفع مشکل: راه حل ساده است. شما باید کفشی که درست اندازه پای 
شما است را بپوشید. برای خرید کفش می توانید نکات زیر را مد نظر قرار 
دهید: - از آنجایی که پاها به طور طبیعی در طول روز اندکی بزرگ تر می 

شوند، خرید کفش هنگام بعد از ظهر توصیه می شود.
- هنگام امتحان کردن کفش، همواره یک جفت جوراب که قصد دارید 

همراه با آن کفش بپوشید را به پا داشته باشید.
- هنگام خرید، از فروشنده بخواهید هر دو پای شما را اندازه بگیرد. اگر یک 

پا بزرگ تر است، کفش با اندازه مناسب برای پای بزرگ تر را خریداری کنید.
را  کفش  بودن  فیت  و  باشید  داشته  فروشگاه  در  کوتاه  پیاده روی  یک   -
امتحان کنید. - اندازه کفش می تواند از یک تولیدکننده به تولیدکننده دیگر 

متفاوت باشد، از این رو، سطح راحتی خود مرجع قضاوت قرار دهید.
- پهنای کفش به اندازه طول آن اهمیت دارد. اگر سینه پای شما تحت 
فشار است، درباره این که کفش انتخابی شما دارای مدلی با پهنای بیشتر 

است یا خیر از فروشنده پرسش کنید.
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معاون اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم خبرداد

فراخوان سرمایه گذار جهت احداث پل 
عابر پیاده درسطح راه های استان قم

معاون توسعه مدیریت و منابع اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم از اجرای طرح فراخوان سرمایه گذار جهت احداث و بهره وری از پنج دستگاه 

پل عابر پیاده درسطح راههای استان قم خبر داد .
محمدرضا قدسی تعداد پلهای عابر پیاده ملحوظ دراین طرح را پنج دستگاه 
عنوان کرد و اظهارداشت : محل احداث این پلها واقع درمحورهای جاده ای قم 
– سلفچگان ، قم – نیزار ، جاده قدیم قم – کاشان ، قم – جعفریه و کمربندی قم - ارا 

ک می باشند .
وی افزود: طی تمهیدات فنی به عمل آمده جهت جانمایی دقیق و مطابق 
با تعاریف کاربردی طرح ، محل احداث پلهای عابر پیاده درمحورهای یادشده 
فوق به این شرح می باشند : محور قم – سلفچگان ) روبروی پاسگاه  جدیدپلیس 
راه ( محور قم – جعفریه ) روبروی بیمارستان ( ، محور قدیم قم –کاشان ) روبروی 
روستای لنگرود ( ، قم – نیزار ) روبروی روستای قلعه چم ( و کمربندی قم – اراک 

) تقاطع جعفریه ( ..
قدسی قالب احداثی پلهای عابر پیاده را ازنوع سازه فلزی دانست و توضیح داد 
: به منظورقابلیت استفاده حداکثری پلهای عابر پیاده جهت تمامی گروههای 

سنی  ، تلاش بر اجرای طرح به صورت مکانیزه ) دارای پله برقی ( می باشد .
وی ارتفاع پلها را ازسطح سواره رو شش متر عنوان و یادآور شد : پلهای احداثی 
باید مسقف و تامین انرژی جهت اجرای سیستم روشنایی درآنها از نوع انرژی پاک 

ومانا باشد .
معاون توسعه مدیریت و منابع اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان 
قم برآورد هزینه ساخت هردستگاه پل عابر پیاده را متغیر و اعلام کرد : به طور 
میانگین هزینه  احداث هر دستگاه پل عابر پیاده  با عرشه ای به طول ۴5 متر بالغ 

بر ده میلیارد ریال می باشد .
 B . محمدرضا قدسی درخصوص قرارداد منعقده با سرمایه گذار، آن را از نوع
O.T )  ساخت ، نگهداری ، بهره برداری (  دانست و افزود : مدت قرارداد پس از 
احداث ، ده سال می باشد که طی این مدت سرمایه گذار نسبت به استفاده از 

قابلیت تبلیغاتی این پلها جهت نصب آگهی بهره مند می گردد .
وی درخاتمه اظهار داشت : متقاضیان گرامی جهت کسب اطلاعات بیشتر ، 
می توانند همه روزه ) بغیر ایام تعطیل ( ودرساعات اداری به اداره بازرگانی  اداره 
کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم واقع در بلوار 75 متری عمار 
یاسر _ ۴5 متری تعاون – مجتمع ادارات مرا جعه و یا با شماره  تلفنهای   27- 

37780۴26  تماس حاصل فرمایند .
 

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران خبرداد:

راه اندازی کارگروه وقف مهدوی در 
مسجد مقدس جمکران 

معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران گفت: وقف مهدوی، احساس 
مسئولیت در برابر امام زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف است و قطعاً ترویج 

این نوع وقف می تواند نقش به سزایی در زمینه سازی برای ظهور داشته باشد. 
ابراهیم صدوقی  با اشاره به اینکه یکی از جلوه ها و جنبه های مهم، حساس 
و زیبای اسلام، سنت حسنه وقف است که همواره برکات و آثار فراوانی برای 
جهان اسلام داشته و دارد، اظهار کرد: باید توجه داشت، وقف برای امام زمان 

ارواحنافداه جایگاه و رتبه ای والا دارد که تاکنون کمتر مورد توجه بوده است. 
وی با تاکید بر اینکه شایسته است وقف مهدوی فرهنگ شود و در ترویج آن تا 
حد امکان کوشش کرد، گفت: مسجدمقدس جمکران به عنوان میعادمنتظران 
حضرت ولی عصر ارواحنافداه سالانه میزبان بیش از 20 میلیون نفر زائری است 

که از اقصی نقاط جهان به این مکان مقدس مشرف می شوند. 
مسجدمقدس  داد:  ادامه  جمکران  مقدس  مسجد  زائرین  خدمات  معاون 
جمکران تلاش می کند با رویکرد مرجعیت مهدوی که در سند چشم انداز به آن 
اشاره شده، در ارتباط با ترویج و جریان سازی این فرهنگ غنی در بین آحاد مردم 
جامعه، با راه اندازی کارگروه موقوفات مهدوی، برنامه ریزی و گام های موثری 
برداشته باشد.  صدوقی افزود: وقف مهدوی، احساس مسئولیت در برابر امام 
زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف است و قطعاً ترویج این نوع وقف می تواند 
نقش به سزایی در زمینه سازی برای ظهور داشته باشد. در این صورت می توان 
گفت گامی در جهت ایجاد وشگل گیری جامعه مهدوی برداشته شده است. وی 
با اشاره به اینکه سال 1۴00 مزیّن به دونیمه شعبان در ابتدا و انتهای آن است، 
ابراز کرد: حوزه املاک وموقوفات معاونت خدمات زائرین مسجدمقدس جمکران 
درسال پیش رو ضمن استقبال از طرح های اجرایی و راهبردهای کارشناسان و 
موثرین درکارگروه وقف مهدوی، درحال برنامه ریزی برگزاری جشنواره کشوری 
وقف مهدوی بامشارکت سازمان اوقاف و امورخیریه، صدا وسیمای جمهوری 
اسلامی و نهادهای ذیربط است.  معاون خدمات زائرین مسجد مقدس جمکران 
با بیان اینکه امیدواریم با تبیین درست این فرهنگ، شاهد اقبال گسترده مردم 
از این حرکت جریان ساز باشیم، گفت: چون وقف مهم ترین عنصر همکاری و 
همدلی میان افراد است، و تفاوتی که وقف با صدقات موقتی دارد، پایدار بودن و 
ماندگار بودن آن است که می تواند ضمن داشتن آثاری برای واقف، تضمین کننده 
رفاه و پیشرفت جامعه اسلامی باشد.  صدوقی در پایان خاطرنشان کرد: برای 
فرهنگ سازی هرچه بهتر وقف باید دستگاه های مربوطه به بیان اهمیت آن در 
بین اقشار مختلف جامعه بپردازند و شرایط را طوری فراهم کنند که مردم تشویق 

به وقف در همه زمینه های مذهبی، فرهنگی، علمی و اجتماعی شوند.

مسئول بسیج سازندگی استان قم خبر داد

ساخت ۲۱ واحد مسکونی برای 
مددجویان کمیته امداد قم

مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم گفت: با مشارکت کمیته امداد، بنیاد 
مسکن و بسیج سازندگی استان قم 21 واحد مسکونی برای مددجویان کمیته 

امداد استان قم ساخته خواهد شد.
محمود داودآبادی صبح چهارشنبه در حاشیه مراسم کلنگ زنی احداث 21 
واحد مسکونی برای مددجویان کمیته امداد استان قم با حضور رئیس کمیته 
امداد امام خمینی )ره(، رئیس شورای شهر، مدیرکل کمیته امداد و مدیر کل بنیاد 
مسکن استان قم در منطقه پردیسان برگزار شد، در گفتگو با خبرنگاران با بیان 
اینکه سازمان برنامه ریزی استان قم اجرای این پروژه را به بسیج سازندگی استان 
قم واگذار کرده و برای عملیاتی شدن آن جلسات بین دستگاهی با کمیته امداد 
و بنیاد مسکن به صورت مستمر برگزار و سهم مشارکت هر دستگاه در اجرای این 
پروژه مشخص شد، گفت: در فاز اول اجرای این پروژه اعتباری بالغ بر 25 میلیارد 
ریال هزینه خواهد شد و بسیج سازندگی استان قم علاوه بر اجرای پروژه، 30 
درصد از این اعتبار آن را نیز تقبل کرده است و کار در فاز نخست تا مرحله اسکلت 
بتنی پیش خواهد رفت و با مذاکراتی که در حال انجام است امیدواریم این کار را 
تا اتمام پروژه انجام دهیم. مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم با اشاره به 
اینکه این 21 واحد مسکونی در هفت قطعه زمین به صورت سه طبقه احداث 
خواهند شد، افزود: ما ارزش کار را به اینکه این بنا را احداث می کنیم نمی دانیم؛ 
بلکه ارزش کار را به این می دانیم که برای چه کسانی کار می کنیم، عزیزانی که 
ولی نعمتان ما هستند و آیه شریفه قرآن از آنان به عنوان وارثان زمین یاد کرده 
است و به فرموده مقام معظم رهبری این قشر کسانی هستند که وارثان زمین و 
همه موجودی زمین خواهند بود و باعث افتخار ماست که واسطه خیر هستیم تا 

قدمی برای رفع مشکلات این قشر از جامعه برداریم.
وی با بیان اینکه گاهی مسئولانی در حوزه اجتماعی مسائلی را در خصوص 
اولویت مباحث اجتماعی برای این قشر مطرح می کنند، ادامه داد: اعتقاد بنده 
این است که ابتدا باید برای مشکلات معیشتی این قشر اقدام کنیم همان طور 
که کمیته امداد پای این کار است و سپس برای مشکلات اجتماعی آنان برنامه 
ریزی کرده و با دیگر مجموعه های سپاه و یا در مدل قرارگاهی با استفاده از ظرفیت 

دستگاه های مختلف برای حل مشکلات مردم قدمی برداریم.

رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( خبرداد

مردم قم رتبه اول کشور
 در کمک به مددجویان 

رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( با اشاره به نقش مردم در کمک به مددجویان 
تحت پوشش گفت: استان قم به نسبت جمعیت رتبه اول را در کمک های مردمی 

در کشور دارد.
سید مرتضی بختیاری در گفتگویی ضمن تشکر از خیرین استان قم در کمک 
به مددجویان کمیته امداد، گفت: خیرین در سال گذشته ۴3 میلیارد تومان به 
مددجویان کمیته امداد کمک کرده اند که این رقم در سال جاری به رغم مشکلات 
اقتصادی موجود تاکنون دو برابر شده است و قم از نظر میزان کمک های مردمی 

به نسبت جمعیت در جایگاه نخست قرار دارد.
رئیس کمیته امداد امام خمینی)ره( با اشاره به اینکه صبح چهارشنبه، کلنگ 
احداث 21 واحد مسکونی در منطقه پردیسان زده شد، افزود: مقرر شده که این 
واحد ها در مدت 12 ماه با کمک خیرین تکمیل و تحویل مددجویان کمیته امداد 
امام خمنی)ره( شود. وی با اشاره به وجود 280 خانواده ایتام فاقد مسکن در 
استان قم افزود : اگر زمین لازم برای ساخت و ساز توسط وزارت راه و شهرسازی 
در اختیار ما قرار داده شود، برای مددجویان می توانیم 280 واحد مسکونی را بنا 
کنیم. بختیاری گفت :  3 هزار و 300 خانوار تحت پوشش کمیته امداد در قم فاقد 
مسکن هستند که در صورت حمایت خیرین، مراجع، بسیج می توانیم در مدت دو 

سال برای آن ها مسکن را ساخته و در اختیارشان قرار دهیم.
خدمات ارزشمند سپاه استان قم در خدمت رسانی به محرومان 

بختیاری با تاکید بر اینکه مسکن در سبد حمایتی کمیته امداد و بهزیستی در 
زمره مطمئن ترین و آرامش بخش ترین خدمات برای افراد تحت پوشش وجود دارد، 
گفت: بر اساس مأموریت مقام معظم رهبری، توانمندسازی و تکریم افراد در کمیته 
امداد امام خمینی)ره( باید در اولویت باشد که خوشبختانه ما از مرحله حمایت 

عبور کردیم و وارد مرحله توانمندسازی شده ایم.
وی افزود: البته حمایت از سالمندان و افراد دارای بیماری های صعب العلاج تا 

آخر عمر در مرحله حمایت صورت خواهد گرفت.
انقلاب  پاسداران  با همکاری سپاه  اینکه در استان قم  به  با اشاره  بختیاری 
اسلامی مراکز ترک اعتیاد برپا شده است، گفت: افرادی که در آنجا حضور می یابند 
در بحث های معرفتی و اعتقادی نیز علاوه بر بحث های مهارتی توانمند می شوند و 

به نوعی بازپروری روانی نیز می شوند و به جامعه بر می گردند.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم:

تحریم آستان قدس رضوی اهانتی آشکار 
به ارزش های دینی است

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در محکومیت اقدام آمریکا در تحریم آستان 
قدس رضوی با صدور بیانیه ای، این اقدام را اهانتی آشکار و تعرضی خصمانه به 

ارزش های دینی عنوان کرد. 
قرار گرفت،   ایمان  اختیار  در  پنجشنبه  روز  آن  از  بیانیه که نسخه ای  این  در 
آمده است: آستان قدس رضوی از نهادهای موثر در ترویج معنویت و از عناصر 
هویت بخش ما در فرهنگ دینی است و تحریم آن نشان داد که آستان قدس یک 

مجموعه فعال، تاثیرگذار و قدرت آفرین است.
سیاه  دوره  پایان  در  آمریکا  جنایتکار  رئیس جمهور  است:  افزوده  بیانیه  این 
حاکمیتش، هنوز هم کینه و خشم خود را آشکار می کند و این یعنی دشمنی 

استکبار با ما،م داوم و همه جانبه است.
بیانیه حاکیست: قدرت نرم فرهنگی و معنوی ما همانند دیگر توانمندی های 
ما برای استکبار آزاردهنده و غیرقابل تحمل است؛ آستان مقدس رضوی یکی از 
مولفه های قدرت در نظام اسلامی است و حضور موثر و فعال ملی و بین المللی آن 
خشم خفاشان را برانگیخته است. در این بیانیه تاکید شده است: جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم ضمن محکوم کردن همه تحریم های ظالمانه ای که علیه ملت 
ایران اعمال شده است اعلام می دارد: آستان قدس رضوی ملجا و پناه موحدان 

است و دل های بسیاری متوجه این حریم قدسی است.
در این بیانیه با اشاره به این که اقدام به تحریم این آستان آسمانی، بی شک 
اهانت به همه ادیان و ارزش های الهی و اقدامی جاهلانه و معنویت ستیزانه است، 
آمده است: تحریم آستان قدس رضوی افتخاری بر افتخارات این آستان مقدس 

و نمایانگر تاثیرگذاری مذهبی و ایمانی این آستان نورانی در جهان اسلام است.
در این بیانیه تصریح شده است: مواجهه و رویارویی ما با آمریکا، مبارزه  با ظلم و 
فساد و بخشی از جدال پایان ناپذیر حق و باطل است؛ تهدید و تحریم در راهی که 
ملت ما برگزیده است، اثر ندارد و مردم مقاوم ما را به عقب نشینی وادار نخواهد کرد.
و  فعال  مقاومت  یک  ما،  ایستادگی  و  مقاومت  کرده است:  تاکید  بیانیه  این 
پیش رونده است و اراده و قوت ایمان ما، تیغ تیز تحریم را کند و ناکارآمد کرده است. 
نورانیت قدسی آستان قدس رضوی با خاک پاشی دشمنان، غبارآلود نخواهد شد و 

حقیقت تابناک معنویت، درخشان و پرفروغ باقی خواهد ماند.
دولت بحران زده و ناکام ترامپ درآخرین روزهای عمر خود نیز دست از سیاست 
شکست خورده همیشگی خود برنداشت و به تازگی 16 نهاد ایرانی از جمله 
شرکت هایی وابسته به آستان قدس رضوی را در لیست تحریم خود قرار داد که با 

محکومیت شدید جمهوری اسلامی ایران روبرو شد.
 

مدیرکل فنی و حرفه ای استان قم:

۷۱۰ تَن از زندانیان قم مهارت
 حرفه ای آموختند

مدیرکل آموزش فنی وحرفه ای استان قم گفت: از ابتدای سال جاری تا پایان 
آذرماه 710 تَن از زندانیان قم در قالب 67 هزار و 267 نفر ساعت آموزش های 

مهارتی را فرا گرفتند. 
محمود تقی پور اظهار داشت: آموزش های فنی و حرفه ای در اصلاح و تربیت 
زندانیان و ایجاد اشتغال برای آنان موثر بوده و در کاهش معضل های اجتماعی 

نقش بسزایی دارد.
تقی پور افزود: از 710 تَن مددجوی زندان های قم که آموزش های مهارتی را فرا 
گرفتند 21 تَن زن و 689 تَن نیز مرد می باشند. وی در ادامه با اشاره به ضرورت 
توسعه ارائه آموزش های فنی و حرفه ای به مددجویان افزود: یکی از علل اصلی 
بزهکاری و جرم در جامعه، بیکاری است چرا که خیلی از کسانی که شغل ندارند به 
کارهای خلاف قانون روی آورده و راهی زندان می شوند. وی افزود: این اداره کل 
در راستای انجام رسالت سازمانی خود با برنامه ریزی و رویکرد جدید تمام تلاش 
خود را به کار می گیرد تا با ارائه مهارت های فنی و حرفه ای و فراهم نمودن زمینه 
اشتغال موجبات بازگشت و توانمندسازی زندانیان به جامعه را فراهم کند. مدیرکل 
فنی و حرفه ای استان با تاکید بر این مطلب که فراگیری آموزش های مهارتی با 
ایجاد اشتغال برای زندانیان در بازگشت موثر آنان به جامعه بسیار اهمیت دارد 
گفت: یادگیری آموزش های فنی و مهارتی برای مددجویان علاوه بر ایجاد شرایط 

اشتغال، موجب تقویت شخصیت و منزلت اجتماعی آنان نیز می شود.
تقی پور افزود: نیروی متخصص و ماهر در پیشرفت کشور تاثیرگذار است و در 
مسیر توسعه، نیروی انسانی ماهر و متخصص یکی از مهمترین و کارآمد ترین 

ابزارها به شمار می آید. 
این مسئول با اشاره به فعالیت های مرکز آموزش فنی و حرفه ای مستقر در زندان 
قم گفت: در حال حاضر 18 حرفه مهارتی در هشت کارگاه این مرکز ارائه می شود 
و به منظور تقویت این مرکز مربیان مجرب و تجهیزات مناسبی را به منظور آموزش 

مددجویان اعزام می کنیم.
تقی پور اضافه کرد: تمامی این رشته ها بر اساس سرفصل ها و استانداردهای 
سازمان آموزش فنی و حرفه ای با اولویت آموزش های عملی و توسط مربیان 

اعزامی از اداره کل آموزش فنی و حرفه ای استان اجرا می شود.
مدیرکل فنی و حرفه ای قم بیان کرد: آزمون های پایان دوره این دوره ها توسط 
آزمونگران اعزامی اداره کل اخذ و گواهینامه های مهارت مددجویان پذیرفته شده 
درآزمون ها بدون ذکر نامی از محل آموزش و دقیقا همانند گواهینامه های صادره با 

کد استاندارد بین المللی در مراکز سطح شهر صادر و تحویل مددجویان می شود.

 

وقتی خاطرات مردان موی سپید کرده را درباره قم می شنویم این واقعیت 
که گذشتگان چه برای ما به میراث گذاشته اند و ما برای فرزندانمان هیچ باید 
سردرگریبان کنیم، روزگاری دشتی در قم بود معروف به »انبار غله و حبوبات« 
البته تا همین سی سال قبل، یعنی بخش مهمی از گندم، جو و حبوبات کشور در 
همسایگی کویر مرکزی ایران و در محدوده قم بنام »دشت مسیله« تولید می شد، 
دشتی به وسعت 10 هزار هکتار که روزگاری بهترین مرتع این سرزمین بود، اما 
حالا نیست و کارشناسان می گویند این دشت امروز می خواهد انتقام بگیرد، آخر 
کمال همنشین در آن اثر کرده است؛ همسایگی این دشت با دریاچه نمک و 
حوض سلطان باعث شد این منطقه به شوره زار و بلای جان 25 درصد مردم این 

سرزمین تبدیل شود.
دشتی که روزگاری سوغاتش گندم و جو بود حالا برای ما ریزگردهای سفید 
نمک به ارمغان می آورد به قول معروف از هر دستی بدهی از همان دست خواهی 
گرفت؛ سی سال است ما هیچ نداده ایم حق این دشت را خوردیم، دشت سی 
سال است منتظر آبی است که حقش هست، حق آبه ای که از سه رودخانه 
شادچای )کرج(، قره چای و قمرود تأمین می شد شادچای را تهرانی ها بستند 
با سد کرج، حق آبه قمرودش را قمی ها با سد 15 خرداد ندادند و آب قره چای را 

پشت سد الغدیر ساوه ذخیره کردند.
دشت مسیله شورترین دشت کشور

کارشناسان می گویند »دشت مسیله« در چند دهه اخیر تحت تأثیر عوامل 
زیستی و البته بیشتر بر اثر فعالیت دامداران و کشاورزان شهرستان های ورامین، 
گرمسار، کاشان و قم طبیعت آن دگرگون شده بطوری که مراتع جنگلی، کویری 
و در بعضی از مناطق اراضی مزروعی و آبادی های روستایی اش امروز فاقد حیات 

و معیشت انسانی شده است.
طی ده سال گذشته دشت مسیله بحرانی ترین دشت کشور به لحاظ زیست 
محیطی بوده چنانچه امروز EC آب این منطقه از 15 هزار هم گذشته و حالا 
شورترین دشت کشور منبع گردوغبار نمکی برای استان های قم و تهران و سمنان 

شده است.
از ده سال قبل زمزمه های بحرانی شدن شرایط منطقه مسیله آغاز می شود رضا 
سیار رئیس آن زمان سازمان جهاد کشاورزی استان قم، نسبت عدم تخصیص 
حق آبه های این منطقه اعتراض می کند و می گوید: 20 هزار هکتار از مراتع و 
15 روستای این منطقه در حال حاضر خالی از سکنه و نیز بسیاری از چاه های 

کشاورزی مخروبه شده است.
اما پیش تر از اینکه در سال 89 اخطاری داده شود در یک بررسی دانشگاهی 
در سال 86 محققان به این نتیجه می رسند که نزدیکی اراضی شمس آباد به 
دریاچه نمک موجب شده که پدیده »نفوذ آب شور« دریاچه به سمت دشت 
مسیله اتفاق بیفتد. یعنی میزان کسری آب چاه های منطقه به وسیله جایگزینی 
آنها با آب شور دریاچه نمک جبران شده که این امر موجب افت کیفی تدریجی 

آب چاه ها طی سالیان اخیر شده است.
بی توجهی به تحقیقات دانشگاهی در صحنه مدیریتی

اما انگار کسی به این تحقیقات توجهی ندارد مهم نیست چه برای آیندگان 
می خواهیم بگذاریم سال 89 هم خطر خشکی دریاچه فقط زمزمه می شود 
و موضوع دریاچه نمک قم با مطرح شدن خشکی »دریاچه ارومیه« به حاشیه 
می رود و می رود تا چهار سال بعد، سال هایی که کلان شهرها دچار آلودگی مفرط 

هوا شده اند.
دی ماه 92 محمدعلی رکنی مدیرکل وقت حفاظت محیط زیست استان قم 
نسبت به نفوذ شوره زارها به سمت دشت هشدار می دهد و می گوید: متأسفانه به 
دلیل عدم تأمین حق آبه های زیست محیطی منطقه و افت شدید سفره های آبی 
دشت های مجاور، شوره زارهای دریاچه به سمت مراکز جمعیتی پیشروی زیادی 

کرده است.
وی با اشاره به آثار زیانبار پیشروی شوره زارهای دریاچه نمک از جمله تخلیه 
برخی روستاها در این نواحی و آسیب رساندن به مراکز کشاورزی منطقه، تاکید 
می کند: عدم رعایت و تخصیص حق آبه های زیست محیطی و سیر نزولی منابع 
آبی تالاب، می تواند این دریاچه را به عنوان یکی از بزرگترین کانون های القای 

ریزگردها در ایران مرکزی و شهرهای بزرگ کشور تبدیل کند.
سه برابر شدن شوره زارها در کمتر از یک دهه

حالا که همه کلان شهرهای کشور به دلیل بالا بودن میزان آلودگی و ریزگردها 
دچار مشکلاتی شده اند، »کمیته مقابله با پدیده گرد و غبار« تشکیل می شود؛ 
تابستان 93 به علت هوای نامناسب و آلوده سه روز وضعیت هشدار، چهار روز 
وضعیت خطرناک و یک روز تعطیلی عمومی در قم اعلام می شود؛ موضوع 
آلودگی هوا در استان ها به شورای هماهنگی مدیریت بحران سپرده شده، حالا 

تهدید جدی است.
آبان سال 93 رکنی به صراحت می گویند: دیگر در منطقه دریاچه نمک پوشش 
گیاهی چندانی دیده نمی شود و تقریباً صددرصد آن از بین رفته و در حال حاضر 
17 میلیون مترمکعب از آب های فرا شور در دشت های قم استفاده می شود؛ 
آب های شور دریاچه نمک به سفره های زیرزمینی نفوذ کرده و در سال های اخیر 

شاهد افزایش 75 درصدی اراضی شور بوده ایم.
سجادی مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری آن زمان قم »دشت مَسیله« را 
مهمترین کانون تولید ریزگرد برای قم عنوان می کند و می گوید: اگر حق آبه 
های مسیله تأمین نشود این دشت به یک عامل تهدید برای گرمسار، قم و جنوب 

استان تهران تبدیل می شود.
نوش دارو بعد از مرگ سهراب

این حرف سجادی در هیاهوهای رسانه ای گم می شود کسی باور ندارد زمینی 
که روزگاری خوراک مردمان را تأمین می کرد حالا بلای جانشان شود.

حالا پای پایتخت وسط کشیده شده، اما و اگرها برای درمان این بیمار شروع 
می شود؛ از سرازیر شدن پساب تصفیه خانه ورامین تا ایجاد پوشش گیاهی، همه 
بر روی رها سازی حق آبه ها از دو سد 15 خرداد و الغدیر همه اتفاق نظر دارند اما 

مشکل اینجاست: آبی پشت سدها نیست که رها شود.
از آنجایی که بحران های زیست محیطی اولویت دارد! سال 95 رحمان دانیالی 
از جنایت ما انسان ها بر طبیعت رونمایی می کند: حفر چاه های غیر مجاز و 
افزایش 9 برابری چاه های عمیق ظرف سه دهه سبب شده است که شیره جان 

این منطقه کشیده شود.

بحران دریاچه نمک خطرناک تر از ارومیه
دانیالی مدیرکل حفاظت محیط زیست قم در سال 95 معتقد است بحران 
دریاچه نمک قم »بحران مغفول« است و ادامه می دهد: بحران این دریاچه به 
مراتب خطرناک تر و حساس تر از بحران دریاچه ارومیه است! چراکه روند افزایشی 
ریزگردها در آینده نزدیک برای کانون های جمعیتی مرکز کشور فاجعه بار خواهد 

بود.
وی با اشاره به اینکه کسری حوزه آبریز دریاچه نمک به نسبت دریاچه ارومیه 
بیشتر است، می گوید: در سال های اخیر شاهد افزایش تعداد روزهای گرد و غبار 
بوده ایم که نشان از شدت یافتن روز به روز این بحران است و نیاز به مشارکت و 

پویش مردمی برای احیای این منطقه احساس می شود.
عباس جعفری پژوهشگر محیط زیستی در سال 95 گوشه ای دیگر از محبت 
ما به طبیعت را رونمایی می کند؛ به گفته وی تعداد چاه های عمیق و نیمه عمیق 
استان قم از سال 5۴ تا 88 از 213 چاه به 139۴ چاه افزایش یافته است، 
اما ورودی به سفره ها به شدت کاهش یافته است که در کنار گسترش مناطق 
تفریحی و احداث استخرها و صدها ویلا در مناطق ییلاقی قم، فشار دیگری را بر 

باکیفیت ترین آب منطقه قم یعنی آب شیرین وارد کرده است.
حقی که پشت سدها نگه داشته شد

کار از سطح استان قم به وزارت خانه می رسد معاون وزیر نیرو در اردیبهشت 
سال 96 با بیان اینکه در 30 سال گذشته بیش از 25 درصد از میزان آب های 
بلند مدت 2  آورد  یافته است می گوید: میانگین آب  سطحی در قم کاهش 

رودخانه قمرود و قره چای در هفت سال اخیر به حدود صفر رسیده است.
خرداد ماه 96 هم ابتکار رئیس سازمان حفاظت محیط زیست با تاکید بر 
ضرورت تأمین حق آبه های دریاچه نمک می گوید: با توجه به آسیب هایی که از 
بابت کانون های گرد و غبار به شهر قم و مناطق اطراف وارد خواهد شد، حتماً باید 

با خشک شدن این دو دریاچه مقابله کنیم.
سال 97 که می رسد ظاهراً تهدید دشت و دریاچه جدی است، استاندار، 
مدیران و نمایندگان به تکاپو افتاده اند؛ مهدی صادقی استاندار وقت قم در گفت 
و گویی ضمن تاکید بر ضرورت احیای حق آبه های دریاچه نمک می گوید: در 
صورت خشک شدن دریاچه نمک، حدود 25 درصد جمعیت کشور تحت تأثیر 
قرار خواهند گرفت و ریزگرد حاصل از آن نمکی خواهد بود که قابل مقایسه با 

ریزگردهای خاکی نیست.
تابستان که به نیمه می رسد سیدکاظم دلخوش سخنگوی فراکسیون محیط 
زیست مجلس دهم نسبت به خشک شدن دریاچه و احتمال ورود غبارهای 

نمکی هشدار می دهد.
مرداد ماه 97 وقتی تهدید جدی می شود رها سازی آب در بستر رودخانه قمرود 
آغاز می شود با تنها 3 میلیون متر مکعب، که به اعتقاد برخی از کارشناسان پیش 
از آنکه به مقصد برسد زمین تشنه آن را می بلعد و یا کشاورزان در مسیر از آن 

استفاده می کنند.
سال 97 که به آخر می رسد دیگر صدای نماینده های قم هم درآمده امیرآبادی 
دیگر به گرفتن پساب ورامین و قم هم رضایت نمی دهد چراکه معتقد است 
دریاچه نمک با استفاده از پساب فاضلاب احیا نمی شود و باید حق آبه قم در 

سطح ملی از سد کرج و ساوه تخصیص داده شود.
دشت یک چهارم جمعیت ایران را تهدید می کند

ذوالنور در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه اولویت هایی باعث شده که حق آبه 
سلطان یا دریاچه نمک قم نرسد و امروز در آستانه یک مشکل جدی خواهیم بود، 
گفت: اگر مسئولان به داد دریاچه نمک قم نرسند، نه تنها برای قم بلکه برای 

استان ها و شهرهای اطراف از جمله تهران نیز می تواند مشکل ساز شود.
سال 98 که نوید سال پرآبی را می دهد بارندگی ها مناسب است روان آب ها بر 
زمین کویر جاری می شود حالا کم کم صداهای اعتراض ضعیف می شود اما 
گاهی زمزمه هایی می شود استاندار قم هم در یک سخنرانی بر پیگیری تأمین 
حق آبه ها از طریق نمایندگان تاکید می کند به یکباره سروصداهای ده ساله 

خاموش می شود!
ظاهراً حالا دیگر مسیله و نمک از اولویت خارج شده و امید دارند حداقل چند 

سالی تهدیدی از جانب دشت متوجه مردم نیست.
اما احمد شفیعی معتقد است هرچند سال آبی امسال در سی سال گذشته بی 
سابقه بوده و حدود 700 میلیون متر مکعب آب در 3 تالاب اصلی قم جمع شده 
و سدهای 15 خرداد و الغدیر هم پر آب شده اما برای استفاده از این نعمت الهی 

باید نگاه راهبردی و برنامه ریزی شده داشت.
بی تدبیری در دوره ترسالی فاجعه در دوره خشکسالی می آورد

معاون اداره کل محیط زیست قم در ادامه با تاکید بر اینکه این بارندگی ها در 
حالی که مزایایی دارد اما اگر برنامه ریزی درستی نباشد دامنه مشکلات عمیق تر 
می شود گفت: در برخی موارد با افزایش بارندگی ها شاهد افزایش بی رویه سطح 
زیرکشت کشاورزی در مناطق بحرانی هستیم و از سوی دیگر حقآبه ها بدون 

مدیریت رهاسازی می شود.
وی افزایش مصرف حتی نسبت به قبل را از عوارض اتفاقات بالا بیان کرد 
و افزود: همه کشورها در میزان بارندگی نوسان دارند یک سال کم آبی است 
سال بعد بارندگی متوسط و یک سال پرباران اما به دلیل اینکه ما در زمان پرآبی 
تغییرات محیطی زیادی ایجاد می کنیم دچار خشک سالی های طولانی تری 

می شویم.
شفیعی می گوید یکی از مواردی که باید در شرایط پرآبی مورد توجه باشد این 
است که دشت مسیله و دریاچه نمک در انتهای حوزه آبریز رودخانه قرار دارند 
و شاهد هستیم در استان های دیگر که سرشاخه رودخانه محسوب می شوند با 

ساخت سد دیگر چیزی برای انتهای حوزه آبریز باقی نمی ماند.
وی افزود: باید نسبت به این مسئله توجه جدی کرد و در شرایط پرآبی اقدام 
به ایجاد زمین های کشاورزی جدید و احداث چاه های جدید نکنیم تا شاهد 

بحران های شدیدتر از بحران اخیر نباشیم.
مدیریت در حوزه کشاورزی و آبخیزداری باید رویکرد راهبردی و آینده نگرانه 
داشته باشد و تصمیمات مقطعی گرفته نشود، حالا که در شرایط ترسالی قرار 
داریم نباید بی محابا اقدام به توسعه بخش کشاورزی و حفر چاه آب کنیم بلکه 
باید با این نگاه که دوره خشک سالی هم خواهیم داشت در بخش توسعه با 

احتیاط و تعقل بیشتر عمل کنیم.

روایت سه دهه تشنگی دشت مسیله؛

بی تدبیری در ترسالی فاجعه در خشکسالی
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وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: : قم موقعیت ممتازی از نظر نزدیکی به 
تهران دارد و بازار مصرف دارد و می تواند به یک قطب تولیدی تبدیل شود.

علی رضا رزم حسینی روز پنجشنبه در دیدار با فعالان اقتصادی استان قم، 
افزود: در این مدت صدور پروانه بهره برداری هم 9 درصد افزایش یافته است.

وی اضافه کرد: برغم تحریم در همین مدت تولید تلویزیون، ماشین لباسشویی، 
آلومینیوم، ورقه فولاد، خودروی سواری، سیمان و ماشین آلات کشاورزی به ترتیب 

58، 59،60، 51، 10،23،15، 15 و ۴0 درصد رشد کرده است.
رزم حسینی خاطرنشان کرد: با وجود کرونا حجم اشتغال در بخش صنعت در 
مقایسه با سال گذشته حدود 6 درصد افزایش یافته و این روند تاپایان سال جاری 

صعودی خواهد بود.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: با تصمیمات جدید دولت رفع تعهد ارزی 
بصورت کالا می تواند انجام بگیرد که این سیاست همزمان به سود دولت و 

تولیدکنندگان خواهد بود.
 رزم حسینی با اشاره به مساله بدهی واحدهای تولیدی گفت: وزارت صمت و 

دستگاه قضا تمایلی ندارند هیچ صادرکننده ای به دستگاه قضایی معرفی شود.
به گفته وی، در صورتی که دستگاه قضایی تضمین دهد که نظارت های لازم 
انجام بگیرد می توان بسیاری از اختیارات ملی را به سازمان های استانی واگذار 

کرد و معتقدیم تفویض اختیارات به نفع استانها است.
رزم حسینی بیان کرد: ما دنبال تقویت رقابت و تولید کالای ایرانی در داخل 
مرزها هستیم. ما باید از همه فعالان اقتصادی که در دوران تحریم به داد نیازهای 

اساسی کشور رسیدند حمایت کنیم و با واردات بی روبه ضربه ای به آنها نزنیم.
به گفته وی، انحصار در هر محصول و تولیدی مساوی با فساد و بی کیفیت بودن 

آن است و از رشد و تعالی محصولات جلوگیری می کند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به ظرفیت های معدنی کشور گفت: کمتر 
از 5 درصد از جغرافیای معادن کشور در اختیار این وزارت خانه است و بقیه آن در 

اختیار سایر نهادها مانند سازمان انرژی هسته ای و منابع طبیعی است.
رزم حسینی بیان کرد: اگر تمام پهنه های معدنی کشور آزاد شود مانند تولیدات 

فولادی شاهد جهش بزرگی در کشور خواهیم بود.
وی همچنین خاطرنشان کرد: بخشی از کاهش صادرات فرش ایران از مضیقه 

های ارزی در ۴ سال گذشته ناشی می شود.
رزم حسینی ابراز کرد: عدم ورود بانکهای خصوصی به بخش اشتغال و تولید 
معضلی است که در تمام استانهای کشور احساس می شود و این بانکها نباید این 

منابع را صرفا در برخی امور مانند بورس سرمایه گذاری کنند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: از نظر ما یک استان را می توان با شرکت 
های بخش خصوصی و معین های اقتصادی توسعه داد و زیرساخت های آن را 

فراهم کرد.
رزم حسینی در ادامه یادآور شد: قم موقعیت ممتازی از نظر نزدیکی به تهران 

دارد و بازار مصرف دارد و می تواند به یک قطب تولیدی تبدیل شود.
به گفته وی، قم بهترین وضعیت را در بین استانهای کشور با نرخ بیکاری 8 
درصد دارد و در استفاده از تسهیلات تبصره ماده 18 نیز در رتبه دوم قرار گرفته 

است.
استاندار قم :

توسعه صنعتی قم باید ادامه یابد
استاندار قم نیز دراین دیدار گفت: از ابتدای سال جاری 30 واحد صنعتی راکد 
با اشتغال 520 نفر و سرمایه گذاری 612 میلیارد تومانی به مدار تولید بازگشته 

است. 
بهرام سرمست افزود: احیای واحدهای راکد و نیمه راکد صنعتی در کنار حفظ 

ظرفیت های اشتغال باید با قدرت دنبال شود.
وی بیان کرد: در استان قم برنامه مدونی در رابطه با جهش تولید و اقتصاد 

مقاومتی در حال انجام است.
استاندار قم اظهار داشت: حفظ ظرفیت اشتغال و ایجاد اشتغال جدید اولویت 
های اصلی اقتصادی قم است و در همین خصوص خط قرمز استان جلوگیری از 

تعطیلی واحدهای تعطیلی و بیکار شدن حتی یک کارگر است.
سرمست ابراز کرد: توسعه در کشوری می تواند فرصت جولان داشته باشد که 
بخش خصوصی در آن حضور پررنگی داشته باشد چرا که دولت برای توسعه همه 

جانبه ظرفیت و فرصت محدودی دارد.
به گفته، در 10 ماه گذشته از 60 واحد تولیدی بازدیدصورت گرفته و 365 
مصوبه از دل این بازدیدها بیرون آمده که 65 درصد از این مصوبات به مرحله اجرا 
رسیده است. استاندار قم گفت: درهای استانداری قم بر روی فعالان اقتصادی 
کاملا باز است و کارت ویژه ملاقات فعالان اقتصادی با استانداری قم در اختیار 

مدیران واحدهای تولیدی قرار گرفته است.
استاندار افزود: 82 فرصت سرمایه گذاری با قابلیت مجوزهای بی نام برای رونق 

سرمایه گذاری در قم تدوین شده است.
به گفته وی، از این بین 26 فرصت سرمایه گذاری برای سرمایه گذاری بخش 
خصوصی عرضه شده و مقدمات سرمایه گذاری در برخی از آنها عملیاتی شده 

است.
وی ابراز داشت: قم در جذب تسهیلات تبصره 18 با جذب 35۴ میلیارد تومان 

برای 20 واحد تولیدی در رتبه دوم قرار گرفته است.
استاندار قم تصریح کرد: قم همچنین در پرداخت تسهیلات رونق تولید و طرح 
های سرمایه گذاری جهش تولید در وضعیت مطلوبی در بین استانهای کشور قرار 

دارد.
سرمست بیان داشت: قم در تامین زیرساخت های اساسی شهرک های صنعتی 
توفیقات مطلوبی داشته ولی همچنان در تامین آب مورد نیاز تولید با مشکل روبه 

رو هستیم.
وی خاطرنشان کرد: قم به دلیل قرار گرفتن در شعاع 120 کیلومتری قم از 
قابلیت کم نظیری برای سرمایه گذاری های جدید برخودار است در حالی که 
شهرهای دیگر به تدریج در این عرصه اشباع شده و جذابیت های آنها کاهش یافته 
است. سرمست گفت: برغم مزیت خدماتی و زیارتی قم اما ما معتقدیم هستیم 

توسعه صنعتی باید به عنوان یکی از اولویت های توسعه در این استان ادامه یابد.
 وی ابراز داشت: استان قم ظرفیت بالایی در منابع فلزی معدنی دارد و ما می 

توانیم رویکرد بهره برداری از فلزات نیمه قیمتی و انگشترسازی را توسعه دهیم.
استاندار قم گفت: دریاچه نمک یکی از ظرفیت های معدنی دیگر قم است که 

استفاده از منابع آن در درجه اول نیازمند احداث راه دسترسی است.
وی بیان کرد: فرش دستباف، نمایشگاه بین المللی و نمایشگاه فرش، سوغات 
زائر و مزیت گردشگری این استان می تواند در اولویت توسعه اقتصادی قم قرار 
بگیرد. سرمست گفت: برای اتصال سرچشمه های بار به خطوط ریلی باید بستر 

اتصال منطقه ویژه اقتصادی سلفچگان به خط آهن سراسری فراهم شود.
استاندار قم همچنین بیان کرد: نرخ بیکاری قم در پایان فصل پاییز به 8 درصد 

کاهش یافته است.
ذوالنوری نماینده قم :

حمایت دیپلماسی اقتصادی از صادرات تقویت شود
 رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس نیز دراین دیدار  با اشاره 
به مشکلات صادرات و واردات کالا گفت: بازرگانان ایرانی در خارج از کشور تنها 
هستند و در مساله دیپلماسی اقتصادی نتوانسته ایم از آنها به درستی حمایت 

کنیم. 
حجت الاسلام والمسلمین مجتبی ذوالنوری روز پنجشنبه در دیدار وزیر صنعت 
با فعالان اقتصادی استان در قم، افزود: انتقاداتی من اینجا مطرح می کنم به 
دولت مستقر یا دولت های سابق یا بعدی نیست؛ سخن از یک مشکل ساختاری 

در کشور است که سبب می شود نفس بخش خصوصی و بازرگانان بریده شود.
ذوالنوری گفت: دولت در مبحث بازرگانان ایرانی در خارج از کشور نقش پدری 

خود را ایفا نمی کند و این فعالان اقتصادی در خارج تنها و بدون حامی هستند.
ناف  به  را  غیره  و  مالیات  ها،  بیمه  انواع  هم  کشور  داخل  در  وی،  گفته  به 
تولیدکنندگان بسته ایم و از طرفی بانکها هم مترصد این هستند تا با عدم توانایی 
پرداخت بدهی بخش خصوصی، واحدهای تولیدی را به نفع خود مصادره کنند.

رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی اظهار 
داشت: دولت در اجرای سیاست های اصل ۴۴ نفس بخش خصوصی را گرفته 
است. وی بیان کرد: تجربه تاریخی نشان داده که دولت نه تولید کننده و نه 

صادرکننده خوبی است و باید به سراغ بخش خصوصی برویم.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: پهنه نیزار قم که تعداد 
واحدهای صنعتی در آن بسیار محدود است در 2۴ ساعت گذشته بیش از 30 

میلیارد تومان خسارت بخاطر قطعی برق متحمل شده اند.
مشکلات  تمام  داشت:  ابراز  اسلامی  شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
اقتصادی کشور از آنجا ناشی می شود که دولت در آنجایی که باید باشد نیست؛ و 

در جایی که نباید باشد وجود دارد.
وی بیان کرد: در بخش معادن ظرفیت های معدنی و سرمایه گذاری های انجام 

شده در آن نوعا مردم سهم زیادی در سرمایه گذاری های واقعی معدنی ندارند.
رییس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی ابراز 
داشت: دولت در مساله خلع ید سرمایه گذاری های معدنی باید نقش حکمیت 

داشته باشد.
علیرضا زاکانی نماینده قم مطرح کرد

فرار 2 هزار میلیارد تومان فرصت سرمایه گذاری از قم
علیرضا زاکانی دیگر نماینده قم و رییس مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی نیز گفت: بالغ بر 2 هزار میلیارد تومان سرمایه به دلیل عدم همکاری های 

لازم از این استان خارج و در تهران یا خارج از کشور سرمایه گذاری شده است.
به گفته وی، برای حفظ سرمایه گذاران باید تسهیلات لازم برای ایجاد جذابیت 

های سرمایه گذاری و جلوگیری از فرار آنها دیده شود.
رییس مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی گفت: برخی سرمایه گذاران 
قمی در کشورهای خارجی مشغول فعالیت های بازرگانی و اقتصادی هستند و 

می توان از ظرفیت آنها برای ورود به عرصه های نوین صادرات و واردات بهره برد.
زاکانی اظهار کرد: در سالهای گذشته ۴0 هزار نفر در استان قم در بخش تولید 

فرش دستباف شاغل بودند و امروز این تعداد به کمتر از 5 درصد رسیده است.
به گفته وی، بسیاری از هنرمندان فرش دستباف قم به دلیل عدم حمایت های 

لازم در کشورهایی مانند ترکیه مشغول کار شده اند.
نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی گفت: یک میلیارد و هفتصد میلیون 
دلار حجم صادرات فرش ایران در سال 71 بود در حالیکه در  6 ماه اول سال جاری 

فقط 15 میلیون دلار فرش از کشور صادر شده است.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم:

۳.2 درصد از کل صنعت کشور در استان قم مستقر است 
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم نیز دراین دیدار گفت : 3.2 درصد از 

کل صنعت کشور در استان قم مستقر است.
محمود سیجانی اضافه کرد: 2.6 درصد اشتغال کشور و 1.3 درصد کل سرمایه 

گذاری های صنعتی کشور در استان قم مستقر شده است.
سیجانی بیان کرد: مجموع سرمایه گذاری صنعتی قم 5 هزار و 730 میلیارد 

تومان است که بیش از 55 هزار اشتغال مستقیم نتیجه آن بوده است.
به گفته وی، قم از نظر تولید موتورسیکلت جزء دو استان برتر کشور است و در 

بخش استخراج منگنز در جایگاه اول قرار دارد.
سیجانی یادآور شد: در استان قم 329 طرح نیمه تمام با پیشرفت فیزیکی بالای 

60 درصد در حال تکمیل است.
وی طرح های خنثی سازی تحریم را مورد توجه قرار داد و گفت: نهضت ساخت 

داخل به عنوان یک اولویت در استان قم دنبال می شود.
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت قم گفت: استان قم در مساله تنظیم بازار 

جزء کم تنش ترین شهرها در تامین نیازهای اساسی مردم بوده است.
وی خاطرنشان کرد: حجم صادرات قم در دو سال گذشته 250 میلیون دلار بوده 

و امسال نیز برغم مشکلات کرونا پیش بینی می شود این رقم محقق شود.
سیجانی ادامه داد: از ابتدای سال جاری 150 میلیون دلار کالا از قم صادر شده 

و امید داریم تا پایان سال جاری این رقم به 260 میلیون تومان برسد.
رییس اتاق بازرگانی استان قم هشدارداد
خطر از دست دادن بازارهای بین المللی

رییس اتاق بازرگانی استان قم نیز ابراز داشت: مشکلات مربوط به تامین و 
تسویه های ارزی در امر صادرات با نگاه مساعد وزارت صمت تا حدود بسیار زیادی 

برطرف شده است.
ابوالفضل خاکی گفت: گمرک خلیج فارس همکاری لازم را در ترخیص کالاهای 

وارداتی ندارد و فعالان اقتصادی را با مشکل روبه رو کرده است.
به گفته وی، گمرک با محاسبات اشتباه خود در ارزش واقعی کالا سبب ایجاد 
تعهد ارزی برای فعالان اقتصادی می شود و معضل جدیدی به وجود آمده است.

خاکی گفت: از ابتدای سال جاری صادرات کشور نسبت به مدت میانگین سال 
گذشته بخاطر همین مسائل تا 30 درصد کاهش یافته است.

رییس اتاق بازرگانی خاطرنشان کرد: تولید کنندگان مواد بهداشتی و مایع ظرف 
شویی قم به دلایل نامشخص امکان صادرات کالا را از دست داده اند و دچار 

گرفتاری شدند.
وی تاکید کرد: اگر از فعالان اقتصادی حمایت لازم صورت نگیرد بازارهای بین 

المللی به دلیل وجود رقبای قدرتمند به زودی از دست می رود.
وی ابراز داشت: از مسوولان اقتصادی کشور درخواست می کنیم که از پیشنهاد 
احتمالی کشور کره جنوبی برای معاوضه کالا و لوازم خانوادگی برای جبران 
بخشی از بدهی خود به ایران موافقت نکرده و وضعیت تولیدات داخلی را بغرنج 

تر نکنند.
رییس خانه صنعت، معدن و تجارت قم :

قم قطب نخست تولید کفش ایران
رییس خانه صنعت، معدن و تجارت قم نیز، گفت: تفویض بخشی از اختیارات 
وزارت صمت به خانه صنعت، معدن و تجارت سبب شده تا مشکلات صنعتگران 

در روند مطلوب تری دنبال شود.
ابوالفضل فراهانی یادآور شد: قم با داشتن ۴00 واحد تولید کفش و صادرات 
100 میلیونی این محصول قطب اول تولید این محصول در کشور است اما در 

تامین مواد اولیه با مشکلات شدیدی روبه رو است.
به گفته وی، بزرگترین کارخانه قالب سازی کفش و صنایع پلاستیک در شهرک 

محمودآباد راه اندازی شده و نیاز به واردات این صنعت از چین از بین رفته است.
فراهانی اضافه کرد: تعطیلی واحدهای صنعتی به دلیل بدهی های بانکی یکی 

از مشکلاتی است که صنعتگران را با مشکل روبه رو می کند.
حسن احمدلو رییس اتاق اصناف قم نیز در ادامه جلسه، بیان کرد: با وجود 
تحریم، تامین کالاهای اساسی در قم همیشه 5 تا 10 درصد بیشتر از استانهای 

دیگر بوده است.
فرسودگی ماشین آلات خط تولید

رییس اتحادیه صادرکنندگان استان قم نیز، اظهار داشت: ماشین آلات خطوط 
برخی  تولید  امکان  و  فرسوده شده  تحریم های چندساله  دلیل  به  قم  تولید 

محصولات با کیفیت از بین رفته است.
حسن آقاجانی گفت: از وزارت صمت در خواست می کنیم زمینه مساعدی برای 

ورود ماشین آلات صنعتی به کشور فراهم نماید.
به گفته وی، یکی از مشکلات امروز قم این است که برخی واحدهای صنعتی قم 
ظرفیت اسمی و واقعی تولید را به درستی اعلام نمی کنند و مازاد تولیدات آنها از 

بازار آزاد سر در می آورد.
قطعی روزانه برق مشکل جدید فعالان اقتصادی قم

عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی قم نیز بیان کرد: قطعی ۴ ساعته روزانه برق در 
شهرکهای صنعتی قم معضل و گرفتاری جدید صنعتگران قم به دلیل سود زودگذر 

حاصل از استخراج بیت کوین است.
غلامحسین الهیاری بیان کرد: استخراخ بیت کوین فقط به سود شرکت توزیع 
نیروی برق در گران فروشی برق است و جزء آن هیچ سودی برای ملت و تولید 

کشور ندارد.
رییس اتحادیه صادرکنندگان فرش دستباف قم نیز در ادامه بیان کرد: 20درصد 

صادرات کل فرش کشور را فرش دستباف قم شامل می شود.
رضا رجبی اظهار داشت: قم در مساله تولید فرش دستباف ابریشم رقیبی در 

سطح جهان ندارد و ما نباید با کم مهری این مزیت جهانی را کم رنگ کنیم.
علیرضا رزم  حسینی روز پنجشنبه درجریان سفر یک روزه خود به قم، ضمن 
بازدید از گروه صنعتی پاکشوما در شهرک صنعتی محمودآباد، طرح توسعه ای و 

خطوط تولید جدید این شرکت را مورد افتتاح کرد.
علیرضا رزم  حسینی روز پنجشنبه درجریان سفر یک روزه خود به قم، ضمن 
بازدید از گروه صنعتی پاکشوما در شهرک صنعتی محمودآباد، طرح توسعه ای و 

خطوط تولید جدید این شرکت را مورد افتتاح کرد.
بازدید و راه اندازی مجدد شرکت فورتکس رایانه )تولید کننده لوح های فشرده( 
و بازدید از شرکت شیمی آذرجام )تولید کننده راکتورهای گلس لایند( در شهرک 

صنعتی شکوهیه از دیگر برنامه های وزیر صنعت، معدن و تجارت درقم بود.

وزیر صمت در دیدار با فعالان اقتصادی استان قم :

قم می تواندقطب تولیدی شود

آگهی ابلاغ اجرائیه کلاسه: 
1۳۹۹0۴0۳001100۳052/1

تولد:  تاریخ  حسن  پدر:  نام  اسدیان  فاطمه  خانم  به  بدینوسیله 
سند  بدهکار  قم  از   03701228۴۴ ملی:  شماره   1368/06/25
ازدواج شماره 2635 دفتر ازدواج 33 قم ابلاغ می گردد که خانم زهرا 
گلفشان باستناد سند مذکور جهت وصول یک جلد کلام اله مجید به 
هدیه ده هزار ریال موجود و بانضمام مبلغ دویست و پنجاه هزار تومان 
معادل دو میلیون و پانصد هزار ریال رایج ایران به عنوان صداق غایب که 
وفق تبصره ماده 1082 قانون مدنی به نرخ روز مبلغ 659/577/922 
ریال مقوم گردیده است که در ذمه زوج دین است و باید عندالمطالبه 
پرداخت شود. شماره دفتر ازدواج 31 قم صحیح است که به اشتباه 33 
درج شده است مبادرت به صدور اجرائیه نموده و پرونده تحت کلاسه 
9903270 در شعبه اجرای ثبت قم در جریان است چون نشانی شما 
)قم یخچال قاضی کوچه جوادیه پلاک 31( در سند مزبور شناخته 
نشده است و بستانکار نیز نتوانسته شما را معرفی نماید. لذا حسب 
تقاضای بستانکار و طبق ماده 18 آئین نامه اجرا مفاد اسناد رسمی 
اجرائیه فوق الذکر در روزنامه منتشر می گردد لذا لازم است ظرف مدت 
10 روز از انتشار این آگهی )که به منزله ابلاغ اجرائیه است( نسبت به 
پرداخت بدهی اقدام در غیر اینصورت عملیات اجرائی تعقیب خواهد 
شد. این آگهی فقط در یک نوبت منتشر و آگهی دیگری جز مزایده )در 

صورت بازداشت اموال( منتشر نخواهد شد. )م الف 13563(
-------------------------------------------

آگهی ابلاغ اخطاریه ماده 7۴ پرونده شماره: 
1۳۹۹0۴0۳0011002170/1

بدینوسیله به آقای مجیدرضا طبیبی اعلام می گردد حساب بانکی 
شما نزد بانک شهر در قبال بدهی به بانک تجارت قم بازداشت گردیده 
است و به نفع بانک مزبور برداشت می گردد، لذا طبق ماده 7۴ آئین 
نامه اجرای اسناد رسمی مراتب بشما اخطار میشود در ضمن این آگهی 

در یک نوبت در روزنامه چاپ و منتشر گردیده است.
لازم به ذکر است که طبق ماده 18 اصلاحی آئین نامه اجرا ابلاغ 
شونده می بایست سریعا نسبت به ثبت نام در سامانه ثنا اقدام نمائید 
و کلیه ابلاغها از طریق آن سامانه انجام خواهد شد و مسوولیت عدم 
ثبت نام و عدم ابلاغ اوراق و اخطاریه ها بر عهده شما خواهد بود. )م 

الف 13562(
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم- مهدی روزخوش

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند

حسین  به  کلاسه 139911۴۴3000200160۴مربوط  پرونده  به  مربوط  شماره 139960330002016076  1-رأی 
حبیان فرزند سعداله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۴0مترمربع پلاک شماره فرعی 
از 1978اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از اروجعلی رضائی طی 

سند قطعی صفحه 592 دفتر 232)م الف8821(
2- رأی شماره 139860330002015286 مربوط به پرونده کلاسه 139711۴۴30002001807 مربوط به قدیر دوه 
لی فرزند غلامحسن در قسمتی از ششدانگ که در آن احداث بنا شده به مساحت 100مترمربع پلاک شماره فرعی از 2173 

اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه محمدفهیمی )م الف8823(
به محمد  پرونده کلاسه 139811۴۴30002001885 مربوط  به  3- رأی شماره 13996033000201۴016 مربوط 
رمضان فرزند غضنفر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 290مترمربع پلاک شماره 
فرعی از 2190 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از ورثه ابراهیم 

نصرالهی )م الف8827(
۴- رأی شماره 139960330002012۴87 مربوط به پرونده کلاسه 139711۴۴30002002763 مربوط به زهرا شعبانی 
فرزند علی اصغر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 16۴/25مترمربع پلاک شماره فرعی 
از 2061/1اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند مالکیت مشاعی ثبت صفحه 513 

دفتر 390)م الف8860(
5- رأی شماره 139960330002011226 مربوط به پرونده کلاسه 139511۴۴30002000718 مربوط به ابوالفضل 
یاری کیا فرزند دوستعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 101مترمربع پلاک شماره 

19۴7/15۴/726 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از دوستعلی 
سبز ثبت در دفتر 386 صفحه 561)م الف 8861(

6- رأی شماره 13996033000201608۴ مربوط به پرونده کلاسه 139711۴۴30002002723 مربوط به ابراهیم 
حسینجانی شیخدرآبادی فرزند سعداله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 96مترمربع 
پلاک شماره ۴ از 2فرعی از 2295 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 
الواسطه از خدیجه و معصومه و محمد و جعفر بابالوئی از ورثه صفر بابالوئی و حسن و مظاهر و محمد و زرین بابالوئی از ورثه ذبیح 

الله بابالوئی انتقالی طی سند قطعی شماره 9395 مورخ 51/7/۴ دفتر 9 قم)م الف8862(
7-رأی شماره 139960330002015979 مربوط به پرونده کلاسه 139811۴۴30002001550 مربوط به سیداحمد 
شیری قمی فرزند سید حبیب درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 136/90 مترمربع 
پلاک شماره 1 فرعی از 1757اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 

78515 مورخ 95/12/2۴ دفترخانه 11 قم)م الف8863(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره 

تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/11/0۴ 
تاریخ انتشارنوبت دوم:۹۹/11/20
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

به ریحانه  پرونده کلاسه 139811۴۴30001000732 مربوط  به  1- رای شماره 139960330001000۴66 مربوط 
گودرزی فرزند غلام رضا در سه دانگ مشاع ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 90/90مترمربع پلاک شماره 
95 از 11039اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید محمد جواد یگانه 

پرست به موجب سند قطعی شماره 3775۴ مورخ 1395/03/25 دفتر 52 قم)م الف 8825(
2- رای شماره 139860330001016320 مربوط به پرونده کلاسه 139811۴۴30001000731 مربوط به سارا گودرزی 
فرزند غلام رضا در سه دانگ مشاع ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ششدانگ 90/90مترمربع پلاک شماره 90/90 
مترمربع پلاک شماره 95 فرعی از 11039اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع 
الواسطه از سید محمد جواد یگانه پرست به موجب سند قطعی شماره 3775۴ مورخ 1395/03/25 دفتر 52 قم)م الف 

)8826
اله  به روح  پرونده کلاسه 139911۴۴30001000217 مربوط  به  3-رای شماره 139960330001012197 مربوط 
صفری فرزند غلامرضا در ششدانگ یک ساختمان به مساحت 205/81 مترمربع پلاک شماره 10868 و 10869 و 10870 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 38۴50 مورخ 1399/07/08 دفترخانه 33 
قم)م الف882۴(

۴-رای شماره 139960330001010552 مربوط به پرونده کلاسه 139811۴۴30001002129 مربوط به حمیده 
خلیلی فرزند ابراهیم در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۴2/5مترمربع پلاک شماره 110۴5اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسین علیزادیان)م الف8822(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:۹۹/11/0۴
تاریخ انتشارنوبت دوم: ۹۹/11/20
داود فهیمی نیک- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی



شنبه -چهارم بهمن ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65201
ورزشی

مدیرعامل سابق باشگاه استقلال:  

فدراسیون فوتبال، رییس مدبر می خواهد
مدیرعامل سابق باشگاه استقلال، گفت: اگر عضو مجمع فدراسیون بودم و 
حق رای داشتم به هیچ عنوان به مدیران فعلی این فدراسیون رای نمیدادم چراکه 

معتقدم این فدراسیون، نیاز به رییسی مدبر دارد. 
اسفند  روز 10  انتخابات  درباره  ایرنا،  با  آشتیانی در گفت وگو  واعظ  امیررضا 
فدراسیون فوتبال، اظهار داشت: معتقدم با شرایط موجود هیچ اتفاق خاصی در 
فدراسیون فوتبال رخ نمی دهد. شرایط بدی که الان در فوتبال ما حاکم است 
ماحصل عملکرد برخی از همین افراد حاضر به عنوان نامزد است و بعضی دیگر 
هم که نوع مدیریتشان را نشان داده اند. به نظرم در ادامه همچنان شاهد روزمرگی 
و بهانه جویی های مختلف خواهیم بود. وی ادامه داد: ای کاش منهای فرم هایی 
که کاندیداهای ریاست پر می کنند یک فرم به آنها داده می شد که با اطلاع کامل 
از شرایط فوتبال جلو آمدند و فردا اگر انتخاب شدند نگویند پول و امکانات نبود و 

من خرابه تحویل گرفتم. اگر اینطور باشد دیگر کسی نمی تواند بهانه جویی کند.
مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال در پاسخ به این سوال که آیا به نظرش برای 
ریاست فدراسیون فوتبال بهتر است یک مدیر فوتبالی و کارنامه دار روی کار بیاید؟ 
گفت: اتفاقا افرادی بودند که هم فوتبالی بودند و هم تحصیل کرده اما وارد معقوله 
انتخابات نشدند. مسئله مهم این است، کسی که به عنوان رییس فدراسیون 
انتخاب می شود باید با ارگان های مختلف ارتباط خوبی داشته باشد تا بتواند کار 
فدراسیون را انجام بدهد. واعظ آشتیانی افزود: یکی دیگر از فاکتورهای مهمی که 
رییس فدراسیون باید داشته باشد این است که توان مدیریت هزینه را داشته باشد. 
ممکن است یک نفر رییس شود و کلی پول هم زیر دستش باشد اما نتواند این 
مسئله را مدیریت بکند. نکته مهم دیگری که وجود دارد این است که پشت یک 
رییس فدراسیون باید هیات رئیسه قوی وجود داشته باشد تا بتواند کارایی رییس 
را چندین برابر کند. از بین نفراتی که نامزد شده اند، کسانی هستند که چنین 
ویژگی دارند و بسیار کاربلد هستند اما برخی دیگر هم به درد این کار نمی خورند. 
در کل چیدمان هیات رئیسه برای موفقیت یک مدیر در فدراسیون فوتبال بسیار 
مهم است. وی در پاسخ به این سوال که آیا رییس فدراسیون فوتبال باید بتواند 
غیر از امور فوتبال با روسای قوای سه گانه هم ارتباط خوبی داشته باشد یا خیر؟ 
تاکید کرد: این مسئله باید وجود داشته باشد و به آن دیپلماسی ورزشی می گویند. 
رییس فدراسیون باید چنین توانایی داشته باشد تا بتواند اهدافش را پیش ببرد. 
مثلا سر همین داستان حق پخش تلویزیونی فدراسیون دنبال حق و پخش است 
و صدا و سیما هم به درستی می گوید که نمی تواند در ورزش حرفه ای پولی بدهد 
چون قانون است مگر این که دولت و مجلس یک ردیف بودجه مشخصی را در 
مورد این مسئله اعلام کنند. رییس فدراسیون اگر ارتباط خوبی با دولت و مجلس 
داشته باشد می تواند این دو قوا را مجاب کند که داستان حق پخش تلویزیونی حل 
شود. در کل رییس فدراسیون باید یک فرد مدبر باشد تا بتواند هم کارهای فوتبالی 
را انجام بدهد و هم با لابی ها و روابطش دیپلماسی ورزشی را به بهترین شکل 
پیش ببرد.   مدیرعامل اسبق باشگاه استقلال در خصوص حضور علی کریمی در 
انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال به عنوان یک کاندیدای کاملا فوتبالی گفت: 
کریمی به عنوان یک شخص کاملا فوتبالی به این انتخابات آمده اما مسئله سابقه 
مدیریتی، تجربه، آشنایی با دیپلماسی ورزشی و مسائل دیگر هم مطرح است. 
اینکه یک نفر فقط یک فاکتور را به صورت کامل داشته باشد نمی تواند فدراسیون را 
اداره کند. وی در پایان در پاسخ به این سوال که اگر عضو مجمع فدراسیون فوتبال 
بود و حق رای داشت به مدیران فعلی فدراسیون برای حضور دوباره رای می داد 
یا خیر؟ عنوان کرد: اصلا چنین کاری نمی کردم. البته به انتخاب مجمع پشت 
نمی کردم اما رای خودم را بر اساس شایسته سالاری می دادم و هر کسی را که 

شایسته بود انتخاب می کردم.

ایمان عالمی:

استقلال مقابل تراکتورمزد
 شجاعتش را گرفت

مربی پیشین آبی پوشان گفت: استقلال در حالی مقابل تراکتور به برتری رسید 
که جسورانه در این بازی به میدان رفت و مزد همین جسارت و شجاعت را گرفت. 

به تیم استقلال در یکی از آخرین دیدارهای هفته یازدهم لیگ برتر موفق شد 
میزبانش تراکتور را در تبریز با نتیجه قابل توجه 3 بر یک شکست داده تا با پشت سر 
گذاشتن صنعت نفت، به تنهایی در صدر جدول لیگ برتر قرار گیرد. ایمان عالمی 
در خصوص این بازی اظهار داشت: بازی خوبی را از دو تیم شاهد بودیم و به نظر 
من هر دو تیم برای پیروزی به میدان آمده بودند و از حق نگذریم هر دو تیم با ارائه 
یک بازی فنی خوب، دور از حاشیه و کاملًا جوانمردانه در صدد کسب امتیازات 
کامل بازی بودند. وی بیان داشت: استقلال با جسارت و شجاعت فراوان در خانه 
تراکتور به میدان رفت و در نهایت هم مزد این جسارت و شجاعتش را گرفت. فکری 
برای همه دقایق بازی برنامه داشت و وقتی در نیمه دوم با بازی تهاجمی تراکتور 
روبرو شد، با تغییر تاکتیک از روزنه های خط دفاعی این تیم استفاده کرد. مهاجم 
پیشین آبی پوشان در ادامه بیان داشت: خدا را شکر می کنم که مهاجمان استقلال 
به روزهای خوب خود بازگشته اند و هر 3 در این دیدار نقش مهمی داشتند. شیخ 
2 گل زد، قایدی یک گل زد و یک پاس گل داد و بالاخره ارسلان هم یک پاس 
گل مهم داد و از همه مهم تر اینکه هر 3 نفر توانستند وظیفه اصلی خود که پرس 
از جلو بود را به خوبی انجام دهند. مربی پیشین آبی پوشان گفت: در میانه زمین 
استقلال در این بازی یک بازیکن بسیار خودنمایی کرد که او داریوش شجاعیان 
بود. آمادگی شجاعیان باعث شد تا خلاء هافبک بازیساز کمتر به چشم آید. گل 
سوم آبی ها با اینکه با پاس قایدی و ضربه نهایی شیخ به ثمر رسید، اما حاصل 
جنگندگی، توپگیری و بازیسازی شجاعیان بود و همین گل بود که آب پاکی را روی 
دست تراکتوری ها ریخت. عالمی در ادامه گفت: استقلال امروز شایسته مکانی که 
در جدول به دست آورده می باشد و با ادامه این روند می تواند امسال اتفاقات خوبی 
را رقم بزند. صحبت کردن از قهرمانی در هفته یازدهم خیلی زود است، اما تیمی 

که من امروز مشاهده می کنم، این شایستگی را دارد.

رعد پدافند هوایی قم جام قهرمانی را بالای سربرد

قم قهرمان لیگ برتر بدمینتون 
رعد پدافند هوایی قم با چاشنی پیروزی در هفته پایانی، جام قهرمانی لیگ برتر 
بدمینتون را از آن خود کرد. مراسم اهدای جام بیست و ششمین دوره لیگ برتر 
بدمینتون باشگاه های کشور پنجشنبه شب در سالن مرحوم فرهمند قم برگزار 
شد و بدمینتون بازان قمی، جام قهرمانی این رقابت ها را بالای سر بردند.  تیم 
رعد پدافند هوایی قم که هفته گذشته با پیروزی بر خاتم اردکان قهرمانی خود 
را  مسجل کرده بود، امروز در دیدار هفته دهم و پایانی این رقابت ها،  ذوب روی 
زنجان را 3 – 2 از پیش رو برداشت تا با کسب نه پیروزی و تنها یک شکست، 
برای نخستین بار قهرمان لیگ برتر شود. در پایان این فصل از رقابت های لیگ 
برتر بدمنیتون تیم های دانشگاه یزد و صنایع اردکان هم در جایگاه دوم و سوم 
ایستادند. یادآور می شود نماینده قم سال گذشته با کسب عنوان نایب قهرمانی 
لیگ دسته اول بدمنیتون باشگاه های کشور، جواز حضور در لیگ برتر امسال را 

به دست آورده بود.

برای چهار سال دیگر؛
اصغر اسماعیلی رئیس هیت نجات غرق قم ماند 
»اصغر اسماعیلی« با کسب 15 رأی از 16 رأی به مدت چهار سال بار دیگر به 

عنوان رئیس »هیأت نجات غریق و غواصی« استان قم انتخاب شد.
مجمع انتخاباتی »هیئت نجات غریق و غواصی استان قم« صبح چهارشنبه در 
سالن اجتماعات »اداره کل ورزش و جوانان« با حضور »مدیرکل ورزش و جوانان« 

استان، »دبیر کل فدراسیون نجات غریق و غواصی« و اعضای مجمع برگزار شد.
در پایان و با رأی گیری از اعضای حاضر در این مجمع، »اصغر اسماعیلی« با 
کسب 15 رأی از 16 رأی به مدت چهار سال بار دیگر به عنوان رئیس »هیأت نجات 

غریق و غواصی« استان قم انتخاب شد.

سرمربی تیم فوتبال استقلال گفت: هیچ تیمی را نمی شود دست کم گرفت. 
سایپا تیم محترمی است و حتی اگر 2 امتیاز از دست بدهیم برای ما بد است. ما 

برای کسب 3 امتیاز به زمین می رویم.
محمود فکری ظهر دیروز در نشست خبری پیش از دیدار تیمش برابر سایپا در 
هفته دوازدهم لیگ برتر اظهار داشت: سایپا در لیگ امسال نشان داده می تواند 
از هر تیمی امتیاز بگیرد و بازی سختی در پیش داریم. این تیم از تمام حریفانش 
فشردگی  که  است  شکلی  به  هم  مسابقات  برنامه  است.  گرفته  امتیاز  امسال 
مسابقات ما را اذیت می کند. بازیکنانم باید به سایپا احترام بگذارند. امیدوارم با 

ارائه بازی خوب بتوانیم جایگاهمان را در صدر جدول حفظ کنیم. تیم سایپا سه 
روز بیشتر برای این بازی زمان داشته و تمرین کرده است. بازیکنانم شرایط روحی و 

انگیزه خود را حفظ کردند و امیدوارم با انگیزه وارد زمین شوند.
وی در رابطه با اینکه تیمش با توجه به اینکه در دیدار قبلی خود با سه مهاجم 
به میدان رفت و موفق بود، آیا امکان دارد فردا هم با سه مهاجم بازی کند، خاطر 
نشان کرد: ما نسبت به هر بازی و داشته هایمان، ترکیب بازی را مشخص می کنیم 

.با توجه به اینکه لیگ فشرده است باید به برخی بازیکنان استراحت بدهیم.  
 سرمربی تیم فوتبال استقلال در مورد اینکه ممکن است تیمش در لیگ قهرمانان 

آسیا به صورت مستقیم به مرحله گروهی صعود کند، اضافه کرد: هنوز خبر قطعی 
به ما از طرف باشگاه نرسیده است اما در مجموع من حسرت 22 ساله دارم. این 
حسرت را به دلمان گذاشتند و در فینال لیگ قهرمانان غایب بودیم. العین همیشه 
تیم خوبی بوده است. من به مراحل خیلی بالاتر از لیگ قهرمانان فکر می کنم. باید 
تمام برنامه  ریزی هایمان را انجام دهیم تا به مراحل بالا تر برسیم و آرزویی که در دلم 

است را محقق کنیم.
سرمربی استقلال در رابطه با برنامه اش برای نقل و انتقالات خاطرنشان کرد: 
در فهرست جای خالی داریم. البته تعدادی از بازیکنان در نیم فصل از جمع ما 
جدا خواهند شد و هم برای ادامه لیگ و هم برای لیگ قهرمانان خودمان را تقویت 

می کنیم.
وی در خصوص اینکه خط حمله سایپا ضعیف است، اضافه کرد: هیچ تیمی را 
نمی شود دست کم گرفت. سایپا تیم محترمی است و حتی اگر 2 امتیاز از دست 
بدهیم برای ما بد است. ما برای کسب 3 امتیاز به زمین می رویم. اگر سایپا در حمله 
ضعیف بوده ما این تیم را دست کم نمی گیریم. این تیم به طور هم در خطوط 

دیگرش قوی بوده که توانسته از حریفان امتیاز بگیریم.
فکری در رابطه با مصدومان تیمش اضافه کرد: سید احمد موسوی مصدوم 
است. آرش رضاوند هم کمی مصدوم بود اما چند روزی است به تمرینات اضافه 

شده و فکر می کنم به بازی برسیم.
سرمربی تیم فوتبال استقلال در مورد اینکه او از نظر نتیجه گیری در ابتدای 
فصل بهترین سرمربی چند سال اخیر استقلال بوده است،  تصریح کرد: این 
موضوع تلاش تمام مجموعه و بازیکنان بوده و از آنها تشکر می کنم. از ابتدای لیگ 
مشکلات زیادی داشتیم اما با خواسته بازیکنان به صدر جدول رسیدیم. امیدوارم 

این روند را ادامه دهیم. ما به مجموعه استقلال و هوادارن تبریک می گوییم.
وی اضافه کرد: خیلی از سیاست مداران شاید استقلالی باشند اما ما استقلالی ها 
نجیب تر هستیم و  این موضوع را پیش خودمان نگه می داریم و فکر می کنیم تیم 
نیاز به حمایت ندارد. همه کسانی که استقلالی هستند کمک کنند تا تیم با کمک 

آنها نتیجه بگیرد.
فکری گفت: به طور حتم مدیریت بازیکنان و باشگاه کار سختی است و کار یک 
نفر دو نفر نیست. آن افرادی که مدیریتی می توانند کمک کنند. آن پیشکسوتانی 
هم که می توانند فنی به استقلال کمک کنند تا تیم در شرایط خوبی در لیگ 

قهرمانان حضور پیدا کند.

سرمربی تیم فوتبال استقلال :

برای کسب ۳ امتیاز مقابل سایپا به میدان می رویم 

سپهر ستاری: 

پرسپولیس در چند سال اخیر یکی از بهترین دوران تاریخ 
خود را تجربه کرده و تقریبا به همه افتخارات ممکن دست پیدا 
کرده است. دوره ای که با برانکو آغاز شد و با کالدرون و حالا 
یحیی ادامه پیدا کرده و قرمزها هنوز پس از چهار قهرمانی 
پیاپی و دو فینال آسیا در شرایط خوبی به سر می برند و تغییرات 
از عوامل  این بین  نتوانسته مانع این موضوع شود. در  هم 
مختلفی برای موفقیت های سریالی سرخپوشان نام برده شده 
اما نقش یک عامل با وجود تاثیر زیادش نادیده گرفته شده و آن 
هم حضور کریم باقری در کادرفنی پرسپولیس است. آقاکریم 
قرمزها در تمام این سال ها عضو ثابت کادرفنی پرسپولیس 
بوده و بدون هیچ چشم داشتی نقش خود را به خوبی ایفا کرده 
است. نقش کریم باقری در پرسپولیس آن قدر زیاد است که 
وقتی شایعه جدایی او و حضورش در کادرفنی تیم ملی مطرح 
شد پرسپولیسی ها شدیدا نگران شدند و تلاش کردند او را 

حفظ کنند.
نقش غیرفنی آقا کریم

کاری که کریم در پرسپولیس انجام می دهد بیش از آن که 
مربوط به مسائل فنی باشد به بحث نظم و دیسیپلین تیم ارتباط 
دارد. او که در زمان فوتبال خود از بزرگان بوده و مورد احترام 
همگان است به واسطه همین احترام توانسته نظم خوبی را 
در پرسپولیس حکم فرما کند که کمک بزرگی به این تیم در 
راه موفقیت کرده است. برای فهمیدن نقش ویژه کریم باقری 
کافی است نگاهی به اتفاقات بازی با فولاد بیاندازد که شماره 

شش سابق پرسپولیس با برخورد به موقع با شماره شش فعلی 
او را از اخراج نجات داد. شاید اگر کریم باقری در آن صحنه 
دخالت نمی کرد کنعانی زادگان به اعتراضش ادامه می داد و 
کار به اخراج او و ده نفره شدن پرسپولیس در بازی حساس 
مقابل فولاد کشیده می شد و آن موقع دیگر معلوم نبود که چه 

نتیجه ای رقم می خورد؟
حسرت استقلالی ها 

این رفتار باقری حتی مورد توجه استقلالی ها هم قرار گرفت 
و بسیاری از کانال های هواداری استقلال از خلا فردی چون 

باقری در کادرفنی تیم شان در سال های اخیر سخن گفتند. 
شاید یکی از عوامل اصلی نتیجه نگرفتن استقلال هم نبود 
چنین فردی باشد که بازیکنان به نوعی از او »حساب« ببرند 
و به حرفش احترام بگذارند. شاید اگر استقلال هم یک کریم 
باقری داشت اتفاقاتی چون درگیری بازیکنان این تیم پس از 
پنالتی چیپ فرشید اسماعیلی یا ماجرای قلیان در اردوی قطر 
و درگیری در فرودگاه رخ نمی داد. در این فصل محمود فکری 
تلاش بسیاری کرده که نظم را به استقلال برگرداند و در چند 
مقطع بازیکنان خاطی را تنبیه کرده اما شاید بهتر باشد که تمرکز 

سرمربی روی مسائل فنی قرار بگیرد و دستیارانش بحث های 
انضباطی را مدیریت کنند. روشی که در پرسپولیس به خوبی 

جواب داده و نتیجه اش شرایط فعلی پرسپولیس است.
آقا کریم پرسپولیسی ها می تواند الگو باشد

اتفاقات  تیم ها  دیگر  مثل  هم  پرسپولیس  در  تردید  بدون 
حاشیه ای رخ می دهد اما بحث مهم نحوه مدیریت این اتفاقات 
است که به عملکرد تیم آسیب نزند، به رسانه ها و فضای مجازی 
کشیده نشود و ...وجود کریم باقری در مدیریت این امر برای 
پرسپولیسی ها بسیار حیاتی بوده و آن ها باید قدر کاپیتان 

اسبق خود را بدانند.
راز موفقیت باقری

راز موفقیت و مقبولیتی که کریم باقری دارد ساده است. در 
فوتبال ایران که سرمربی از دستیارش می ترسد کریم سال 
ها دستیار بوده، هنوز دستیار است و 6سال دیگر هم دستیار 
خواهد ماند. او به سهم واقعی اش از فوتبال قانع است و دنبال 
براندازی سرمربی نیست. بنابراین طبیعی است که برای همه 

یک چهره امین و مورد اعتماد باشد.
تغییر آدم ها تغییرش نمی دهد

برای کریم باقری فرقی نمی کند برانکو رو نیمکت پرسپولیس 
باشد،علی دایی یا یحیی گل محمدی.حتی کالدرون هم با 
کریم باقری به هیچ مشکلی برنخورد.باید گفت که تغییر آدم ها، 
هدف کریم باقری را تغییر نمی دهد. او برای خدش یک هدف 
را در پرسپولیس تعیین کرده و برای رسیدن به آن هدف می 
جنگد.کریم با هیچ مدیرعاملی،سرپرست و سرمربی ای در 

پرسپولیس به مشکل نخورده است.

باقری و نظمی که در پرسپولیس حاکم شد
فوتبال ایران،نیازمند به چند آقا کریم!

محسن گروسی :

آدم های خاصی به دنبال ضربه زدن به 
استقلال هستند!

مهاجم پیشین استقلال گفت: برخی از افراد خاصی که جایگاهی در استقلال 
ندارند به دنبال ضربه زدن به این تیم هستند.

محسن گروسی در مورد پیروزی سه بر یک استقلال برابر تراکتور سازی و صدر 
نشینی این تیم، گفت: آبی پوشان یک بازی منطق و خوبی را به نمایش گذاشتند. 
برد در تبریز کار سختی است. خصوصاً در مقابل تراکتوری که به دنبال رسیدن به 
صدر جدول بود. استقلال یک فوتبال منطقی را انجام داد و به اعتقاد من روز، روز 
استقلال بود. فکری توانست با یک اَرنج خوب، بازی را از آن خود کند و بتواند به سه 

امتیاز حساس این دیدار دست پیدا کرده و به صدر جدول بازگردد.
مهاجم سابق استقلال در مورد اشتباهات تراکتور سازی برابر استقلال تهران 
خاطرنشان کرد: تا اشتباه در فوتبال وجود نداشته باشد، گلی به ثمر نخواهد رسید. 
به نظر من قدرت تهاجمی استقلال باعث شد تا آنها در خط دفاع اشتباهات زیادی 
داشته باشند. آبی پوشان آنقدر از جلو پرس کردند که باعث شدند خط دفاع تراکتور 
سازی اشتباهات فراوانی کند و این مسئله باعث شد تا استقلال به گل اول دست 
پیدا کند. در نیمه دوم هم استقلال درست برعکس بازی با پرسپولیس کاملًا بر بازی 
مسلط بود. اشتباهات خط دفاعی بسیار کم شد و ارائه یک بازی منطقی باعث 
پیروزی استقلال شد. گروسی در مورد حاشیه سازی برای فکری و اینکه برخی با 
صحبت هایی که می کنند خواستار جدایی فکری از استقلال هستند، تصریح کرد: 
وقتی یک تیم نتیجه می گیرد و عملکرد قابل قبولی دارد برکناری سرمربی اش بی 
معنی است. فکری تا این جای کار عملکرد قابل قبولی داشته است. درست است 
که در چند بازی بد بودند اما دلیل نمی شود که کارنامه او را زیر سوال ببریم. آبی 
پوشان در چند سال گذشته درست بر خلاف این فصل، هیچ وقت شروع خوبی 

نداشتند اما استقلال امسال توانست نتایج خوبی گرفته و حالا صدرنشین باشد.
وی افزود: متأسفانه افراد خاصی که به دنبال منافعشان در استقلال بودند حالا در 
این شرایط به دنبال حاشیه سازی هستند تا بتوانند تیم را وارد بحران کرده و شرایط 
را بر هم بزنند و از این آب گل آلود ماهی بگیرند اما با شناختی که از فکری داریم به 
طور حتم اجازه نخواهد داد حواشی بر شرایط استقلال وارد شده و این تیم دچار 
بحران شود. مهاجم سابق استقلال در مورد دیدار روز شنبه آبی پوشان برابر نارنجی 
پوشان سایپا گفت: سایپا تیم خوبی است؛ آنها بازی آخر خود را با پیروزی به پایان 
رساندند و این تیم می تواند برای استقلال دردسرساز شود. البته اگر استقلال داعیه 
قهرمانی دارد باید این تیم را به راحتی شکست دهد. اگر استقلال به دنبال این است 
که در پایان فصل جام را بالای سر ببرد باید حریفان را شکست دهد تا قهرمان این 
فصل لیگ شود اما فکری نباید سایپا را دست کم بگیرد زیرا این تیم بازیکنان باانگیزه 
ای دارد و یک مربی به نام صادقی دارد که تفکرات او امروزی است و چون مربی 
جوانی است مطمئناً تمام تمرکز خود را برای دانش بیشتر مربیگری به کار بسته تا 

بتواند موفق باشد.

آگهی برگزاری مناقصه عمومی

شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان 
در نظر دارد عملیات اجرایی به شرح زیر را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید .

مهلت تحویل اسناد به دبِیرخانه معاملات شرکت اتاق2۹2 : تاساعت : 15:00 روز شنبه به تاریخ 1۳۹۹/11/18
تاریخ گشایش اسناد مناقصه : از ساعت 08:00 صبح روز یکشنبه به تاریخ 1۳۹۹/11/1۹

دریافت اسناد : ساِیت اِینترنتِی
WWW.abfaesfahan. ir شرکت آب و فاضلاب استان اصفهان

WWW.iets.mporg.ir پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات
شماره تلفن گویا:  36680030-8- 031

)  داخلی 38۴  (
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از مصداق به وحدت یا از وحدت به مصداق؟ 

اصولگرایان و تعدد شوراهای اتحادآفرین

 شوراهای اتحادآفرین اصولگرایان گرچه هر دو از تفرقه پرهیز و بر اتحاد تاکید 
دارند اما به همان میزان هم هریک خود را لایق تر از دیگری برای به دست گرفتن 
سازوکار انتخابات آینده می دانند، شورای وحدت با اتکا به جامعتین و شورای 

ائتلاف با تکیه بر تجربه انتخابات مجلس یازدهم. 
درباره  اظهارنظرها  و  همایش ها  برگزاری  با  اصولگرایان  انتخاباتی  تحرکات 
سازوکارهای انتخاباتی بیشتر از گذشته دنبال می شود. شورای ائتلاف نیروهای 
انقلاب یا همان شانا، تشکلی که گرچه به سختی و در دقایق آخر، اما سرانجام به 
فهرستی واحد از نامزدها برای یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی 
دست یافت، برای انتخابات پیش رو با اتکا به چنین تجربه ای خود را محق می داند 

که نامزد ریاست جمهوری آینده را هم خود معرفی کند.
در کنار این تشکل اما جامعه روحانیت مبارز این بار نظاره نشستن به انتخابات 
را رها کرده و در پی تاثیرگذاری بیشتر است. شورای تازه تشکیل اصولگرایی که 
نام شورای وحدت به خود گرفته تازه ترین تلاش این تشکل برای به دست گرفتن 
سازوکار انتخاباتی اصولگرایان است. این دو تلاش اما چگونه با یکدیگر ادغام شده 
و انتخابات را سامان خواهد داد هنوز مشخص نیست. برای این ائتلاف و آنگونه 
که برخی چهره های اصولگرا معتقدند، جریان راست سیاسی یا باید بر سر یک 
گزینه به وحدت برسند یا ابتدا به وحدت رسیده و گزینه خود را انتخاب و معرفی 
کنند. گرچه برای قضاوت زود است اما با تحلیل برخی اظهارات این روزها می توان 
امید داشت که اصولگرایان مصداقی بیابند که از جبهه پایداری تا نواصولگرایان، از 

بهاریون تا سنتی ها را راضی به اتحاد بر سر نام خود کند.  
همایشی برای تداوم حضور

در حالی که گمانه زنی ها در عرصه سیاسی و رسانه ای کشور از پایان کار شورای 
ائتلاف نیروهای انقلاب و تحویل مسوولیت به شورای وحدت حکایت داشت؛ 
همایش روسا و دبیران استان های این تشکل روز پنجشنبه 25 دی ماه نشان 
داد که آن ها هم برای حضوری تاثیرگذار در انتخابات آینده در حال تدارک و آماده 
سازی هستند. در این همایش آیت الله »محسن مجتهد شبستری« قائم مقام 
جامعه روحانیت از اعضای شورای ائتلاف خواست با دیگر گروه ها و تشکل ها 
برادرانه رفتار کرده و اگر دیدند تشکل های همسو، هنوز همسو نشده اند با کمال 
عطوفت با آن ها رفتار کنند. »پرویز سروری« دبیر شورای ائتلاف هم در سخنان 
خود سازوکار وحدت شانا را عامل پیروزی قاطع اصولگرایان در انتخابات مجلس 
یازدهم دانست. »غلامعلی حدادعادل« از بنیانگذاران شورای ائتلاف هم با اشاره 
به اینکه ما مفید می دانیم که انتخابات آینده ذیل عنوان شورای ائتلاف مدیریت 
شود، گفته است: »این اشتباه است که بخوابیم و دو ماه قبل از انتخابات بیدار 
شویم و پلاکاردها را در بیاوریم، نصب کنیم و بگوییم می خواهیم حزب بزنیم و 
کار سیاسی بکنیم. این نمی شود. وحدت شرط هر نوع موفقیت در سازماندهی 
سیاسی است. برای انتخابات هر عده ای اسمی را عنوان می کنند و همه هم 
می خواهند وحدت ایجاد کنند.« »محسن رضایی« دیگر عضو اصولگرای مجمع 
تشخیص مصلحت نظام هم در این همایش گفت: »ما با یک وحدت به نام وحدت 
برای رای آوری مواجه هستیم و علاوه بر این به یک »وحدت کبیر« نیاز داریم که بعد 

از انتخابات باید صورت گیرد و همه نیروها باید پای کار بیایند.«
شورای وحدت و آغاز زودهنگام سهم خواهی ها

همزمان با همایش شانا و اظهارات اعضای شاخص این تشکل، اعضای شورای 
وحدت هم درباره این تشکل جدید توضیحاتی دادند که نشان میدهد هر دو 
سازوکار اصولگرا در مسیر اثرگذاری در انتخابات آینده مصمم بوده و خود را وحدت 
بخش می خوانند. »محمد جواد محمدی نوری« دبیر اول جبهه پیشرفت رفاه و 
عدالت ضمن اعلام عضویت 25 حزب این جبهه در شورای وحدت درباره سهم 
خواهی های اصولگرایان هشدار داد و گفت: »سهم خواهی برخی طیف های 
اصولگرایی مغایر با آرمان های انقلاب است و هر چه تاکنون بر سر ما آمده ناشی از 

همین نگاه های تند و سهم خواهی خودخواهانه برخی گروه ها بوده است.«
ایران اسلامی هم نشان می دهد که شورای  آبادگران جوان  سخنان دبیرکل 
وحدت آرام آرام در مسیر به دست گرفتن سازوکار انتخاباتی است. »حسن بیادی« 
با اشاره به اینکه گزینه نهایی اصولگرایان برای انتخابات آینده را شورای وحدت 
ائتلاف  شورای  به  ارتباطی  وحدت  »شورای  است:  گفته  کرد؛  خواهد  تعیین 
نیروهای انقلاب که در انتخابات مجلس یازدهم نقش ایفا کرد، ندارد. در ائتلاف 
نیروهای انقلاب، جامعه روحانیت مبارز همکاری داشت ولی محوریت نداشت، اما 

محوریت در شورای وحدت با جامعه روحانیت مبارز است.«
»احمد کریمی اصفهانی« عضو جبهه پیروان خط امام و رهبری ادغام شورای 
ائتلاف در شورای وحدت را به دلیل عدم استقبال اصولگرایان از شانا، محتمل 
دانسته اما به این موضوع که برخی دم از وحدت می زنند اما ائتلاف نمی کنند 
هم اشاره کرده و گفته است: »الان وضعیت شورای ائتلاف به لحاظ عدم اقبال 
خیلی از گروه ها و از جمله احزاب، چندان مناسب نیست و طبیعی است که اگر 
اقبال آنچنانی نسبت به شورای ائتلاف نباشد، خودشان را برای همکاری با شورای 
وحدت آماده کنند. برخی دم از وحدت می زنند اما ائتلاف نمی کنند.« ائتلاف 
یا وحدت، هر کدام برای آفرینش اتحادی که به پیروزی اصولگرایان منجر شود؛ 
مسیر طولانی در پیش دارند و اینکه کدام یک زیر چتر دیگری قرار گیرد موضوعی 

قابل بحث و تحلیل در رسانه ها دستکم تا اردیبهشت ماه خواهد بود.
از مصداق به وحدت یا از وحدت به مصداق؟ 

»حمیدرضا ترقی« عضو شورای مرکزی حزب موتلفه اسلامی دو مسیر برای 
و معتقد است جریان  ترسیم میکند  برای اصولگرایان  به یک وحدت  رسیدن 
یا وحدت  و  به وحدت میرسد  از گزینه ای مشخص )مصداق(  باید  یا  اصولگرا 
کرده و در نهایت به یک گزینه می رسند. اگر استراتژی نخست برگزیده شود باید 
در پی مصادیق بود و این روزها در پی یافتن چنین مصداقی بار دیگر نام حجت 
الاسلام »ابراهیم رئیسی« رییس قوه قضائیه به میان آمده و شنیده می شود. 
گرچه برای اعلام این گزاره زود است اما حجت الاسلام رئیسی همان مصداقی 
است که اصولگرایان برای وحدت در پی آن هستند. شاید به همین دلیل است که 
کانون دانشگاهیان ایران اسلامی به تازگی این ایده را علنی کرده و طی بیانیه ای 
از احزاب و تشکل هایی که دغدغه انقلاب دارند خواسته است از حضور حجت 

الاسلام رئیسی در انتخابات 1۴00 حمایت کنند.
آنها دلیل این دیدگاه خود را فرصت کم باقی مانده تا انتخابات و نهایی نشدن 
ساز و کار واحد نیروهای انقلاب و اصولگرا برای رسیدن به وحدت جهت تعیین 
به دلیل شرایط  کاندیدای نهایی و دشوار بودن شناساندن چهره های جدید 
کرونایی و عدم تشکیل اجتماعات و سفرهای استانی و تبلیغی، اعلام کرده و تاکید 
کردند تنها گزینه شناخته شده ای که مورد وفاق تمامی نیروهای انقلاب است و 
نیازی به تبلیغ و  معرفی ندارد و امکان طرح دیدگاه های خود را دارد و طعم خدمات 

و نتایج زحمات او را اقشار مختلف چشیده اند، حجت الاسلام رئیسی است.
با این همه اما به نظر می رسد آمدن رئیسی با توجه به مسوولیت وی در قوه 
از آن روست که ترقی عضو  به نظر نمی رسد و شاید  قضائیه چندان محتمل 
حزب موتلفه معتقد است اگر رئیسی بخواهد وارد انتخابات 1۴00 شود طبیعتا 
اصولگرایان باید تلاش بسیاری انجام دهند تا رهبری را راضی کنند که منع را از 
روی رئیسی برای پذیرش مسوولیت دیگر بردارند؛ بنابراین طبیعی است که کار 
مشکلی است. این اما تنها کار مشکل پیش روی حجت الاسلام رئیسی نیست 
و با فرض نامزدی وی در انتخابات، حضور رقبای درون گروهی می تواند مسیر را 
دشوارتر کند. چهره هایی مانند »محمدباقر قالیباف« می تواند دوگانه سال 96 را 
تکرار کند و این بار شاید قالیباف تن به مصلحت سنجی اصولگرایان نداده و تا روز 
رای گیری نامزد بماند. با این وجود و بر اساس اظهارات اصولگرایان حجت الاسلام 

رئیسی در نظرسنجی ها با اختلاف پیشتاز دیگر چهره های اصولگراست.

»عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی، تصمیم گیر اول و آخر انتخابات را مردم 
دانست و با بیان اینکه کسی نباید خود را از پیش برنده بداند، گفت: اگر جریان 
اصلاح طلب براساس قاعده حاکم بر انتخابات گذشته درست بازی کند پیروز 

انتخابات خواهد شد. 
این  یازدهم، گفت: شعار  محمدجواد حق شناس« درباره عمکرد مجلس 
نمایندگان در انتخابات توجه به معیشت بود ولی این موضوع امروز به طرح های 
سیاسی و غیرمعیشتی تبدیل شده است. به نظرم این رفتار کاملا قابل پیش 
بینی بود و براساس شکل و شمایلی که این مجلس به خود گرفت غیر از این هم 

از آن انتظار نمی رفت.
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی یادآور شد: شاید یکی از مهم ترین 
ویژگی ها و تفاوت های مجلس یازدهم با مجالس پیشین، نحوه گزینش نامزدها 
و کم و کیف حضور مردم در انتخابات دوم اسفند 98 بّود. در این انتخابات ما با 
یک پدیده جدید در ۴0 سال گذشته روبرو شدیم و آن ثبت کمترین نرخ مشارکت 
در انتخابات بود. بنابراین انتظار و توقع ما از مجلس باید مطابق با پشتوانه رای 

مردمی آن باشد. 
حق شناس دو اصل رقابت و مشارکت را از دو مولفه مهم  هر انتخاباتی ارزیابی 
کرد و گفت: مجلس یازدهم فاقد این ویژگی بود، یعنی هم مشارکت در پایین ترین 
سطح خود اتفاق افتاد و هم فاقد رقابت بود و لذا موتور پیشران این مجلس، 

فقدان پشتوانه رای مردم است. 
عضو شورای شهر تهران با طرح این پرسش که مصوبات و رویکرد مجلس 
یازدهم پاسخ به کدام نیاز جامعه است، افزود: طبیعتا مجلس بر اساس اولویت ها 
و انتظاراتی که برخی انتظار دارند کار خود را پیش می برد. اقدامات مجلس علاوه 

بر اینکه غوغا درست می کند، کاملا در مسیر مورد انتظار حرکت می کند.
وی درباره طرح انتخاباتی مجلس گفت: از یادداشت ارزشمند محمود کاشانی 
استاد حقوق دانشگاه شهید بهشتی که طرح مورد بحث را مغایر اصول و موازین 
مسلم قانون اساسی بر شمرد، یادی کنم. این رویکرد که مجلس در پیش گرفته 
اختیارات مردم به عنوان صاحبان اصلی انقلاب و نماد اصلی جمهوریت را با 
محدودیت  جدید روبرو و در عین حال فضای انتخاب شوندگان را بیش از پیش 

محدود می کند و قطعا این اتفاق ناخوشایندی است. 
حق شناس خاطرنشان کرد: انتظار نداریم مجلس مغایر اصول مسلم قانون 
اساسی عمل کند و اختیاراتی که قانون اساسی برای مردم، منتخبان و انتخاب 
کنندگان قائل شده، محدود کند. رییس جمهوری به عنوان رییس قوه مجریه 
آنچه که  با  این طرح  انتخاب می شود.  از سوی مردم  و شخصیت دوم نظام 
قانون اساسی از رییس جمهوری به عنوان نماد جمهوریت نظام تعریف کرده،  

سنخیتی ندارد.
وی درباره حضور نظامی ها در انتخابات ریاست جمهوری، گفت: حضرت امام 
)ره( در رهنمودها و وصیت نامه خود صریحا نظامیان را از ورود به عرصه سیاست، 
دسته بندی های سیاسی و انتخابات منع کرده است. در چندین انتخابات شاهد 
حضور نظامیان به عنوان نامزد در انتخابات بودیم اما اینکه چرا برای آن قانون 
وضع کنیم، جای تامل و پرسش دارد. در این طرح آمده است برخی چهره های 
نظامی بدون استعفا می توانند نام نویسی کنند این اقدام برخلاف سیاست های 
روشن و صریح حضرت امام )ره( است. این فعال اصلاح طلب در پاسخ این 
پرسش که در طرح اصلاح  قانون انتخابات شوراهای شهر و روستا تا چه حد 
اختیارات مجلس شورای اسلامی به نهادهای دیگر واگذار شده است، تاکید 
کرد: در گذشته هم شاهد چنین تفویض اختیاری بودیم که مجلس به عنوان 

تنها نهاد معتبر قانون گذار از خود سلب اختیار کرد و به نهاد دیگر داد.
حق شناس اضافه کرد: روح قانون اساسی با دادن اختیارات گسترده و مطلق 
عنان که عملا مفهوم انتخابات را زیر سوال می برد در تضاد است. قانون خیلی 
روشن نه در مورد دخالت نهاد نظارت بلکه درباره نظارت صحبت می کند. قطعا 
ما با مفهوم انتخابات دو مرحله ای روبرو نیستیم اما مجلس عملا کشور را به لحاظ 

نظام انتخاباتی با یک چالش جدی روبرو کرده است.
این اصلاح طلب در گفت وگو با ایرنا افزود: شورای نگهبان در قانون اساسی 
وظیفه ای برای انتخابات شورا ندارد و حالا مجلس وظیفه بررسی صلاحیت 
نامزدهای شورای شهر و روستا را به وظایف این نهاد افزوده است که این منطقی 
و قاعده مند نیست حتی خود شورای نگهبان از آن استقبال نکرد، چون انتخابات 
شورا گسترده است و حداقل در 1۴00 شهر و چند 10 هزار روستای بالای 
1500 نفر در این پروسه حضور دارند و کار بسیار سنگینی است و ساز و کار 

بسیار وسیعی می خواهد.
نبود جایگزین »شعسا« برای سامان بخشی به اصلاحات

اصلاح طلبان  سیاست گذاری  شورای عالی  افول  به  اشاره  با  شناس  حق 
)شعسا( بعد از انتخابات سال 96 و افزود: این افول شورا را با چالش جدیدی 
روبرو کرد. عملکرد نمایندگان در مجلس دهم در حد انتظار نبود و عملکرد دولت 
هم خواسته ها را محقق نکرد و به نوعی شاهد رویکرد همراه با یاس شورای عالی 
سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان بودیم که عملا به استعفای محمدرضا عارف 
و حجت الاسلام عبدالواحد موسوی لاری رییس و نایب رییس این شورا انجامید.

این فعال اصلاح طلب گفت: انتظار می رفت این سازوکار با توفیقاتی که داشته، 
تداوم یابد اما دچار یک فروپاشی از درون و مشکلات جدی در ادامه راه شد. بعد 
از تعطیلی خودخواسته مجموعه، فعلا نهاد جایگزینی نداریم که فضای پیش رو 
را سامان دهد به ویژه در انتخابات مجلس این نهاد نتوانست اجماعی را میان 
احزاب اصلاح طلب فراهم کند و احزاب به نوعی اجازه پیدا کردند تا خودشان 
تصمیم سازی کنند و با رویکردهای متفاوتی در انتخابات مجلس یازدهم روبرو 
شدیم و نتیجه انتخابات را هم دیدید. این بار اصلاح طلبان در حال بازطراحی 
نظر  مورد  قواعد  با  که  طوری  به  هستند  شعسا  جایگزین  ساز  اجماع  نهاد 
کمیسیون ماده 10 نحوه فعالیت احزاب هماهنگ باشد ولی هنوز به سرانجام 

نرسیده است.
نامزد  معرفی  برای  اصلاح طلب  احزاب  شدید  اختلاف  درباره  شناس  حق 
اصلاح طلب و یا نیابتی، بیان کرد: نه در جریان اصلاحات، حتی در مجموعه 
حزب کارگزاران و در خانواده مرحوم هاشمی هم شاهد اختلاف نظر هستیم. 
فائزه، محسن و محمد هاشمی از اعضای حزب کارگزاران هستند که نظرات آنها 

180 درجه متعارض با هم و حتی با شورای مرکزی حزب کارگزاران است. این 
اختلاف در ظاهر بد اما نشانه خوبی است. همچنین در جریان اصلاح طلبی با 
اینکه دیدگاه های متفاوتی وجود دارد، اما در روز واقعه این نظرات متفاوت سامان 

می یابد.
این فعال اصلاح طلب یادآور شد: ما با رویکرد و تز جریان اصولگرا برای ایجاد 
هراس در فضای رقابت، انتخاب و تصمیم سازی آشنا هستیم. در تمام این 
سال ها علاوه بر وجود این زبان مسلط و پرقدرت، شاهد هستیم اصولگرایان هیچ 
وقت در رسیدن به نتیجه توفیق نداشته اند. جریان اصولگرا سال 76 خود را پیروز 
انتخابات می دانست و حتی تا رده های استانداران و فرمانداران را هم انتخاب 
کرده بودند و برای مجلس پنجم تکلیف تمام اعضای کابینه روشن شده بود و 
حضور جریان چپ را برای ایجاد فضایی شکلی برای نمایش یک رقابت ظاهری 

تلقی می کردند. اما نتیجه ای که رخ داد شاید به مخیله  کسی نمی رسید. 
عضو شورای شهر تهران اظهار کرد: مردم در آن سال پاسخ مناسبی دادند و 
نشان دادند که در کشور تصمیم گیر جریان های سیاسی نیستند بلکه خود 
تصمیم می گیرند و نتیجه آن دوم خرداد بود. در انتخابات مرحله بعد که در سال 
80 برگزار شد، دیدیدم که 9 نفر را برای نخستین بار جلوی رییس جمهوری 
مستقر نامزد شدند تا هر کدام بتوانند از جایگاه، زاویه، جغرافیا و طبقه خود رای 
بگیرند ولی باز پاسخ مردم این بود که 2 میلیون رای بیشتر از 76 به سبد خاتمی 
بریزند. مردم نشان دادند روی تصمیمات از پیش تعیین شده حساب نمی کنند.

عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی خاطرنشان کرد: این روند در سال 8۴ 
باز تکرار شد. البته پیروزی احمدی نژاد را نباید به حساب اصلاح طلبان نوشت، 
مقصود این است که این گفتمان نمی تواند پیش فرض ها و تصمیمات از پیش 

تعیین شده را بر مردم بقبولاند. 
اصلاح طلبان در انتخابات 8۴ درست بازی می کردند پیروز می شدند

حق شناس با تاکید بر اینکه اصلاح طلبان در سال 8۴ بد بازی کردند، اضافه 
کرد: اگر بخواهیم آرا دور نخست نهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در سال 
8۴ را تقسیم، تفکیک و تحلیل کنیم، اصلاح طلبان 16.5 میلیون رای و جریان 
رقیب حدود 13 میلیون رای بدست آورد. اصلاح طلبان در این دوره اگر درست 
بازی می کردند، برنده می شدند.  قطعا جریان حاکم دنبال پیروزی احمدی نژاد 

نبود بلکه احمدی نژاد خود را تحمیل کرد. 
وی ادامه داد: سال 92 هم این اتفاق افتاد. وقتی مردم احساس کردند قرار 
است برای آنها تصمیم بگیرند، تسلیم نشدند و در چهار روز آخر روحانی را 
انتخاب کردند. قبل از انتخابات سال 92، اسدالله بادامچیان قائم مقام وقت و 
دبیرکل فعلی حزب موتلفه اسلامی گفته بود که »اگر مسیح هم بیاید نمی تواند 
را خوب  مردم  نظرم  به  افتاد.  دیگری  اتفاق  دیدیم  اما  کند«  زنده  اصلاحات 

نشناخته ایم.
این فعال اصلاح طلب، مردم را محور اصلی و نقطه کانونی تصمیم سازی عنوان 
و اظهار کرد: با شناسایی جمهوریت به عنوان هسته اصلی نظام جمهوری 
اسلامی، بپذیریم تصمیم گیر اول و آخر مردم هستند و اینگونه نیست که امروز 
یک جریان خود را برنده اصلی انتخابات ریاست جمهوری 28 خرداد 1۴00 

بداند.  
اجماع بر گزینه واحد شرط لازم است اما کافی نیست

حق شناس درباره اجماع اصلاح طلبان در انتخابات 1۴00، گفت: اگر جریان 
اصلاح طلب براساس قاعده حاکم بر انتخابات گذشته درست بازی و عمل کند نه 

تنها می تواند به ساز و کار مناسب برسد، بلکه پیروز انتخابات خواهد شد.
عضو شورای شهر تهران اضافه کرد: اجماع بر سر یک گزینه شرط لازم است اما 
کافی نیست. باید با آن شرایط روبرو شویم که آیا نامزد ما می تواند در آن رقابت 
حضور داشته باشد و برنده شود. جریان اصلاح طلب باید نشان دهد به تعهدش 
نسبت به مردم و جامعه وفادار است و درباره عملکرد چهار ساله نمایندگان خود 
در مجلس دهم که توقعات برآورده نکردند، آسیب شناسی کنند و پاسخ قانع 

کننده ای به مردم بدهند. 
حق شناس اظهار کرد: این یک رابطه دو طرفه میان جریان های سیاسی 
و مردم است و گرنه دلیل نداشت که انتخابات هر ۴ سال یکبار برگزار شود. 
اصلاح طلبان نمی توانند خود را فارغ از مسوولیت 8 سال دولت و ۴ ساله مجلس 

دهم بدانند. قطعا باید پاسخگوی عملکرد خود باشند.
این فعال اصلاح طلب گفت: اگر جایی دولت مورد حمایت اصلاح طلبان 
نتوانست به وعده های خود عمل کند، اصلاح طلبان باید دلیل این شکست 
را بیان کنند و مشکلات را بگویند. آیا حرف جدیدی دارند که جامعه را از بن 
بست خارج کنند و آیا برای معیشت، آزادی و حقوق اساسی مردم، کاهش فساد 
و  روابط جامعه و حاکمیت نسخه قانع کننده ای دارند؟ آنها برای تک تک این 
مطالبات و موضوعات مردم، باید بتوانند سخن خود را روشن، صریح، آشکار و 
قابل اجرا بیان کنند و طرح و برنامه قابل راستی آزمایی و دارای وجوه اقناعی 
داشته باشند، وگرنه فقط داشتن یک نامزد مشترک و واحد دردی را دوا نمی کند. 

تحزب تنها راه نجات کشور است
حق شناس در ادامه درباره نحوه شکل گیری حزب اعتمادملی، یادآور شد: در 
انتخابات هشتمین دوره ریاست جمهوری سید علی اکبر محتشمی پور رییس 
ستاد مهدی کروبی بود. من را هم که در وزارت کشور با او همکار بودم را به ستاد 
انتخابات کشور دعوت کرد و مسوولیت امور استان های انتخابات را در آن مقطع 
عهده دار شدم. بیشترین توفیق نامزدها در انتخابات، مربوط به ستاد مهدی 

کروبی در آن مقطع بود بطوری که در 11 استان پیروز شدیم.
مدیرکل سیاسی وزارت کشور دوران اصلاحات افزود: بعد از انتخابات سال 8۴ 
کروبی گفت که یا حزب یا روزنامه تشکیل می دهد و من هم به عنوان یکی از 1۴ 
نفر موسس حزب اعتماد ملی، به عنوان مدیر مسوول روزنامه اعتماد ملی کار را 
آغاز کردم و تا امروز این افتخار را دارم که یکی از اعضای شورای مرکزی این حزب 
هستم. در این مجموعه برخی از دوستان حتی از میان موسسان از ادامه راه 
بازماندند و تعدادی از اعضای شورای مرکزی در فضای حوادث سال 88 از حزب 
جدا شدند.  همواره نظرم این بود که تحزب تنها راه نجات کشور است و اگر کشور 

می خواهد به یک نقطه امن و آرام برسد، باید از این مسیر بگذرد. 
این فعال اصلاح طلب با پر دردسر توصیف کردن مسوولیت روزنامه و عضویت 

به  انقلاب  طول  در  دادگاه  طولانی ترین  کرد:  اظهار  ملی،  اعتماد  حزب  در 
محاکمه من به عنوان مدیر مسوول روزنامه اعتماد ملی تعلق دارد. روزنامه ای که 
از بدو تولد تا 28 مرداد 88 که سعید مرتضوی آن را توقیف کرد، 1000 شماره اش 
منتشر شده  بود. این محاکمه 13 سال طول کشید و نخستین شاکی روزنامه 

اعتماد ملی هم شهردار پیشین تهران بود.
درختان  گفت:  ملی،  اعتماد  روزنامه  از  تهران  شهردار  شکایت  درباره  وی 
بزرگراه های شرق تهران قطع شده بودند ما یک گزارش درباره قطع ۴ هزار اصله 
درخت کار کردیم و نخستین شکایتی که از روزنامه ثبت شد مربوط به شهردار 
وقت بود و به همت سعید مرتضوی  11 سال است این روزنامه همچنان در توقیف 
موقت است.  در نهایت تا زمستان سال 97 در آخرین مرحله تبرئه شدم و روزنامه 

هنوز رفع توقیف نشده است.
هاشمی در سال 76 پای رای مردم ایستاد

حق شناس با بیان اینکه اصلاح طلبان نباید خود را از پیش بازنده بدانند، 
درباره پیش بینی فضای سیاسی رقابت های انتخابات ریاست جمهوری سال 
1۴00، اظهار کرد: اگر این انتخابات رقابتی و مشارکتی باشد. یک سمتش مردم 
و  سوی دیگر آن ساختار انتخاباتی کشور است که ارتباطی با مردم ندارد و بر 

عهده جریان های سیاسی، احزاب، فعالان حوزه اجتماعی است.
این فعال سیاسی اضافه کرد: کسانی که به ایران، مردم، و آینده این سرزمین 
تعلق خاطر دارند، باید یاد بگیرند منافع ملی را به منافع شخصی، فردی و گروهی 
ترجیح دهند. این موضوع باید به روند و مطالبه تبدیل شود که دولت مستقر 

نقش خیلی مهمی دارد. 
این فعال اصلاح طلب یادآور شد: در آستانه درگذشت آیت الله هاشمی از مشی 
او یادی کنم. هاشمی در آخرین دوره ای که انتقال قدرت را انجام می داد،   پای 
انتخاب مردم ایستاد و تسلیم برخی از خواسته ها و رویکردها نشد. انتظار می رود 
روحانی و دولت موجود هم بتواند براساس این رویه، در این حوزه بر پای حقوق 

مردم بایستد و بتوانند انتخاباتی رقابتی و مشارکتی را رقم بزند. 
رقابت درون اصولگرایی شدیدتر می شود

افزود:   1۴00 انتخابات  در  سیاسی  گروه های  رقابت  درباره  حق شناس 
شاید الزاما رقابت ها در این انتخابات دو قطبی اصولگرا-اصلاح طلب نباشد. 
اصولگرایان مجموعه ای یکپارچه نیستند شاید در قالب جمنا یا شورای ائتلاف 

نیروهای انقلاب یا در تشکل دیگری چون شورای وحدت بمانند.
اصولگرایان  میان  اختلاف  درباره  ملی  اعتماد  حزب  مرکزی  شورای  عضو 
در قالب رقابت میان شورای ائتلاف و شورای وحدت، خاطرنشان کرد: قطعا 
شاهد جریان یک دست نخواهیم بود. در انتخابات قبل شاهد بودیم به مصطفی 
میرسلیم خیلی فشار آوردند که از انتخابات فاصله بگیرد، اما تا آخر ماند. قطعا 

این روند در این مقطع ادامه خواهد داشت بلکه شدیدتر می شود. 
انتخاب لاریجانی از سوی جناح اصلاح طلب بعید است

حق شناس با بیان اینکه با حضور نامزد نظامی در انتخابات1۴00 رقابت 
جدی تری را شاهد خواهیم بود، گفت: 5 یا 6 داوطلب با پیشینه نظامی اعلام 
حضور کرده اند و به این راحتی از فضای قدرت کنار نمی روند. درباره نامزد 
انتخابات موقعیت حضور در  باید گفت که جریان اصلاحات در  نیابتی هم 
فضای انتخاباتی و امکان انجام یک بازی مستقل را نداشتند و از مهره خارج از 
اصلاحات حمایت کردند. اما در این دوره هیچ جریانی حاضر نیست از این ایده 

حمایت کند. بنابراین انتخابات آینده دوقطبی نیست و چند وجهی است. 
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی اظهار کرد: قطعا در این دوره اصلاح 
طلبان روندی که در 92 انجام دادند را تکرار نخواهند کرد و رویکردی و استراتژی 
که از آن به عنوان »رحم اجاره ای« یاد می شود را در دستور کار نخواهند داشت، 
از طرفی ویژگی ها و کاراکتر سیاسی علی لاریجانی در این دوره رای نمی آورد و 
شانس زیادی برای انتخاب شدن ندارد و انتخاب او از سوی جناح اصلاح طلب 

بعید است. 
فائزه هاشمی شبیه تندروهای داخلی حرف زد

حق شناس در مورد اظهارات فائزه هاشمی درباره شکست ترامپ در انتخابات 
آمریکا و واکنش محسن هاشمی به آن، گفت: اظهارات فائزه هاشمی در این 
برهه شبیه جریان تندروی داخلی بود. جریان تندرو تمایل داشت ترامپ پیروز 

انتخابات آمریکا شود. این جریان تا روز تحلیف بایدن همچنان امیدوار است.
وی ادامه داد: تندروهای داخلی فکر می کردند مایک پنس معاون اول ریاست 
جمهوری آمریکا در کنگره کار را یکسره خواهد کرد ولی پایه آرزوهای آنها سست 
بود. بنابراین سخن فائزه هاشمی نزدیک به جریان رادیکال تندرو و مغایر مشی 
اصلاح طلبان بود. چون خواسته اصلاح طلبان پیروزی فردی در آمریکا بود تا 

فشارهای اقتصادی بر مردم کمتر شود.
حق شناس یادآور شد: تا زمانی آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی در قید حیات 
بود، سعی می کرد تا حدودی خانواده اداره کند. اما در همان مقطع هم شاهد 
هستیم هم فائزه هم مهدی زندان رفتند. در عین حال محسن هاشمی مشی و 
رویکردی نزدیک به مرحوم هاشمی دارد، در مجموع شاهد چند نظر متفاوت در 

خانواده هاشمی هستیم.
سه رویکرد حزب کارگزاران برای انتخابات 1۴00

وی درباره نگاه های انتخاباتی متفاوت در حزب کارگزاران سازندگی ایران، 
عنوان کرد: در این حزب بخشی به اسحاق جهانگیری تمایل دارند و گروهی هم 
معتقدند محسن هاشمی می تواند نامزد مطلوب آنها باشد و حتی عده ای از آنها 
در فکر حمایت از گزینه ای خارج از حزب هستند. این رفتار در حزب کارگزاران 
سابقه داشته است. در انتخابات 88 بخشی از کارگزاران طرفدار نخست وزیر 
دوران جنگ بودند اما دبیر کل حزب در ستاد انتخاباتی شیخ اصلاحات مستقر 

بود. 
پیروزی بایدن بر انتخابات 1۴00 ایران تاثیر دارد

کرد:  بیان  ایران،  انتخابات  بر  بایدن  جو  پیروزی  تاثیر  باره  در  شناس  حق 
نخستین بار است که نتیجه انتخابات امریکا اثرات جدی بر انتخابات ما را خواهد 
داشت. ایران سومین کشور بودند که انتخابات ریاست جمهوری آمریکا را دنبال 

می کرد و چرا این انتخابات برای مردم ایران حساس بود؟
و  الملل  بین  روابط  امروز  می رسد  نظر  به  افزود:  تهران  شهر  شورای  عضو 
مناسبات جهانی در مقایسه با گذشته اثرات مستقیم تر، جدی تر و ملموس تری بر 
معادلات دولت ها و ملت ها دارد. امروز نمی توان گفت که حضور چهره یا قدرتی 
در یک کشور دیگر، اثری بر فضای سیاسی و نوع روابط و نگاه مردم در کشور دیگر 
ندارد. اینکه چه کسی در عراق، ترکیه یا روسیه امورات را اداره می کند، اثرات 
جدی و مستقیمی روی فضای سیاست و اقتصاد و فضاهای ارتباطی کشورهای 
دیگر دارد. حق شناس اظهار کرد: فضای موجود نشان می دهد حضور بایدن 
در کاخ سفید اثراتش به شدت متفاوت از ترامپ است که می توانیم در فضای 
انتخاباتی ایران مشاهده کنیم. حتی پیروزی بایدن در حوزه اقتصاد ایران آثار 
مشخصی دارد. قیمت دلار و ارز را قبل از انتخابات امریکا با امروز مقایسه کنید؟ 
وقتی این تحولات در زندگی مردم اثر مستقیم دارند، نمی توان نقش آن را در 

فضای انتخابات آینده ایران نادیده گرفت.
وی، برگ برنده ایران را پیروزی جریان خردگرا در انتخابات توصیف کرد و گفت: 
همیشه در ایران و آمریکا جریان های رادیکال از تنش میان دو کشور سود می برند 
و تنها راه ممانعت از تسلط جریان های تندروی داخلی و صلح ستیز خارجی چون 
ترامپ، پمپئو، نتانیاهو و هم پیمانان منطقه ای آنها، پیروزی جریان عقل گرا در 
انتخابات ریاست جمهوری ایران است. طبیعی است رادیکالیسم موجود در دو 
کشور تلاش می کنند تنش افزایش یابد و اینجا است که مردم ایران باید تصمیم 
بگیرند. جریان های سیاسی و احزاب شناسنامه دار هم باید مراقب باشند که 
چگونه حرکت کنند. نباید شرایط به گونه ای رقم بخورد آرزوهای نتانیاهو، بن 
سلمان و پمپئو محقق شود. عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی تاکید کرد:  
دولتی در ایران می تواند منافع مردم را دنبال کند که بیشترین مشارکت و آرای 
مردمی را پشت سر خود داشته باشد. هر قدر این دولت بتواند بخش بزرگ تری 
از مردم را نمایندگی کند مقابل خارجی ها از اقتدار و اعتماد نفس بیشتری 
برخوردار خواهد بود. دولتی که با رای حداقلی و در انتخاباتی بدون رقابت و 

مشارکت پیروز شود، نمی تواند منافع مردم ایران را نمایندگی کند.

محمد جوادحق شناس: 

اصلاح طلبان درست بازی کنند پیروز انتخابات 14۰۰ می شوند
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هرکه شناخت خدا در دلش جای گیرد ، 

بی نیازی از خلق خدا در آن سُکنا می گزیند .

شنبه -چهارم بهمن 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5201

غرر الحکم : ج 5 ص 392 ح 8896

طرح: علی رادمند

بذار کرکره رو بدم بالا بعد شروع کن!

پاسخ واعظی به اظهارات صادق خرازی
رییس دفتر رییس جمهوری در پاسخ به انتقاد صادق خرازی دبیرکل حزب ندای ایرانیان درباره حمایت 
نکردن از نامزد نیابتی و عملکرد دولت، گفت: او در ستاد انتخاباتی روحانی نقشی نداشت؛ اثبات کند برای 
روی کار آمدن رییس جمهوری چه کار کرده که چنین اظهاراتی داشته است. واعظی  در این باره گفت: یکی 
از مسوولان ستاد انتخاباتی حسن روحانی در سال 92 بودم، یادم می آید او در هیچ جای ستاد نقشی نداشت. 
نخست بیاید اثبات کند برای روی کار آمدن رییس جمهوری چه کار کرده که چنین اظهاراتی داشته است؛ 
ضمن اینکه محمدرضا عارف تا روز سه شنبه قبل از رای گیری نامزد جریان اصلاحات در انتخابات یازدهمین 
دوره ریاست جمهوری بود. رییس دفتر رییس جمهوری خاطرنشان کرد: آن زمان نظرسنجی ها فاصله 
معناداری میان رای روحانی و عارف را نشان می داد بطوریکه روحانی جزو نفرات اول و دوم بود. بر همین 
اساس خودشان و بیشتر از همه سید محمدخاتمی و دوستان  آنها تصمیم گرفتند عارف که دیگر شانسی 
برای رقابت نداشت، کنار برود.واعظی اضافه کرد: آنها آزاد بودند به قالیباف یا کسی دیگر رای دهند اما مردم 

تصمیم گرفتند به دکتر روحانی رای دهند. بنابراین حرفی که او می زند نادرست است.

تشکیل ستاد انتخاباتی محسن رضایی تکذیب شد
امیدوار رضایی خبر تشکیل ستاد انتخاباتی برادرش را تکذیب کرد. امیدوار رضایی در پاسخ به این سوال 
که "آیا ادعای برخی منابع خبری که نوشتند روح الامینی نماینده مجلس، مسئول ستاد محسن رضایی 
شده است، صحت دارد یا خیر، اظهار کرد: نه ستادی تشکیل شده، نه مسئولی تعیین شده است. این ادعا، 
کاملًا نادرست و حاوی جهتگیری سیاسی خاص است.رئیس اسبق کمیسیون بهداشت مجلس گفت: منافع 
شایعه سازان، در گرو شایعه سازی است، کما اینکه برخی منابع خبری اخیراً به نادرست ادعا کردند محسن 
رضایی روز چهارشنبه به قم سفر کرده و مراجع تقلید را در جریان کاندیداتوری خود قرار داده است، در حالی 
که محسن رضایی نه اخیراً سفری به قم داشته، نه بحث انتخاباتی را با مراجع تقلید مطرح نموده است. 
ضمن اینکه وی روز چهارشنبه در مجمع تشخیص بوده و اساساً در یکماه گذشته سفری به شهر مقدس 
قم نداشته است. وی تاکید کرد: بدیهی است دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام هرگونه جمع بندی خود 
پیرامون دغدغه ها درباره رویدادهای مهمی همچون انتخابات 1۴00 و تاثیرش بر معیشت و زندگی مردم را 

طی سخنرانی رسمی یا اطلاعیه رسمی به اطلاع مردم عزیز کشورمان خواهد رساند.

استاندار :نرخ بیکاری قم تک رقمی شد
استاندار قم گفت: نرخ بیکاری قم از 13 درصد در ابتدای سال جاری به 8 درصد رسیده و انتظار می رود بعد 
از مهار بیماری کرونا این رقم به سمت وضعیت بهتری برود. بهرام سرمست روز چهارشنبه در دیدار با غلامرضا 
پناه معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، افزود: در قالب برنامه های جهش تولید 
اجازه نمی دهیم هیچ واحد تولیدی در قم تعطیل شود.وی بیان کرد: حفظ اشتغال موجود و ایجاد ظرفیت 
های جدید اشتغال اولویت های اصلی قم در مساله رونق تولید و اقتصاد مقاومتی است.استاندار قم یادآور 
شد: نرخ بیکاری تحصیل کنندگان در قم آزار دهنده است و تلاش می کنیم این معضل را در قالب برنامه 
ملی مهارت و سند اشتغال تا حدی کاهش دهیم.سرمست ابراز کرد: با سیاست های انجام شده در قم میزان 

مشکلات مربوط به حوزه کارگری مانند اعتصابات و سایر مسایل بسیار ناچیزتر از شهرهای دیگر بوده است.

سالک: رئیسی کاندیدای 14۰۰ نمی شود
حجت الاسلام احمد سالک از اعضای جامعه روحانیت مبارز می گوید: رییسی گفته برای انتخابات 1۴00 
نمی آید و این صحبت نیازی به گفتن مجدد ندارد.به گفته سالک»رئیسی شخصیت جامع الاطرافی برای 
هرپست و جایگاهی است.« اما او در عین حال بر خلاف نظر دوستان اصولگرای خود، وزنه جایگاه قوه 
قضاییه را سنگین تر و به مراتب مهمتر از قوه مجریه می داند و تاکید دارد که در شرایط کنونی، قوه قضاییه 
نقش بسیار عمده ای در احیای بسیاری از مسائل داشته که نباید این نقش کمرنگ یا قطع شود بلکه باید 
ادامه پیدا کند. سالک درباره بحث های مربوط به آمدن رییسی و قالیباف، ضمن بیان مخالفت خود با ورود 
آنها به انتخابات، عنوان می کند که این دو قوه، به تازگی فعالیت خودشان را آغاز کرده اند. از این روی، نباید 

وقفه ای در کارشان ایجاد شود.«

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم  خبرداد
کشف 35 دستگاه استخراج ارز دیجیتال از یک مرغداری 

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: 35 دستگاه ماینر استخراج ارز دیجیتال از یک مرغداری 
واقع در بخش سلفچگان این استان کشف شد. 

مهدی ریاضی در این زمینه افزود: پیرو گزارش های مردمی مبنی بر استفاده غیرمجاز دستگاه های 
استخراج رمز ارز )ماینر( در یک مرغداری، ماموران و عوامل ناجا با هماهنگی این اداره کل از مرغداری 
مذکور بازرسی و تعداد 35 دستگاه ماینر به ارزش تقریبی سه میلیارد و 500 میلیون ریال کشف و توقیف 

کردند.
وی با بیان این که مرغداری مورد نظر پلمب و ماینرهای کشف شده تحویل اداره جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی استان شد، اضافه کرد: متهم مربوطه با صدور قرار قانونی بازداشت و پرونده اتهامی برای 

سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال گردیده است.
وی همچنین خاطرنشان کرد: بر اساس قانون، کلیه دستگاه های استخراج رمز ارز توسط مرجع 

کاشف، تحویل اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان شد.
محکومیت یک میلیارد ریالی برای قاچاقچی مغز بادام خارجی 

ریاضی همچنین گفت: ماموران کاشف در حین کنترل خودروهای عبوری در موقعیت بلوار شهید 
خداکرم قم به یک دستگاه خودروی سواری پژو، مظنون شدند و پس از توقیف، در بازرسی از خودروی 
مذکور، مقدار 3۴5 کیلوگرم مغز بادام خارجی به ارزش ۴0۴ میلیون و 665 هزار و 113 ریال به ظن 
قاچاق کشف کردند. وی با بیان این که مراتب طی گزارشی برای سیر مراحل رسیدگی به اداره کل 
تعزیرات حکومتی استان قم ارسال شد، افزود: با تشکیل پرونده، شعبه ویژه رسیدگی به تخلفات قاچاق 
کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن احضار متهم، استماع اظهارات و اخذ آخرین دفاعیات متهم، به 
دلیل عجز متهم از ارائه مدارک مثبته، پس از رسیدگی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانست. وی اضافه 
کرد: متهم علاوه بر ضبط کالای کشف شده قاچاق به نفع دولت و همچنین با احتساب جزای نقدی 
بدل از ضبط خودرو، جمعا به پرداخت مبلغ یک ملیارد و 105 میلیون ریال جزای نقدی در حق دولت 

محکوم شد.

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم :

بخشی از پردیسان جزو مناطق قرمز کرونایی است
 معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی قم، با بیان اینکه همچنان این استان در شرایط آبی از نظر 
شیوع کرونا قرار دارد گفت: هم اکنون تنها نقطه قرمز کرونایی در این استان بخش کوچکی از منطقه 

پردیسان است. 
سیامک محبی  روزچهارشنبه درستاد استانی مقابله با کرونا در سالن کرامت استانداری قم افزود: با 

اقدام های موثر صورت گرفته در استان به منظور کنترل این بیماری انتظار داریم ، وضعیت بهبود یابد.
وی در ادامه با اشاره به وضعیت شیوع کرونا در یک هفته منتهی به 28 دی ماه سال جاری گفت: 
در این مدت با پذیرش بیماران در اورژانس از 89 به 109 نفر مواجه بودیم. محبی گفت: روند مراجعه 
کنندگان، بستری ها و پذیرش بیمارستان ها نسبت به هفته قبل از آن افزایش داشته است که می تواند 
ادامه این روند نگران کننده باشد. وی با بیان اینکه روند بیماریابی در استان افزایش یافته است گفت: 
میزان مثبت بودن آزمایش های استان به 6 درصد در یک هفته گذشته افزایش یافته،این در حالی است 
که در 2۴ ساعت گذشته این آمار به 3 برابر افزایش یافته است که امیدواریم این آمار جهش، یک افزایش 
موقتی باشد. معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: استفاده مردم از ماسک در مراکز عمومی 
به 7۴ درصد کاهش یافته است ضمن اینکه میزان استفاده از ماسک نیز در این مدت از 82 درصد به 
7۴ درصد کاهش یافته است. محبی گفت: استفاده از ماسک در واحدهای صنعتی 93 درصداست که 

اهتمام این مراکز صنعتی در رعایت دستورالعمل های بهداشتی قابل تقدیر است.
وی میزان استفاده کارمندان ادارات استان از ماسک را 86 درصد اعلام کرد و گفت: استفاده مردم از 

وسایل حمل و نقل عمومی نیز در این مدت به 58 درصد رسیده است که آمار پایینی است.
 

با رضایت خانواده نوع دوست؛

اعضای بدن فرد 5۰ ساله قمی اهدا شد
کارشناس مسئول واحد پیوند اعضا دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: چهاردهمین مورد اهدای عضو 

بدن در سال جاری استان قم مربوط به آقای 50 ساله بود، که انجام گرفت.
ولی الله صمدی بعد از ظهر چهارشنبه در گفتگو با خبرنگاران با بیان اینکه چهاردهمین مورد اهدای 
عضو بدن در سال جاری در استان قم، مربوط به آقای 50 ساله است، گفت: متأسفانه این فرد به علت 
تصادف، در بخش ICU بیمارستان فرقانی بستری بود. کارشناس مسئول واحد پیوند اعضا دانشگاه 
علوم پزشکی قم با بیان اینکه این فرد در اثر شدت حادثه دچار مرگ مغزی شده بود، افزود: اعضای بدن 
فرد با رضایت خانواده ایثارگر و نوع دوست به اهدای اعضا و نسوج، به چندین بیمار بدحال در لیست 

انتظار وزارت بهداشت و درمان، زندگی و حیات دوباره بخشید.

آیت الله اراکی در دیدار با معاون شهردار قم :

شهر قم به بازسازی هویتی نیاز دارد
عضو خبرگان رهبری با تأکید بر هویت سازی برای شهر قم گفت: حداقل 
می توانیم در یکی از شهرک های قم شهرسازی و معماری اسلامی را به عنوان 

پایلوت اجرا کنیم.
آیت الله محسن اراکی در دیدار با محسن رنجبر معاون برنامه ریزی و سرمایه 
انسانی شهرداری قم و همایون یزدان پناه مشاور شهردار در حوزه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات و رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم، اظهار کرد: 

برای رسیدن به شهر هوشمند نیاز شناخت فرهنگ اسلامی داریم.
عضو خبرگان رهبری هویت سازی را مهم تر از هوشمند سازی دانست و 
افزود: قبل از مسئله هوشمند سازی باید به مسئله هویت بخشی بپردازید، 
زیرا در هوشمند سازی به مسائل سازمانی می پردازد تا افراد در یک مجموعه 
به سمت یک هدف واحد و مطلوب و به جا حرکت کنند اما این هویت است 

که هدف را مشخص می کند.
و  را موردتوجه قرارداد  برای هدف گذاری  تعریف هویت  اراکی  الله  آیت 
تصریح کرد: باید قبل از هوشمندسازی فرهنگ و هویت شهر تعریف شده تا 
معلوم شود این شهر هوشمند به کدام سمت و هدف قرار است حرکت کند.

وی شهر اصفهان را تنها شهر هویت دار کشور دانست و خاطرنشان کرد: 
امروز اصفهان تا حدودی هویت داشته اما هویت شهر قم با ساخت وسازهای 
بی برنامه به کلی از بین رفته و یکی از عوامل از بین برنده هویت شهر قم 

همین بلوار پیامبر اعظم)ص( است.
عضو خبرگان رهبری شهر را موجودی زنده خواند و تأکید کرد: شهر 
موجود زنده است و تنها گچ و آجر نیست و نیازمند توجهی مانند انسان 
داشته و باید با توجه به تفکر اهالی آن شکل بگیرد و با این نگاه است که 

بخش های این شهر و مردم با یک جان واحد به هم پیوند می خورد.
وی همخوانی روح شهر و ابزارهای تعریف شده برای مردم را لازم دانست و 
بیان کرد: اروپایی ها بر اساس نیاز خود شهر را طراحی کرده و مبنای طراحی 

آن مادیات و مسائل دنیایی بوده و دررسیدن به اهداف خود موفق بوده اند.
عضو خبرگان رهبری، شهر قم را متفاوت از همه شهرهای اسلامی عنوان 
و مطرح کرد: قم با همه جای دنیا متفاوت است و باید کاری برای آن انجام 
شود تا پایه  یک شهر اسلامی ریخته شده و به سمت شهر هوشمند اسلامی 

حرکت کند.
وی مدل های شهرک سازی در قم را موردنقد قرارداد و گفت: در قم باید 
با کمک یک مدیر دغدغه مند در یکی از شهرک ها به صورت پایلوت شهر 

اسلامی طراحی شده و به مرور زمان طراحی محله ها تغییر کند.
آیت الله اراکی ادامه داد: متأسفانه امروز در شهر قم نشانه ای از المان های 
شهر اسلامی دیده نشده و وقتی در خیابان ها راه میریم هیچ هنر و ظرافتی 

در آن نیست و از روح حقیقی اسلام فاصله زیادی دارد.
وی با تأکید بر حرکت به سمت ساخت شهر اسلامی، خاطرنشان کرد: 
داشتن شهر اسلامی به این معنا نیست که صدای قرآن در شهر پخش شود 

اما باید طوری طراحی شود که نمادهای اسلامی در آن دیده شود.
عضو خبرگان رهبری بیان کرد: طلبه و نخبگان زیادی در حوزه شهرسازی 
اسلامی ورود کرده و می توانند با همکاری با شهرداری رسیدن به این هدف 

را تسریع کرده و روح اسلام را در شهر بدمند.*
معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم :

تدوین برنامه قم 1۴0۴ اواسط اسفندماه به اتمام می رسد
دیدار  دراین  نیز  قم    شهرداری  انسانی  سرمایه  و  برنامه ریزی  معاون   
اواسط  تا  امیدواریم  و  انجام است  برنامه قم 1۴0۴ درحال  گفت: تدوین 

اسفندماه سالجاری نهایی شود. 
محسن رنجبر افزود:در تدوین برنامه قم 1۴0۴ موضوعات شهر اسلامی 
و دغدغه های مقام معظم رهبری  برای شهر مقدس قم و همچنین نقطه 
نظرات راهگشای مراجع ، علما و بزرگان حوزه علمیه موردتوجه قرارگرفته 

است.
وی اضافه کرد: در حال حاضر ما نیازمند کمک هستیم تا برنامه دوم قم با 
مشارکت بیشتر و در راستای حرکت دادن شهر به سمت چشم انداز 1۴1۴ 
تدوین شده و دغدغه های مهم بزرگان و چهارچوب های مدیریت اسلامی 

برای مدیریت شهرداری و شهر قم موردتوجه قرار گیرد.
وی به تدوین برنامه چشم انداز 20 ساله قم اشاره و تصریح کرد: شهرداری 
قم نیز در سال 139۴ سند چشم انداز 20 ساله قم را تدوین کرده و پس از 
تصویب آن در مراجع رسمی از نظرات ذی نفعان و ذی نفوذان و همچنین 
نخبگان شهر خصوصاً دانشگاهیان و علما و بزرگان حوزه علمیه استفاده 

کرده است.
وی گفت: در این برنامه با 6 گزاره آینده 20 ساله شهر قم در افق 1۴1۴ 
تصویر شده و در راستای حرکت شهر و شهرداری در مسیر دستیابی به این 
چشم انداز نیز برنامه 5 ساله اول شهرداری قم با عنوان قم 1۴00 با 11 
هدف کلان، 38 استراتژی و 118 سیاست اجرایی و بیش از500 طرح 

تدوین شد.
رنجبر نمونه های از برنامه های برنامه پنج ساله را نام برد و خاطرنشان کرد: 
به عنوان نمونه تعداد خدمات الکترونیک ارائه شده توسط شهرداری در افق 
برنامه اول یعنی تا سال 1۴00، 22 خدمت تعریف شده و میزان ماندگاری 
زائران در این افق نیز باید به 3 روز می رسید که برای دستیابی به این چنین 
شاخص هایی ذیل طرح های مرتبط پروژه تعریف و بودجه به صورت سالانه به 
آن ها اختصاص داده شد. وی سپس به سامانه های مدیریتی و نظارتی برای 
کنترل اجرا برنامه  اشاره کرد و گفت: در سامانه های نظارتی به صورت ماهانه 

عملکردها رصد شده و گزارش ها ارائه می شود.
رنجبر ادامه داد: ما اکنون با استفاده از این سیستم مدیریتی می دانیم 
برنامه نخست تا پایان شش ماهه اول سال بیش از 59 درصد محقق شده و 
برای اصلاح و تحقق حداکثری آن نقاط ضعف و قوت خود را مشخص کرده 
و این در حالی است که ازنظر ریالی و عدد، بودجه سال های مختلف برنامه 

تقریباً صد درصد محقق شده است.
رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم  مطرح کرد 
نیاز شهرداری قم به تحول در مدیریت نیروی انسانی

نیازهای  از  یکی  گفت:  نیز  قم  شهرداری  هوشمند  شهر  ستاد  رئیس 
شهرداری قم ایجاد تحول بنیادین در مدیریت نیروی انسانی است. 

همایون یزدان پناه اظهار داشت: شهرداری نیازمند تحول بنیادی در 
مدیریت و نیروی انسانی بود و در قم برنامه ها برای نوسازی مدیریت و تحول 

سازمانی آغازشده است.
رئیس ستاد شهر هوشمند شهرداری قم با اشاره به قدمت تاریخی ایران 
و  به قدمتی که در شهرسازی  توجه  با  ایران  افزود:  در مدیریت شهری، 
مدیریت چالش های شهری دارد مسئولیت سنگینی داشته و امروز باید در 
مدیریت شهری نیز سرآمد دنیا باشد. تا جایی که با کمترین هزینه و تخریب 

محیط زیست به سمت ساخت شهر و شهروند هوشمند حرکت کنیم.
یزدان پناه تصریح کرد: باید در این حوزه پا را فراتر گذاشته و به سمت 
ساخت شهر حکمت مدار حرکت کنیم زیرا حکمت مداری بسیار بالاتر از 

هوشمند سازی است.
وی هوشمند سازی را تبیین کرد و گفت: هوشمند سازی تنها خدمات 
الکترونیک نبوده و باید با همکاری حوزه علمیه و فقه به سمت ساخت شهر 
هوشمند حرکت کرده و علاوه بر در نظر گرفتن مسائل شهری به مسائل 

معنوی نیز توجه کنیم.
وی معرفی شهر قم به عنوان الگویی در مدیریت اسلامی ایرانی را یکی از 
اهداف شهرداری قم خواند و افزود:  قم به عنوان مرکز جهان تشیع الگوی 
دنیا بوده و تا 2027 پایتخت فرهنگی جهان اسلام معرفی می شود تا علاوه 
بر بعد دینی و علمی ازنظر فیزیکی و ظاهری و همچنین هوشمند سازی و 

تکنولوژی نیز مرکز جهان باشد.

 : استان قم گفت  اجتماعی  تامین  مدیر درمان 
ترخیص جوان ترین بیمارکرونایی با 6 سال سن و 
پیرترین بیمار با 104 سال سن و همچنین کمترین 
میزان مرگ ومیر بر اساس میزان بستری ، کیفیت 
تامین  بیمارستان  در  کرونایی  بیماران  به  خدمت 
اجتماعی قم را علاوه بر کشور، در بهترین شرایط 
مطلوب  بسیار  درمانی  استانداردهای  سطح  در  و 

قرارداد.
 دکترداودعلیمحمدی در جلسه شورای هماهنگی 
دستگاههای تابعه وزارت کار،تعاون ورفاه اجتماعی 
که با حضور دکتر غلامرضا پناه معاون توسعه مدیریت 
ومنابع انسانی ومدیران کل ستادی وزارتخانه تشکیل 
اجتماعی  تامین  داشت:سازمان  اظهار  بود  شده 
تخت   120 با  قم  در  ملکی  بیمارستان  تنها  در 
بستری در ایام شیوع  ویروس کرونا به عنوان سانتر 
و489  هزار   7 از  ،بیش  کرونایی  بیماران  پذیرش 
بیمارراپذیرش نمود که هزار و87 بیمار کرونایی برای 

دریافت خدمت  بستری شدند.
مدیر درمان استان قم با اشاره به اهمیت راهبرد 
کیفیت درمان افزود :کارکنان بیمارستان امام رضا 
)ع( قم در تمام سطوح مراقبتی ودرمانی  اقدام به 
کرونایی  بیماران  درباره  ارزشمندی  های  مراقبت 
انجام دادند که با توجه به میزان مرگ ومیر و بر اساس 
تعداد  بستری ،علاوه بر قرار گرفتن در بالاترین سطح 
کیفی مراقبت نسبت به استاندارد ها ، بیمارستان در 

جایگاه  بسیار مطلوبی قرار گرفت.
دکتر علیمحمدی در ادامه تصریح کرد:میانگین 
پذیرش  ایام  در  ما  بیماران  شدگان  بستری  سنی 
درصد  که 40  بود  سن  سال  بستری 57  بیماران 

به  آقایان  را  را خانمها و60 درصد پذیرش  پذیرش 
خود اختصاص داد که میانگین سن فوت شدگان 
،68 سال سن بود. به گزارش روابط عمومی مدیریت 
خاطر  قم  استان  درمان  :مدیر  قم  استان  درمان 
بر حمایت های مدیران سازمان  نشان کرد:علاوه 
تامین اجتماعی  ،مدیران استان ،گروههای جهادی 
طلاب ، خیرین وکمک های مردمی لحظات بسیار 
شکوهمندی از همدلی را برای کادر درمان فراهم 
نمود که لازم می دانم از همه به خاطر حمایت های 

بی دریغ تشکر نمایم.
تقدیر معاون وزیر کاراز کادر درمان وپرسنل 

بیمارستان امام رضا )ع(
وزارت  انسانی  ومنابع  مدیریت  توسعه  معاون 
کار،تعاون ورفاه اجتماعی ضمن تشکر از تلاشهای 
ارزنده حوزه درمان سازمان تامین اجتماعی عنوان 

کرد: حوزه درمان سازمان تامین اجتماعی در کل 
کشور تلاش های فراوانی برای کنترل ویروس کرونا و 
مبارزه با این ویروس انجام دادند به خصوص قمی ها 

که پیشانی این حرکت بود.
دکترغلامرضا پناه افزود: در این دوران فضای روانی 
خیلی سختی در جامعه ما حاکم بود که با تلاش ها و 
کار با جدیت تمام و همچنین خدمات رسانی فراوان 
این دوره سخت گذشت، دوره ای که مشابه شرایط 

زمان 8 سال دفاع مقدس بود.
در پایان جلسه دکتر غلامرضا پناه معاون توسعه 
زحمات  از  تشکر  ضمن  انسانی   ومنابع  مدیریت 
بیمارستان  پرسنل  ویژه   به  درمان  کادر  ارزشمند 
امام رضا )ع( با اهداءلوح تقدیر از زحمات ارزشمند 
مجموعه درمان تامین اجتماعی استان قم قدر دانی 

نمود.

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم مطرح کرد:
کیفیت بالای مراقبت از بیماران کرونایی در بیمارستان امام رضا )ع( 

استاندار قم با بیان اینکه برخی اظهارنظر ها در روزهای اخیر نباید موجب دل 
سردی و یا تمرکز استان بر مسائل حاشیه ای شود گفت: ایجاد مسائل حاشیه 
ای در چنین شرایطی مانع از هم افزایی است و باید با دوری از این حاشیه ها 

دستاوردهای بسیار خوب کنونی در مسیر مبارزه با کرونا را حفظ کرد. 
بهرام سرمست روز چهارشنبه در جلسه مدیریت بحران استان قم ادامه داد: 
اقدام های موثر موجب شده تا وضعیت استان از قرمز به آبی تغییر کند و برخی 
اظهار نظرها نباید موجب دلسردی و یا به حاشیه رفتن اقدام های بسیار موثر در 
استان در مقابله با کرونا باشد. وی حاشیه سازی های بی مورد برخی اصحاب 
رسانه را مورد انتقاد قرار داد و گفت: قرار گرفتن استان قم در وضعیت آبی نشان 
از وضعیت مطلوب اجرای دستورالعمل های بهداشتی در سطح استان است. 
استاندار قم، با اشاره به اظهارات اخیر سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا 
پیرامون عدم رعایت دستورالعمل های بهداشتی در قم ادامه داد: ای کاش 
سخنگوی ستاد ملی کرونا با آن ادبیات اخطار نمی داد، و به جای برجسته 
کردن اندک نواقص در قم، قرار گرفتن استان در رتبه 31 از نظر شیوع کرونا 
که با تلاش های فراوان کسب شده را برجسته می کرد. وی با بیان اینکه آنچه 
اهمیت دارد ادامه مسیر کنونی و حفظ دستاوردهای بسیار خوب ستاد استانی 
مقابله با کروناست ادامه داد: اظهارات سخنگوی ستاد ملی کرونا را باید در مقام 
بررسی کارشناسی دید ولی در مقام جمع بندی بهتر بود که علاوه بر نواقص، 
نکات قوت را نیز بیان می کرد. سرمست گفت: اینکه در روزهای گذشته 
اجتماعی که می توانست با پیش از دهها هزار نفر در سطح استان برگزار شود به 
صورت بسیار محدود و با رعایت کامل دستورالعمل های بهداشتی برگزار شده 
است، باید مورد تقدیر قرار گیرد نه مورد سرزنش و انتقاد قرار گیرد. وی کرونا 
را یک ابر بحران دانست و افزود: بیماری کرونا در سطح جهان مختص به یک 
شهر و کشور و قاره نیست بلکه این بیماری عالم گیر است که در شیوع و ابتلا 
هیچ کس در امان نیست. وی با بیان  اینکه با جنگی تمام  عیار با یک پدیده 

زیستی مواجه هستیم گفت: کرونا مقایسه الگوهای مدیریتی مقابله با بحران 
در سطح بین المللی، ملی و استان را به نمایش گذاشته است. سرمست، 
اظهار داشت: در این نبرد تمام عیار عهد بسته ایم که تمام تلاش خود را انجام 
داده و با شفاف سازی، بستر مقابله با این بیماری را در سطح استانی به خوبی 
فراهم کنیم. وی ادامه داد: مهمترین مساله برای من به عنوان فرمانده میدان 
مقابله با کرونا در استان این است که این دستاوردهای مهمی که در سطح 
قم به دست آورده ایم را حفظ کنیم و استمرار یابد. استاندار قم با بیان اینکه 
استان قم تا کنون در مقابله با کرونا نتیجه خوبی داشته است، ادامه داد: ما 
توانسته ایم که این بحران را در استان از بحرانی ترین شرایط آن، از زمان کشف 
این بیماری و جسارت اعلام آن را طی کنیم و آن موج های سخت را پشت سر 
گذاشته ایم. وی گفت: همین هم افزایی که در سطح استان وجود دارد باید در 
مسیر مقابله با کرونا ادامه یابد، تا اجازه اوج گیری موج چهارم کرونا در استان 
رقم نخورد، در آن صورت آنگاه هیچ عقل سلیمی نمی تواند از استان ما تقدیر 
نکند. سرمست، اقدام های ستاد سیاستگذاری ائمه جمعه استان در همراهی 
با ستاد استانی مقابله با کرونا و رعایت دستورالعمل های بهداشتی را بسیار 
خوب ارزیابی کرد و گفت: با وجود اینکه امکان برگزاری نماز جمعه قم در یک 
هفته زودتر نیز وجود داشت ولی با همراهی ائمه جمعه این کار به تاخیر افتاد 
که قابل تقدیر است. وی گفت: علما و مراجع استان از همان روز اول شیوع 
کرونا پشتیبان ستاد مقابله با کرونا بودند و این حمایت ها از ابتدای شیوع کرونا 
موجب دلگرمی مجموعه استانی و کشوری بوده است. استاندار قم، وضعیت 
این استان را منحصر به فرد دانست و ادامه داد: اگر در مقام مقایسه باشیم، در 
استان های دیگر تجمع های بسیار گسترده تری انجام شد که باید وضعیت قم 
در آن اظهارات با این استان ها نیز مقایسه می شد. وی ادامه داد: تمام تلاش 
در ستاد استانی مقابله با کرونا باید در راستای هم افزایی و رعایت دستورالعمل 

های بهداشتی و عمل به منویات رهبر معظم انقلاب باشد.

به  اشاره  با  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  رئیس 
برخی اظهارات اخیر پیرامون وضعیت عدم رعایت 
پروتکل های بهداشتی در این استان گفت: وزیر 
بهداشت در تماسی تلفنی از زحمات و اقدام های 
همراهی  همچنین  و  استان  این  در  شده  انجام 
بهداشتی  دستورالعمل های  اجرای  در  قم  مردم 
تقدیر کرد.  محمدرضا قدیر روز چهارشنبه درستاد 
استانی مقابله با کرونا در سالن کرامت استانداری 
پروتکل  رعایت  در  قم  مردم  اینکه  بیان  با  قم، 
های بهداشتی عملکرد بسیار خوبی داشته اند، 
حمایت های  و  افزایی  هم  و  همکاری  اگر  افزود: 
مردم و علمای قم نبود، مقابله با کرونا در سطح 
ملی با این خوبی پیش نمی رفت. وی ادامه داد: 
با  مقابله  نظر  از  استان  کنونی  مطلوب  شرایط 
کرونا، نقش بی بدیل  مراجع تقلید ، علما و مردم و 

جایگاه ویژه قم را در سطح استان نشان می دهد. 
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم، اظهارات اخیر 
سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا را موجب رنجش 
مردم قم دانست و گفت: در تماس تلفنی که شب 
گذشته با وزیر بهداشت داشتم، وزیر از زحمات و 
اقدام های انجام شده در قم و همراهی مردم قم 
تقدیر کرد. قدیر با بیان اینکه باید از مردم قم به 
کرونا  ملی  اخیر سخنگوی ستاد  اظهارات  دلیل 
دل جویی شده، ادامه داد: سخنگوی ستاد ملی 
کرونا نیز با ارسال فایل صوتی تاکید کرد که قصد 
اسائه ادب به مردم را نداشته است. وی ادامه داد: 
علاوه بر اینکه باید جایگاه و شأن استان حفظ و 
مردم قم نیز تکریم شود ولی این موضوعات نباید 
منجر به غفلت از کنترل بیماری در استان گردد. 
وی اظهارات اخیر مطرح شده در ستاد ملی مقابله 

با کرونا را غیرصحیح دانست و گفت: حفظ همدلی 
و همراهی در راه مقابله با کرونا بسیار موثر است و 
باید این اشتباه صورت گرفته در ستاد اصلاح شود. 
در  قم  اصناف  و  مردم  همراهی  از  تقدیر  با  قدیر 
اجرای پروتکل های بهداشتی گفت: نقش مراجع 
عظام تقلید و مدیریت حوزه های علمیه در رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی در برگزاری مراسم های 
عزاداری شهادت حضرت زهرا)س( قابل تقدیر و 
الگویی در سطح ملی است. وی با بیان اینکه آمار 
بیماران سرپایی مراجعه کننده به مراکز بهداشتی 
افزایش  گذشته  هفته  به  نسبت  جاری  هفته  در 
یافته است، افزود: کرونا هنوز تمام نشده است و 
باید استفاده از ماسک، رعایت دستورالعمل های 
بهداشتی و ممنوعیت هر گونه تجمع همچنان 

ادامه یابد.

استاندار قم:

 در راه مقابله با کرونا نباید دچار حاشیه شویم

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم :

باید ممنوعیت تجمع و رعایت دستورالعمل های بهداشتی همچنان ادامه یابد

استفاده افراطی از تلفن های هوشمند 
و حضور در شبکه های اجتماعی .


